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Stop na borlsheni mostu 
zaccl v ponedeljek v bli/.ini 
mejnega prehoda /. Madžarsko, 
so bili /a torek napovedani po-
dobni protesti pri mejnih preho-
dih Zavrč in Gornja Radgona. 
Prehod v / av reu naj bi bil s 
traktorji blokiran od 10. do 13. 
ure, vendar smo novinarji tam 
čakali zaman. Polieija Je nam-
rce kolono kakih tridesetih trak-
torjev ustavila na borlskem mo-
stu. Do zaključka redakcije se 
zadeva na mostu še ni razpletla, 
kmetje pa so napovedovali 
vztrajanje pri zapori ceste, do-
kler vlada ne bo pripravljena 
sprejeti njihovih predstavnikov 
in se pogovarjati o kmečkih 
zahtevah. Kmetje zahtevajo ure-

^ f n e ^ T ^ T r T m e u j s k i i T ^ ^ 
vodi, zaščitne cene, ki bodo po-
krivale stroške pridelave, in pre-
nehanje uvoza proizvodov kme-
tijstva in živilske industrije iz 
sosednjih držav po dumpinških 
cenah. Za območje Fodravja in 
Pomurja Je predvsem pereč uvoz 
mesa, medlem ko domače živi-
ne ni mogoče prodati oziroma 
morajo kmetje ob obračunih po-
krivati velike negativne razlike. 

Za sredo so kmetje z območja 
ptujske občine napovedali še 
zaporo cest ob mejnem prehodu 
Gruškovie in vztrajanje pn pro-
testu, vse dokler vlada ne bo 
prisluhnila njihovim zahtevam. 

JB 

Spomenik nesposobnosti na 
poho ninjBfla mesta 

Se še .spomnite zgodbe o plavajočem parketu v športni dvo-
rani center:» pa ti.ste o gniliščih na čistilni napravi, ki so bila 
tako prepustna, da dve leti ni.so mo}»Ii pognati proizvodnje 
bioplina? Tako Center kakor tudi čistilno napravo smo po-
sredno piačiili vsi — prej plačniki samoprispevko, zdaj dav-
koplačevalci. 

Zdaj pa imamo na robu mesta od prašičje farme Draženci 
do čistilne naprave nov dosežek gradbene znanosti: kanal jft j 
s pripadajočo kanalizacijo, ki so ga zgradili že leta 1991, pa 
ga vse doslej ni bilo mogolče predati namenu — to je odvaja-^l 
ti komunalnih in odplak forme v Dražencih na čistilno na-:: 
pravo* l*o grobih ocenah so samo zadnje tri faze — gradbcni | 
izvajalec so bile Nizke gradnje Ptuj — zahtevale 5 milijonov® 
430 tisoč 357 takratnih dinarjev. Preračunano v nemškeS 
marke, je to 603 tisoč mark. Večino denarja so za kanal 
plačali davkoplačevalci, siij sta veČji delež na investitorjev ;: 
račun (Komunalno podjetje Ptuj) primaknila občinski in re-
publiški proračuna, nekaj pa tudi farma v Dražencih. 

In junija let« 1993 bi človek že pričakoval, da bo vse na-S 
jlepše delovalo. Pa ni tako, ker sta gradbeni in sanitarni:; 
inšpektor ugotovila, da kanalu ter omrežju enostavno ne mo-
reta dati upon»bnega dov<»ljenja. Napak je veliko in ne bomo 
vas utrujali z njihovim naštevanjem. Toda dejstvo je, da so ;; 
takšne, da kanal I) s pripadajočim omrežjem na lurniŠčah in 
v krajevni skupnosti Ivana Spolenaka {mimogrede, del tega i 
so plačali tudi krajani s samoprispevki in po pogodbah) ne 
deluje. Vse <Klplakc se tivko .še naprej stekajo v podtalnico. 
Ce bi na primer inšpektorji tvegali in izdali dovoljenje, bi to 
pomenilo iztekanje kanalizacije iz omrežja v podtalje in nje-
no gnitje v slabo izvedenih mestih, posebej v IlČevi ulici. 

Pa mislite, da so Nizke grndnje kot izvajalec za to kaj odgo-
varjale? Ne, nihče ni nikogar ovadil, vsi iščejo rešitve, da bi 
^ a r čim mirneje rešili. Toda karkoli bodo že počeli in iskali 
rešitAe za sanacijo, dejstvi sta dve; denar, porabljen za investici-
jo^ je večinoma iz ob&inovega žepa, podjetje, ki ga je pri grad-
benih delih tako zelo lomilo, pa je v stečajnem postopku. Samo 
ipEiislimo si lahko, kdo bo pri vsej zgodbi potegnil najkrajšo. 

Darja Ltikman-Žunec 
l*,S.: Glavne osebe v tej zgodbi so: s« izvajalca Kondrat Vela 

in trena Brenčic, za projektanta Jožica Kmetec, za nadzor 
^enko Medved, za upravljalca Franc Svenšek in Iforut Saga^ 
^in, za investitorja pa Peter Kodrič in Anka Medved. Zvone 
Furman in Vera Lunder sta inšpektorja, vodja postopka pa 
Marjana Mikola Terbuc. 

Ribiči spet laiilco lovijo 
'Ribiška družina Ptuj Je zaradi 

^•^likega navala ribičev letos 
'^pomladi prepovedala ribolov 

območju ptujskega Jezera do 
'»otočja kanala in stare struge, 
^'•^'dsedstvo ribiške družine Je s 

junijem preklicalo ta sklep 
ribolov na tem območju Je 

znova dovoljen. Predsedstvo Je 
tudi sklenilo, da sodi gramozni-
ca Tržeč med zaprte vode, ribo-
lov v njej pa Je dovoljen po do-
ločilih ptujske ribiške družine: 
to pomeni, da v tem ribniku ne 
veljajo določila kmetijskega mi-
nistrstva. IB 

POLICIJA JE KOLONO TRAKTORJEV USTAVILA NA BORLSKEM MOSTU. 

Gradnja ptujskega podvoza še letos 
Novi direktor Republiške uprave za ceste 

Anton Sajn in novi direktor slovenskih 
železnic Marjan Rekar sta se v torek, 8. 
junija, v Ptuju pogovarjala s predstavniki 
občinske skupščine in izvršnega sveta o 
projektu ptujskega podvoza, ki zahteva no-
vo zunajnivojsko križanje ceste z železnico. 
Dogovorili so se, da bodo slovenske želez-
nice dale soglasje k lokacijskemu načrtu. 
Če bodo zagotovili finančna sredstva, pri 
čemer pričakujejo tudi denar Mednarodne 
banke za razvoj, bi lahko pričeli pripravljal-
na in gradbena dela še pred koncem le-
tošnjega leta. Med ptujskim izvršnim sve-
tom in glavnim investitorjem, Republiško 

uporavo za ceste, je že v izdelavi ustrezna 
pogodba in naj bi Jo v kratkem podpisali. 

Kot smo izvedeli, naj bi sedanje izredno 
problematično nivojsko križanje ceste z 
železnico po vzpostavitvi novega prometne-
ga režima ukinili. Ptujski izvršni svet je ob 
tem za Ptuj vsekakor izredno pomembnem 
dogodku dal posebno izjavo, v kateri zatrju-
je, da bo predvidena nadomestitev sedanje-
ga nivojskega križanja zgrajena do konca 
leta 1998 v skladu z rezultati prometne štu-
dije mesta Ptuja. 

Govorili so tudi o modernizaciji cest iz 
železnic na ptujskem območju. Predvideva-
jo. da naj bi skozi našo občino v kratkem 

zgradili dvotirno povezavo z Madžarsko. 
Poleg rednega vzdrževanja sedanjih tirov se 
bodo lotili še elektrifikacije in posodobitve. 

Dan za tem, v sredo, 9. junija, pa sta se 
ptujski župan Vojteh Rajher in predsednik 
občinske vlade Branko Brumen s pred-
stavniki Direkcije za gospodarsko infra-
strukturo občine Ptuj v Ljubljani pogovar-
jala z državnim sekietarjem za promet in 
zveze Marjanom Dvornikom. Govorili so 
predvsem o dinamiki letošnjih aktivnosti na 
področju prometa in zvez v ptujski občini, 
med drugim tudi o možnostih za gradnjo 
ptujskega podvoza, ter o dolgoročnih smer-
nicah razvoja na tem področju. —OM 

Malo zrnja, mato kputia 
Za letošnjo kmetijsko letino 

ni obetavnih napovedi. Suša, ki 
Je kmetu spraznile shrambe, si-
lose, opustošila sadovnjake in 
travnike že lani, je letos znova 
velika grožnja. Za preživetje se-
be in svoje živine Je imelo kme-
tijstvo lani še zaloge, letos teh 
ni več. Tudi država, ki Je lani še 
postrgala nekaj denarja in ga 
dala v pomoč kmetijstvu, nima 
tako rekoč nobenih rezerv več. 
Kruta ekonomija se prepleta s 
kruto naravo. Prvi udarec suše 
kmetje že čutijo sedaj, ko bi 

morali drugič kositi, pa so trav-
niki požgani. Naslednje dni bo-
do začeli mlatiti ječmen, toda v 
klasju Je več plev kot zrnja. Tu-
di pšenica, tista izdatno gnoje-
na, Je že začela zoreti. Mesec 
dni prezgodaj. Zrnje, kolikor ga 
bo, bo drobno in iz nJega ne bo 
dosti moke, tudi ne kruha, .le to 
sedem suhih let? Ali pa so to 
posledice regulacij in melioracij 
v prejšnjem desetletju in pol ter 
načrtovanega in ne začetega 
projekta namakanja? JB 

Lepo, debelo zrnje kot spomin na bogata leta. Foto: M. Ozmec 

Prvi letošnji naborniki 
Od ponedeljka, 7., do petka, 11. junija, je v ptujski 

občini potekal prvi del nabora za novo generacijo sloven-
skih vojakov, v glavnem rojenih leta 1975 in prej. 

Načelnik Oddelka za obram-
bo občine Ptuj magister Janez 
Mere Je med drugim povedal, 
da je zdravstveno stanje nabor-
nikov slabo. To pomeni, da bo-
doči slovenski vojaki z našega 
območja nimajo viswokih ocen 
psihofizične pripravljenosti. 
Glede na to so jih razvrstili v 
prvo, drugo in tretjo kategorijo, 
po želji ter glede na strokovno 
izobrazbo in potrebe pa tudi v 
posamezne vojaške rodove in 
službe: pehoto, topništvo, zvezo, 
intendantsko in sanitetno službo. 
Večina sedanjih nabornikov na 
služenje ne bo šla prej ko v letu 
dni, saj imajo precej zaostanka z 
dosedanjimi "zamudniki". 

Predsednik sedemčlanske 
naborne komisi je , |ože Kkart 
pa je povedal , da je prvi del 
le tošnjega nabora uspel, saj so 
v.se fante seznanili z nj ihovimi 
možnostmi in pravicami, po-

drobne je pa so se lotili tudi 
pregleda nj ihovega zdravstve-
nega stanja. Po njegovih bese-
dah so pri večini nabornikov 
ugotovili zdravstveno stanje 
prve kategori je , nekaj pa so 
jih zaradi slabšega zdravja 
razvrstili v drugo in tretjo ka-
tegori jo. Večini slednjih .so za 
leto ali dve s luženje vojaškega 
roka odložil i . Nj ihovo sposob-
nost bodo po tem roku ponov-
no preverjal i . V glavnem so 
fant je z nabora odšli zadovol-
jni , saj so upoštevali njih(we 
želje in potrebe. —OM 
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AKADEMIKU ANTONU TRSTENJAKU IZROČILI LISTINO ČASTNEGA OBČANA ORIAOZA 

DP. Tpstenjak je človek sedanjega trenutka 
"Zbrali smo se, da bi lahko končno i/.ročili listino častnega občana občine Ormož največjemu Priekii, 

prof. cir. Antonu Trstenjaku," jc ob uvodnem po/dravu na slavnostni seji ormoške občinske skupščine 
bila miiuili četrtek povedal ormoški /upan dr. Jo/.e Bešvir. Slavnosti so se udeležili še župani druj îh 
prieških občin, predsednik štipendijske fundacije dr. Trstenjaka ma}̂ . Milan Lovrenčič ter podpredsed-
nik SAZU, pesnik in pisatelj Ciril Zlobec, ki je bil ob tej priložnosti slavnostni govornik. 

(''aslneimi občanu so i^vci Ko-
govskega oklcia /aiieli pilcško him-
no Dere sen ja mali bi ju ..., ki je 
spravila v clohro voljo vse prisotne. 

"Ne vem, kdaj sem spo/nal cla-
naSnjega slavijenca, vendar imam 
oličutek, da ga po/nam ?e od nek-
daj. Njegovim trem dobrim lastno-
stim — velik je kot znanstvenik, 
čk>vek in Prlck — bi dodal !>e četr-
to: zna biti tudi velik prijatelj, kar je 
v današnjem evForičnem času izred-
no pomembno. Današnja podelitev 
častnega občanstva je v nečem kljub 
vsemu paradoksalna: poteka v časti-
tljivi stari zgradbi, predana pa bo 
večnemu mladeniču, enemu naj-
aktivnejših članov SAZU, človeku, 
ki se po dveh o|XMacijah vrne in se 
naravnost poskočno sprehaja naoko-
li in ki nosi palico samo zaradi 
lepšega. Toliko mladostnosti in 
energije v teh letih zmore malokdo," 
je povedal med drugim Ciril Zlobec. 
V nadaljevanju se je vprašal, kdo pri 
podeljevanju častnega občanstva do-
bi največ, ali slavljenec ali pa tisti, 
ki mu ga podeljuje. Menil je, da bo 
Ormož s častnim občanom dr. Tre-
stenjakom brez dvoma veliko prido-
bil. "S tem občini ne jemljem 
ničesar, želim, da jo ta čast uravno-
teži v medsebojno zadovoljstvo. Dr. 
Trstenjak je v slovenskem kultur-
nem in znanstvenem življenju čisto 
svojevrstna osebnost. Je, kot vemo, 
dvakratni doktor, akademik, predv-
sem pa avtor Številnih študij, ki so 
kot pri malokom zelo razvejane in 

zajemajo najrazličnejša ix>dročja ali 
|ia so povezane z njegovim temel-
jnim pi)dročjem — psihologijo. Dr. 
Anton Trstenjak je znal v svojih de-
lih združiti to lastnost, da jih lahko 
jirebira relativno preprost človek in 
največji znanstvenik, ki išče samega 
sel>e v svoji stroki. Kot človek in 
psiholog sprejema različnost ljudi 
kot 'bt>?ji dar', kar je lepa Človeška 
lastnost. Pri njem je vredno to, da je 
to človeško nagnjenje in značajsko 
občutenje prenesel v vse svoje spise, 
ki razkrivajo prav to veličino člo-
veške strpnosti, in kar je Še poselx\j 
značilno in tudi vretlnost zase, dr. 
Trstenjak ob vsem tem obvladuje 
cel six>kter človeškega življenja in 
zato seveda deluje kot združevalec 
razlik, kot pomirjevalec nasprotij in 
človeških strasti, ki nas danes še 
bolj kot v preteklosti ločujejo, na-
mesto združujejo. Njegovo pisanje 
je ob vsem drugem naravnost zdra-
vilno," je dodal slavnostni govornik 
Ciril Zlolxc. 

Po podelitvi listine, je govoril tu-
di slavljenec. "To, da ste me imeno-
vali za častnega občana, je samo 
vaša dobra volja in naklonjenost do 
mene, to ni moja zasluga," je menil 
akademik prof. dr. Anton Trstanjak. 
"Ker sta med že dva človeka imeno-
vala kot Prleka in človeka, ki ima 
smisel za humor, kar menda inte-
gralno sodi k prleškemu značaju, mi 
dovolite, da na tem mestu obudim 
spomin na Ormož, na tiste čase, ko 
sem o njem prvič kaj več slišal in se 

z njim nekako čustveno in miselno 
povezal. MOJ sošolec od šeste do 
osme gimnazije v Marilx)ru je bil Or-
možanec Ruda Jurčec, ki velja za 
priznanega slovenskega pisatelja, ge-
nialno nadarjen človek, ki ga imam v 
najlepšem spominu. Je eden redkih, 
ki je diplomiral na visoki šoli za di-
plomacijo v Parizu. Ko sva se .srečala 
in spoznala, da sva oba Prleka, je na-
jino prijateljstvo trajalo vse do njego-
ve smrti," je priixivedoval dr. Trsten-
jak in {»tem nizal spomine na prleške 
profesorje in svoje .sošolce. Ob 
Jurčecovem primeru je poselx'j pou-
daril prleško trmo in zavzetost, ko se 
je ta ves čas učil francoščine, ker je 
na vsak način hotel priti v Parizu na 
diplomatsko šolo. .Svoj nagovor je 
sklenil z lxsedami: "Bili smo zavedni 
Prleki, in če mi danes izkazujete to 
Čast kot Prleku, se vam lepo zahvalju-
jem. Sknšal se lx>m temu primerno 
tudi izkazati." 

Magister Milan l-ovrenčič je go-
voril v imenu Štijiendijske fundacije 
akademika dr. Trstanjaka in menil. 

da bi morali Prleki za to fundacijo še 
veliko storiti, kljub temu da jim to za-
misel marsikdo zavida. Trenutno pre-
morejo 150.000 DEM. priz.adevajo pa 
si, da bi se vsota do konca leta po-
večala na 300.000 DEM. Ni veliko, je 
menil, je pa brez dvoma nekaj za de-
lovno in drugo lx)gatenje Prlekov. 

K vsej prijetni slovesnosti, ko se 
je pesem kogovskih fantov in vseh 

drugih slišala v ormoškem hotelu še 
dolgo v noč, je kanila tudi kaplja pe-
lina: občinskih poslancev, ki bi mo-
rali priti na svečano sejo skupščine, 
je bilo za vzorec. Kažemo tudi na ta 
način svoj malomarni odnos do so-
rojakov. ki so s svojimi deli ponesli 
sloves naših krajev in pokrajine v 
svet? Vida Topolovec 

Akademik dr. Trstenjak ob podelitvi listine častnega občana občine Or-
mož. Foto: Š. Hozyan 

Ptujsko podjetje prevzele dela 
oa Itpvaškem mejnem prehodu 

Ptujsko Podjetje /a nizke gradnje 
in varaždinska Cesta sta predlani 
uslano\ ila podjetje Cesta Ptuj z na-
menom. da bi ptujski gradbinci lažje 
nastopali na HrvaŠkem, kjer ,se je 
obetalo iiersj^ktivno delovišče, veza-
no pred\sem na obnovo v začetku 
vojne jx)rušenih in poškodovanih ob-
jektov. Kot je povedal direktor Ce-
ste Otmar Gaiscr, je takrat občinska 
sekretarka za gospcxlarstvo Danica 
Gajzer vzpodbudila ptujske gradbin-
ce, da bi se le-ti povezali za nastop na 
HrvaŠkem, saj je prav takrat pri nas 

pričelo graillxnih del primanjkovali. 
Kasneje se je izkazalo, da so bila 
njihova pričakovanja preuranjena. 
saj je Hrvaška v vojni še danes. Pač 
pa je mešano podjetje Cesta pred 
kratkim prevzelo prvo večje delo v 
sosednji republiki, in sicer na mej-
nem prehodu Goričan. Ob tem so 
začasno izvozili deset specialnih 
gradlxnih strojev, za posebno zah-
tevna lxnoncrska dela pa sklenili po-
godlx') s pi.xlizvajalcem. ljubljan-
skim SCT. ' McZ 

S SEJE PTUJSKE OBČINSKE VLADE 

Ptujski izvršni svet je na 113. seji razpravljal o več pomembnih vprašanjih, o katerih bodo 22. juni-
ja razpravljali tudi delegati občinske skupščine. Med^ najpomembnejšimi je gotovo sklep o določitvi 
posebnih prometnih površin za pe.šce v mestu Ptuju. Ce ga bodo poslanci sprejeli, bo od prvega julija 
naprej staro mestno jedro prometno bolj urejeno in zato tudi privlačnejše za turiste. 

Sekretariat za urejanje prostora in varstvo okolja je 
na osnovi idejne zasnove Zelenih Ptuja izdelal nov 
predlog prometne ureditve, ki predvideva enosmerni 
promet po Slomškovi in Prešernovi ulici, vendar le za 
vozUa s posebno nalepko. Promet naj bi v bodoče po-
tekal krožno od Minoritskega trga proti Muzejskemu 
trgu in proti Raičevi ulici. Na območjih, ki bodo na-
menjena le pešcem, bo dovoljena dostava blaga v lo-
kale zjutraj do 8. ure in med 12. in 13. uro. 

Z novo prometno ureditvijo Ptuja bo večji del sta-
rega mestnega jedra zaprt s fizičnimi zaporami, par-
kirni prostori bodo omejeni na minimum. Pristojni 
upravni organ v tem trenutku Se ne razpolaga s podat-
ki o tem, koliko avtomobilov imajo stanovalci v sta-
rem mestnem jedru, in tudi ne, koliko je parkirnih 
prostorov na dvoriščih. Prednosti nove prometne ur-
ditve najstarejšega slovenskega mesta, ki želi biti pri-
jazno do turistov in drugih obiskovalcev, so velike, 
če jo bomo spoštovali. Mesto naj bi dobilo tudi več 
parkirnih prostorov, ki bodo varovani, parkiranje pa 
bo treba plačati. Kot vse dosedanje prometne ureditve 
bo po pričakovanjih tudi nova deležna precejšnjega 
odpora. zla.sti še pri lastnikih lokalov v starem me-
stnem jedru. 

U R E D I T E V C A R I N S K E IZPOSTAVE 
V P T U J U POSTAJA R E A L N O S T 

Ureditev carinske izpostave v Ptuju je ena temel-
jnih nalog bodočega razvoja Ptuja. Z njo naj bi Ptuju 
vrnili vlogo, ki jo je imel do leta 1957. Gre za skupen 
projekt Blagovno-trgovinskega centra Ljubljana, 
ptujske občine in republiške carinske uprave. Investi-
tor in organizator gradnje je Blagovno-trgovinski 
center, ki bo za gradnjo prve etape namenil milijon 
nemških mark v tolarski protivrednsoti. Priprave na 
gradnjo so v polnem teku. v petek pa sla predsednik 
upravnega odbora delniške družbe BTC Jože Mermal 
in predsednik ptujskega izvršnega sveta Branko Bru-
men podpisala pismo o nameri o gradnji carinske iz-

postave Ptuj, ki ga je pred tem že podpisal direktor 
republiške carinske uprave Franc Košir. Carinsko 
upravo bodo gradili na Rogozniški cesti 33 na skupni 
površini 1,2 hektara. Če bo šlo vse po načtlih, bodo 
pričeli že jeseni. V polni funkciji naj bi izpostava 
zaživela prihodnje leto. 

D V A N A J S T P R O J E K T O V 
S PODROČJA I N F R A S T R U K T U R E 

Ptujska občina bo na letošnjem natečaju za demo-
grafsko ogrožena območja v okviru investicij s po-
dročja gospodarske infrastrukture sodelovala z dva-
najstimi projekti s področja telefonije in komunikacij 
ter krajevnih cest. Njihova skupna investicijska vred-
nost znaša nekaj nad 212 milijonov tolarjev: delež 
proračuna je 18 milijonov tolarjev, krajevne skupno-
sti in drugi investitorji naj bi prispevali 10.5 milijo-
nov, iz republiškega proračuna za demografsko 
ogrožena območja pa naj bi dobili 89 milijonov. Gle-
de na to da je republika že določila delež za ptujsko 
občino za razvoj gospodarske infrastrukture, ki znaša 
le 51,8 milijona tolarjev ali realno za polovico manj 
kot v prejšnjem letu, ni pričakovati, da bi bili vsi pro-
jekti s prednostne liste, ki jo je sprejela ptujska 
občinska skupščina že pred dvema letoma, tudi ure-
sničeni. Na tej listi pa ni nobenega projekta za grad-
njo vodovodnega omrežja. 

Posebej so na petkovi seji ptujske občinske vlade 
opozorili na problem oskrbe z električno energijo v 
Halozah. Gre za šest projektov v vrednosti 56 milijo-
nov tolarjev, ki so jih prav tako poslali na ministrstvo 
za ekonomske odnose in razvoj, saj je do 13. junija 
sprejemalo projekte za gospodarsko infrastrukturo v 
okviru natečaja za dodelitev sredstev za spodbujanje 
razvoja demografsko ogroženih območij v Republiki 
Sloveniji. 13. junija je potekel rok tudi za vložitev in-
dividualnih zahtevkov, ki se nanašajo na razvoj kme-
tij, dopolnilnih dejavnosti ter malega gospodarstva. 

MG 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Da bo informiranje korektno 
v časopisu Tednik št. 21 z dne 

27. 5. 1993 je bil objavljen članek z 
naslovom "V Delti Še naprej neza-
dovoljni". Oglašam se zato, ker in-
formacija v drugem delu članka ni 
korektna in jo dopolnjujem. 

Res je, da delavci v tovarnah podjet-
ja "I,alxxl" nismo bili zadovoljni z iz-
plačilom plače za april, vendar stavka 
ni bila vodena v nolxni tovarni. 

V tovarni Delta je bila organizir-
na sta\ka v zadnjih dneh aprila kot 
posledica slabih plač in drugih na-

kopičenih nerešenih problemov, kar 
ste v vašem časopisu pisali v 
prejšnjih številkah. 

V tovarni Temenica in tovarni 
Libna so delavci po izplačilu plače 
za april zahtevali dodatne informa-
cije in pojasnila v zvezi z plačami, 
za kar so bili sklicani zbori delav-
cev. Zahteve delavcev v tovarni Te-
menica so bile oblikovane pisno in 
posredovane delavskemu svetu pod-
jetja "Labod", ki jih je obravnaval 
na seji dne 19. 5. 1993. fudi v to-

varni Libna so delavci oblikovali 
vprašanja in zahteve, vendar med 
njimi ni zahteve po odstopu vodstva 
enote, kot je navedeno v članku. 

Ker menim, da mora biti informi-
ranje korektno in resnično, prosim, 
da dopolnite informacijo. 

Za vnaprejšnje sodelovanje se to-
plo priporočamo in vas lepo po-
zdravljamo! 

Predsednica sindikata 
podjetja Labod 

Mojca Novak 

Ne bi radi ostali na cesti 
V Tedniku je bil pred kratkim ob-

javljen članek "V Delti še naprej ne-
zadovoljni." Ne želimo polemizirati 
s celotno njegovo vsebino in verjet-
no bi v Sloveniji težko našli delav-
ce, zlati v tekstilni industriji, ki bi 
bili zadovoljni, radi pa bi pojasnili 
samo tisti del članka, ki se nanaša 
na tovarno Temenica, ki je tako kot 
Delta (čeprav mnogo manjša) tovar-
na LABOD iz Novega mesta. 

Članek navaja, da smo v naši to-
varni zaustavili delo in oblikovali 
stavkovne z.ahteve. Res je. da 19. 
maja dve uri nismo delali, saj so 

plače tako zaradi slabšega poslovne-
ga usixha kot zaradi zakonske ome-
jitve realno manjše in s tem se je. 
zlati ob trdem delu. težko strinjati. 
To je bil izreden zbor delavcev, ki 
je želel pojasnila in je postavil neka-
tere zahteve, niso pa bile oblikovane 
stavkovne zahteve, podobne Delil-
nim. Edina zahteva, ki je enaka onim 
iz Delte, je, da se izplača plača po ko-
lektivni pogodbi. 

Delavci Temenice se zavedamo 
težkega položaja, v katerem smo sa-
mi in v katerem so naši sodclavci iz 
drugih tovarn, menimo pa. da stavke 

niso rešitev; tudi zato smo opozarja-
li na nekatere pomanjkljivosti, se 
zavzemali in se še zavzemamo za 
odgovornost vodstva podjetja in 
podpiramo korake, ki jih je v Delti 
vodstvo podjetja že storilo. Ne bi 
namreč radi. da bi tako v Delti kot v 
drugih tovarnah ostali na cesti. 

Tja najbrž vodi pot. po kateri se 
problemi rešujejo samo s stavkami. 

Toliko v pojasnilo. 
Lepo pozdravljeni! 

Namestnica sindikalne 
poverjenice — Marija Trater 

BOSN.A IN HKK( i;(;()V| 
NA: Vse kaže, d a j e dolgo ohj;. 
gano mesto i. večinskim musli 
manskim prebivalstvom Gora/ 
de padlo v srbske roke. Genciaj 
Morrilon si sicer še prizadeva 
da bi ustavil srbski prodor, vcti! 
dar mu to vse manj uspeva, v 
Ženevi pa je v začetku tedna z.̂ . 
sedalo celotno predsedstvo Hî j 
in se odločilo za Ownov pĵ , 
dlog, da bi se predsedstvo prej, 
menovalo v začasni koordina. 
cijski organ /a izvedbo mirov, 
nega načrta, v katerem ima vsa. 
ka od sprtih strani po tri člane. 

SOMAI.I.IA: Ameriška letala 
so v okviru akcije OZN že iij, 
krat napadla oporišče generala 
Aidida, ki vodi najbolj oho. 
roženo uporniško frakcijo, 
Američani so v bojih ubili dva 
Somalca, ena od granat pa je 
padla v bližino štaba generala 
Aidida. S temi posegi so se raz-
blinili upi o mirnem reševanju 
somalskih notranjih sporov, 
Marčevski sporazum med zdaj 
že 15 frakcijami je tako v nekaj 
dneh izgubil veljavo. Somalijo 
naj bi po tem sporazumu uredili 
kot federalno državo 18 avto-
nomnih pokrajin, ki bi bile ena-
kopravno zastopane v nacional-
nem svetu. Vse frakcije naj bi v 
90 dneh položile orožje, vendar 
se to ni zgodilo. General Aidid 
ne pusti razorožitve, saj je pre-
pričan, da bi to pomenilo vme-
šavanje v neodvisnost, predv-
sem pa ameriško vmešavanje v 
somalske notranje zadeve in s 
tem neokolonizacijo države. 

KANADA: Krmilo vlade je 
minuli konec tedna prevzela 46-
letna odvetnica in dosedanja 
obrambna ministrica Kim Cam-
beli. V nedeljo zvečer je bila iz-
voljena za voditeljico vladajoče 
progresivne konservativne stran-
ke, ki ima v parlamentu veliko 
večino in izbira ministrskega 
predsednika. Nova premierka je 
odločna zagovornica severnoa-
meriškega trgovskega sporazu 
ma Nafta, ki naj bi od 1. januar-
ja 1994 povsem sprostil trgo-
vanje med ZDA. Kanado in Me-
hiko. Njena glavna naloga bo 
spopad s proračunskim priman-
jkljajem. ki letos znaša okoli 53 
milijard kanadskih dolarjev, 
prebivalstvu pa je že obljubila, 
da ne bo zvišala davkov. 

TURCI.IA: Turški Kurdi zno-
va opozarjajo, da jim Turčija 
krati pravico do avtonomije. 
Turške oblasti so jim sicer priz-
nale pravico uporabe kurdščine 
kot uradnega jezika, vendar pa s 
tem niso zadovljni. Vodja kur-
dske delavske stranke Abdul 
Ocelan je najavil, da bodo ob-
novili vojaške akcije, ki trajajc 
že devet let. Precej s e j e položaj 
Kurdov poslabšal tudi zaradi 
spremembe v vrhu turške države 
Po smrti Turguta Ozala. k i j e po-
kazal precej razumevanje za kur-
dske probleme, je sedanji premici 
Sulejman Demirel precej man_ 
razumevajoč in popustljiv. Fr 
tem vedno zagovarja politiko trde 
roke in ima vso podporo turški!" 
generalov. Na svoji strani ima tu-
di ustavo, ki ne dopušča večna-
cionalne države. Kurdski uporni 
ki so že na delu. saj so minuli te 
den pobili 35 turških vojakov 
turška vojska pa je odgovorila 2 
vojaškimi napadi in ubila okol: 
70 Kurdov. 

VKLIKA BRI l ANMA: Težavč 
te države z irskimi uporneži so vse 
večje. Britanska vlada se je zate 
odločila za nakup posebnega leta-
la, ki naj bi ga uporabljala kot iz-
vidniško v boju zoper Irsko repu-
blikansko armado na Severnem If-
skem. Letalo leti na višini 150C 
metrov in ga z lahkim strelnitr 
orožjem ni mogoče zadeti. 

— • — 

SRHLJA — (;RČI.IA: Analitiki 
razmerij na Balkanu brez dlake n̂  
jeziku sklepajo, da dogajanja ot 
koncu tedna v Grčiji niso naključ-
je. Tam so se hkrati znašli vodil> l̂' 
ji bosanskih Srbov Radovan K '̂ 
radžič. črnogorski predsednik M̂ '̂ 
mir Bulatovič in ruski zunanji m'" 
nister Andrej Kozirev. Karadžii^j^ 
obisk v Atenah izoristil še za p̂ ^ 
govore z visokimi dostojanstveni' 
ki grške ortodoksne cerkve. 

Pripravila : dlž 
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( ; B E D I T A N S T A L T I N V E S T M E N T IŠČE K U P C E ZA 
A G I S 

Sklad /a ra/.voj je /. avstrijskim Creditanstalt Investmentom, AG. 
j^tdenil pogodbo /a pripravo prodaje treh proizvodnih in ene storit-
vene družbe Agis evropskim kupcem. Creditanstalt predstavlja 
/^ois kot podjetje z avtomobilskimi deli, ki ga je možno kupiti kot 
celoto ali po delih. Neodvisni strokovnjaki so ugotovili, da so v 
;^oisu zaposleni visoko kvalificirani delavci, vsi drugi kazalci pa 
l^ažejo tudi na visoko produktivnost podjetja kot celote. Ponudbe o 
piodaji bo Creditanstalt poslal vsem morebitnim kupcem v Hvropi. 
Pogovarja pa se tudi z Agisovimi licenčnimi partnerji. Za družbi 
Tovarna orodij in strojev in Tovarna avtomobilske opreme so na 
primer poslali 40 ponud. 

Glede na ugotovitve iz vseh analiz, ki so v bistvu popolna osebna 
izkaznica podjetja, izhaja, da s prodajo Agisa kot celote ali delov 
podjetja ne bi smelo biti težav. Konec meseca naj bi bilo pripravlje-
no poročilo o tem, kdo se resnično zanima za nakup tega ptujskega 
podjetja, kjer je trenutno v omenjenih štirih družbah zaposlenih še 
okrog 670 delavcev. 

PODPORA S T R A T E G I J I R A Z V O J A T U R I Z M A V 
HALOZAH 

Ptujski izvršni svet podpira projekt strategije razvoja v Halozah 
kot izvedbeni projekt kompleksnega razvojnega progama za Halo-
ze, ki ga je decembra 1991. leta sprejela ptujska občinska 
skupščina. V njem je turizem opredeljen kot dejavnost, ki prinaša 
bodočnost. S projektom strategije razvoja turizma v Halozah se 
razvojni program resnično udejanja. 

NOVE N A L O G E S E K R E T A R I A T A ZA 
G O S P O D A R S T V O 

S sprejemom zakona o trgovini in pravilnika o obratovalnem 
času prodajaln je občinski Sekretariat za gospodarstvo, ki ga vodi 
Danica Gajzer, dobil nove naloge. Po zakonu o trgovini bo moral 
izdajati soglasje po 10. členu za vse tiste, ki bodo prodajali blago 
zunaj prodajaln, in sicer za prodajo na premičnih stojnicah, od vrat 
do vrat, po pošti, iz avtomatov in v okviru potujočih prodajaln. Za 
soglasje bo moral zainteresirani vložiti ustrezno vlogo. S posebnim 
pravilnikom je določeno, kaj se bo lahko prodajalo v okviru omen-
jenih posebnih oblik. Prve vloge je sekretariat že prejel, v glavnem 
od trgovcev iz drugih krajev — Ljubljane in Kopra. 

Na osnovi pravilnika o obratovalnem času prodajaln pa bo občin-
ski upravni organ izdajal odločbe o obratovalnem času. Glede na to 
da je v ptujski občini že okrog dvesto trgovin, bo imel precej dela. 
To se bo še povečevalo, ker imajo trgovci pravico, da lahko med le-
tom obratovalni čas spreminjajo, le vlogo morajo dati. Trgovec po 
novem sam določa urnik obratovalnega časa skladno s svojimi po-
slovnimi interesi, značilnostmi območja, kjer dela. in potrebami 
potrošnikov. 

V I Š J E Z D R A V S T V E N O Z A V A R O V A N J E 

Na zadnji seji upravnega odbora Zavoda za zdravstveno zavro-
vanje Slovenije so se odločili, da povišajo cene premij za svoje pa-
kete prostovoljnega zdravstvenega zavarovanja od prvega julija do 
konca septembra letošnjega leta. Letna premija za popolno zdrav-
stveno zavarovanje, ki g a j e sklenila večina zavarovancev, znaša od 
prvega julija brez popustov 14.400 tolarjev. 

POBUDA ZA I Z D E L A V O N A C I O N A L N E 
STRATEGIJE ZA V O D N O O S K R B O S L O V E N I J E 

Komisija državnega sveta Slovenije za regionalni razvoj je na po-
nedeljkovi seji razpravljala tudi o nacionalni strategiji oskrbe z vo-
do v Sloveniji. Pobudo za izdelavo nacionalne strategije za vodno 
oskrbo Slovenije je dal svetnik Branko Brumen. Pri tem je pouda-
ril, da so posledice letošnje suše že vidne in da prvi znaki kažejo, 
da bo letošnje leto za kmetijstvo še slabše od lanskega. Na Drav-
skem in Ptujskem polju je pokritih okoli 60 odstotkov potreb po 
vodi, v Slovenskih goricah in Halozah pa le dvajset odstotkov. Ce 
bomo vprašanje oskrbe z vodo reševali s takšnim tempom kot do-
slej, tega vprašanja ne bomo rešili v 40 letih. Pobudo Branka 
Brumna bodo posredovali vladi in pristojnemu ministrstvu, ki naj 
začneta z izdelavo nacionalnega programa oskrbe z vodo. 

G O S T I N S K I H IN T U R I S T I Č N I H D E L A V C E V 
I Z O B R A Ž E V A N J E NE Z A N I M A 

Turističnoinformativni center Ptuj je na pobudo Ministrstva za 
gospodarske dejavnosti Republike Slovenije in v sodelovanju s 
Srednjo šolo za gostinstvo in turizem Maribor organiziral usposa-
bljanje gostinskih in turističnih delavcev ptujske občine v okviru 
mednarodnih programov usposabljanja, k i j ih Sloveniji nudi Evrop-
ska skupnost v okviru programa Phare. Da bi bila udeležba čim 
boljša, so jih s programom seznanili z dopisom Obrtne zbornice in 
TIČ-a. Tečaja, ki ga je TIC organiziral v Ptuju 11. junija, .se je od 
34 prijavljenih udeležilo le osem gostinskih in turističnih delavcev, 
ki se zavedajo pomena turističnega usposabljanja za dvig storitev v 
najmočnejši industriji sveta. K večji udeležbi bi občinske turistične 
delavce moral spodbuditi že podatek, da v gostinstvu v občini dela 
najmanj usposobljenih ljudi. Da pa jim je vodilo strategija razvoja 
turizma, pa verjetno ni potrebno več ponavljati. V teh dneh izo-
braževanje nadaljujejo v Mariboru. 

1^9. J U N I J A NA P T U J S K I T E L E V I Z I J I 
To soboto bo ob 21. uri na tretjem kanalu znova oddaja ptujske televi-

zije. Ogledali si bomo lahko več zaminivih posnetkov z najpomem-
bnejših občinskih dogodkov v zadnjih štirinajstih dneh. V Celju je bilo 
republiško srečanje ob svetovnem dnevu nekajenja, v Mladiki je bila 
razstava mačk. na skupščini Občinske turistične zveze Ptuj so podelili 
priznanja Mariborske turistične zveze za urejeno okolje v prejšnjem letu 
nekaterim podjetjem in posameznikom, ptujski ljubiteljski slikar Alojz 
Kirbiš razstavlja v mestnem raz.stavišču. Oddajo ptujske televizije bodo 
ponovili na istem kanalu v nedeljo ob desetih. Pripravila: MG 

Guten Morgen, gospod turisti 
Kaj bi drugega rckd, čc bi tc sredi bdcga Ptuja na-

govorili v izbranem jeziku ene izmed msednjih držav! 
Pravzaprav mene le posredno, !>aj so sc naravnost 
obrnili samo na moj avto, katerega identiteta pa ni bi-
la prav nič vpra.šljiva. Prvič, bil je pejek. In drugič, 
imel Je jasno berljivo mariborsko registracijo. Listek 
na njem pa je vabil v Pettau, kjer bodo ''Hebe GUstê , 
herzUcbe uillkommen" na ene čudovite speclalitete 
dalmatinskega porekla. 

Pravzaprav je poteza vse hvale vredna. Namreč, 
končno je nekdo začel misliti na tistega resničnega go-
sta, kt bo morebiti končno že enkrat prišel Avstrije 
ali Nemčije ali pa bo jezik teh dežel vsaj razumel. Le 
da v avttmiobilih z mariborsko registracijo ni pričako-
vati ne vem kakšnih tujih turistov. Celo v onih s tujo 
registracijo se prevaža po naših krajih nemalo število 
zdomci^v. 

Kot Slovenko In Ptujčanko pa me takšen poziv sredi 
t-ojstnega Ptuja prav žali. Ni zakona, ki bi kaj takšne-
ga prep<»vedoval. Je pa občutek. Predstavljajmo si po* 
dobno potezo, recimo, Italijana ali Francoza v lastni 
državi, ki bi hrepenel po tem istem gostu. 

Da nc bomo krivični. Vabilo je imelo na drugI .strani 
tudi poziv v slovenščini. Zdi se, da je pruv takšno, 
dvojezično, nastalo zaradi prihranita papirja. Enkrat« 
dvakrat tako, deset, dvajset let tako, in stvar bo posta« 
in samoumevna, dvojezični Ptuj J lu tme Pettau» ki ga 
niti Avstrijci, recimo, na svojih zemljevidih več ne 
uporabljajo! 

Podobno zanimiva je tudi poteza občinskih podjetni-
kov. Ptujčani se bomo j^roinovirali v Avstriji pod geslom 
*'Ptuj — najstarejše stajersko mesto". No, lepa reč. 
Včasih st) nam ga jemali, sedaj ga ̂ ponujamo na krožni-
ku. | tajerska, izfoli , Ptuj je tvoj. Čigava j« bila od nek-
daj Štajerska? In čigav je bil Ptuj? V geslu niti besedice 
več o slovenskosti našega staroste. In prav je tako, pomi-
slimo. (»ost je gost, denar denar in sveta vladar. 

Pa niti ne opazimo, da Avstrijci ne vlečejo takšnih po-
tez. Ne vabijo Slovencev, naj si za božjo voljo pridejo 
ogledat, recimo, svoj knežji kamen. Ampak se lotijo stva-
ri S ponudbo. Tako se baje Z bliskovito naglico razširja ci-
^ card, ki prav tako uvaja pojem sloven.ske in avstrijske 
Štajerske. Toda oni se potegujejo ^a nas, pa ne za Sloven-
ca, pač pa za kupca, prav vsakega, ki bi utegnil pustiti 
kak flčnik pri njih. Denar je denar, izvor moči in oblasti. 

Poznamo pa tudi bolj pretanjene načine. Eden je goto-
vo vdor v medije. Ponovno s pomočjo denarja, tega iste-
ga, ki ga naš človek porabi nekje drugje. Financirati, re-
cimo, nov časopis (nič novega v ljubi Sloveniji), voditi ra* 
dijsko postajo ali ji vsaj jjosredovati nekaj svojih infor-
macij. '^Informirati in to se plačati" bi lahko bilo geslo; 
prepoznavanja. Pa nič hudega, le zavedati se moramo, v 
kaj gremo, kaj dopuščamo. In če to želimo, O.K. Malo sa-
mozavedanja torej, prosim! Zgodovino držav in narodov 
pišejo desetletja in stoletja. V$ak od nas pa le pripomore. 
V eno ali drugo smer. M. Zupanič 

Govori se ... 
... DA si novinarji lastijo vpliv 

na mnenje ljudi, od sobote naprej 
pa celo vpliv na odločitve boga. 
Na tradicionalni ribičiadi so nam-
reč prosili tudi za dež. In njihove 
besede so meso postale. 

... DA so za dež prosili tudi 
na prvi procesiji v Ptuju po letu 
1948. Ta dež menda še pride. 

... DA so eni ali pa drugi sku-
hali tudi nekaj slabega, namreč 
mariborsko točo. Lažje bi to 
pripisali prvim, saj so jedli rake 
— in to rdeče barve. 

... DA je bila plehmuzika v 
nedeljo v precejšnji zagati: iz 
desetletnega repertoarja je bilo 
namreč težko izbrati dve, tri pri-
merne za procesne svečanosti. 
Njihovo izvajanje je bilo zato 

bolj podobno pravljici o bobnu 
in lajni. 

... DA so se protestirajoči 
kmetje dogovorili z občin.skim 
vrhom in policijskim vodstvom, 
da pri osvajanju meje v Zavrču 
ne bodo ovirani. Pa je bil vpliv 
prestolnice močnejši in policijski 
"Razumem, šef!" zelo odločen. 

... DA je v ptujski občini veliko 
pomanjkanje prosvetnih delav-
cev. Tako mora neka ravnateljeva 
žena poučevati še mesece po vpi-
su v seznam upokojencev. Do-
mači pač vedno nasrkajo. 

... DA se ptujskemu prometu 
obeta renesansa številka 15. Ker 
piha drugi veter, bo tudi promet 
šel v drugo smer. Pravzaprav 
gre za vračanje na dobro staro 
preddesetletno varianto. 

Srečaive medicinskili 
sester — babic 

V Ptuju smo po več letih po-
novno imeli strokovno srečanje 
medicinskih sester babic iz cele 
Slovenije. Organizatorice smo 
bile medicinske sestre gineko-
loško-porodnega oddelka Sploš-
ne bolnišnice. 

Ena glavnih nalog medicin-
skih sester je delovanje na po-
dročju zdravstvene vzgoje. Da 
bi pa to lahko izvajale, moramo 
neprestano skrbeti tudi za svoje 
izobraževanje. Za glavno temo 
seminarja smo izbrale proble-
matiko naravnega hranjenja no-
vorojenčka oz. dojenčka. Ker je 
problem dokaj kompleksen, 
smo za pomoč prosile zdravnike 
z raznih podr'očij, kjer se sreču-
jejo z materjo in otrokom. 

Dr. Tatjana Kolar, ginekolo-
ginja iz Dispanzerja za žene, dr. 
Tončka Potočnik, neonatologin-
ja iz porodnega oddelka, dr. Mi-
roslav Berič iz otroškega di-
spanzerja, dr. Slavica Senegač-
nik, spec. ortodont zobozdrav-
stva, so obdelali problematiko 
dojenja vsak iz svojega zornega 
kota. Izkušnje patronažnih se-
ster na tem področju pa je poda-
la višja med. sestra Verena Ber-
lič. Naša kolegica višja med. sr. 
Lidija Zemljarič je pripravila 

sestavek o stradanju in dru-
gačnem porodu. 

Na seminarju smo se dotakni-
li še ene ptujske "zanimivosti" 
— problema pitne vode. Znano 
je, da je pred leti pri nas priha-
jalo do občasnih čezmernih 
vsebnosti nezaželenih snovi v 
vodi. Zato se nam je zdelo ume-
stno, da kolegice seznanimo tu-
di s tem. Dr. Dušan Kolarič, 
predstojnik otroškega oddelka 
naše bolnišnice, je predaval o 
"nitratih" v vodi in njihovem 
vplivu na zdravje otrok. Referat 
je bil zelo odmeven in postavilo 
se je vprašanje, ali do teh nelju-
bih dogajanj ne prihaja še tudi 
drugod po Sloveniji, pa ljudje 
tega ne vedo. 

Organizatorice seminarja ne 
bi bile prave Ptujčanke, če ne bi 
še poskrbele za turistično pro-
mocijo našega mesta. Gostje 
smo povabile na ogled gradu, 
dela starega mesta s proštijsko 
cerkvijo, zaključile pa smo naše 
druženje z ogledom ptujske kle-
ti in poskušnjo njenih dobrot. 
Tudi me smo bile zadovoljne ta-
ko s strokovnim kot družabnim 
delom. Prepričane smo, da se 
bodo naše kolegice vedno rade 
vračale na Ptuj. Božena Ribič 

V Ptuju so se srečale medicinske sestre — babice iz cele Slovenije. 
Foto: Kosi 

45 let KUD Pošla v Mariboru 
Kulturno-umetniško društvo Pošta Maribor praznuje v 

letošnjem letu 45-letnico delovanja, v njegovem okviru pa 
30 let moški pevski zbor. 

V jubilejnem letu združuje 
društvo 310 članov v petih sek-
cijah: pihalnem orkestru, mo-
škem pevskem zboru, dramski 
sekciji, likovni sekciji ter ljubi-
teljski glasbeni šoli. 

Društvo je vseskozi odprto 
vsem ljubiteljem amaterske kul-
ture, seveda pa je najtesneje po-
vezano s kolektivom PTT pod-
jetja Maribor, od koder je veči-
na članstva. V 45 letih so se 
med PTT podjetjem Maribor in 
njegovim društvom stkale tako 
tesne vezi, da si podjetja brez 
kulturne dejavnosti sploh ne za-
mišljamo, hkrati pa ima društvo 
v matičnem podjetju najzanes-
ljivejšega sponzorja in pokrovi-
telja, ki mu omogoča obstoj in 
rast, a ga tudi zavezuje k odgo-
vornemu in kvalitetnemu delu. 

KUD Pošta je v Mariboru, na 
Štajerskem in po vsej Sloveniji 
najbolj znan zaiadi 62 let starega 
pihalnega orkestra, ki sega po 
najvišjih odličjih tudi prek meja. 
Ljubiteljska glasbena šola z 80 
učenci, vpisanimi v tem šolskem 
letu, skrbi za njegov glasbeni 
podmladek. V zadnjih dveh letih 
nekoliko v senci, a sedaj s ponov-

nim zagonom delata likovna in 
dramska sekcija. 

visoko raven umetniškega 
ustvarjanja so zaslužni predvsem 
umetniški vodje: pihali orkester vo-
di Ervin Hartman, moški pevski 
zbor Marjana Kakuša, likovno 
sekcijo Ervin Kralj, dramsko Er-
na Hledc, ravnatelj ljubiteljske gla-
sbene šole pa je Ervin Hartman. 

Predsednica društva je Jelkf 
Kolmanič, direktorica PE Po' i 
Maribor. 

Društvu stoji ob strani ves pv 't-
ni kolektiv, a vendar je prav, 
posebej poudarimo bistveni pi -
spevek glavnega direktorja Stani-
slava Brglcza, ki vsa leta s svojo 
osebno naklonjenostjo in kritično 
držno usmerja delovanje društva 
predvsem v troje: v široko pove-
zovanje P IT delavcev, v bogatitev 
ljubiteljske kulture in v ustvarjanje 
kot prispevek k ugledu P TT podjet-
ja. katerega ime društvo nosi. 

vSlovesna akademija ob jubile-
ju bo 19. junija ob 20. uri v 
dvorani kina Union v Maribo-
ru. Ob tej priliki bo društvo iz-
dalo tudi zbornik Naša skupna 
pot. v katerem se bodo predsta-
vile sekcije s pregledom aktiv-
nosti v zadnjih petih letih. 
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Lik in podoba Ivana Potrča (govopDažainisejssoptup 
o luišcin rojaku boni govoril 

kot o pisatelju, ciružbcnein de-
lavcu in osebnost i , kot sem jo 
sani videl. 

Ivan Potrč se je rodil uradno 
1. 1. 1913, v resnici pa na sil-
veslrovo 1912 v Štukili pri 
Ptuju. Štiri ra/.rede osnovne 
šole ter g in ina / i jo j e obisko-
val v Ptuju, kjer pa je pretrga-
la njegovo šolanje komuni-
stična dejavnost in sledila sta 
izključitev iz g imnazi je 
(1934) ter zapor. Potem ko je 
bil dalj časa brez službe, je 
postal novinar pri maribor-
skem Večerniku, se vmes po-
ročil, bil leta 1940/41 pokli-
can v vojsko ter ob razpadu 
Jugoslavije pobegnil iz Make-
donije. Nato je delal kot ilega-
lec v Rušah, kjer je živel, v 
Mariboru ter Ptuju. Kmalu .so 
ga odpeljali v Mauthausen , a 
bil je leta 1942 izpuščen. Tudi 
po izpustitvi je deiel i legalno 
zlasti na osvobojenem ozem-
lju, toda po lastnih besedah je 
visel ves čas na n jem sum so-
delovanja z ges tapom. 

Po vojni je bil urednik Ljud-
skega poročevalca, sourednik 
beograjske Borbe, od leta 
1947 pa praktično do upoko-
jitve urednik Mladinske knji-
ge ter vmes literarni mentor, 
kritik, cenzor itd. Po upokoji t-
vi je izmenoma živel na svo-
jem vikendu ob slovenski oba-
li ali pa v Ljubl jani na Reslje-
vi, dokler ni odšel po dolgo-
trajnem nihanju med zdravjem 
in kapjo s tega sveta. 

To so zgolj zunanji podatki . 
Drugi izhaja jo iz n jegovega 
rodu, polgruntarske kmečke 
družine, ki se ji je nekaj časa 
odpovedal prav zaradi svoje 
komunist ične naravnanost i , ki 
je videla v kmetstvu enega od 
negativitet ž ivl janja in razvo-
ja. Enako se je z isto mlado-
stno vehemenco odpovedal 

krščanstvu, saj ga je ozko po-
vezoval z istim "izkoriščeval-
skini raz redom", proti katere-
mu se je boril, čeprav je bila 
mater ina želja, da postane du-
hovnik. Vendar pa je kl jub 
poudar jenemu social is t ičnemu 
real izmu, ki mu je sicer ostal 
zvest vse ž ivl jenje , in očitni 
polit ični angažiranost i v ve-
čini del to svojo ideološko na-
ravnanost ves čas rušil, sa j so 
ga izpovedni eros, l jubezen do 
sočloveka, neizprosno brskan-
je za resnico, ki ji je skušal 
ostali zvest ves čas, silili v 
konfl ikt L uradnim administra-
t ivnim socia l izmom, šolskim 
marks i zmom ter samoupra-
v l j an jem itd. 

V Delu smo prebrali 14. 6. 
1993, da je začel objavljat i 
šele po vojni , a to ne drži, saj 
je njegova novela Kopači izšla 
že leta 1937 v LZ ter pozneje 
še več drugih novel in povesti , 
ki so bile objavl jene leta 1946 
v zbirki Kočarji. Leta 1937 je 
izšla tudi kot samostojna zola-
jevsko-gork i jevsko naravnana 
povest Sin. Polno povojnega 
en tuz iazma in nove pravično-
sti, ki so jo dosegli s i romaki, 
je delo Svet na Kajžarju (1947), 
ki je kot scenarij Gorice izšel 
1951. Vmes je objavil več mla-
dinskih del, ki so v glavnem s 
partizansko tematiko. 

Vendar Potrč ne bi bil trma-
sti Potrč, če kl jub poli t ičnemu 
angažiranju in navidezno po-
polni podpori partiji ne bi vi-
del druge strani: namreč če je 
v predvojnih delih neizpro.sno 
odklanja l tako Imenovano 
gruntarstvo ter se zavzemal za 
uboge s i romačeke — podežel-
ski lumpenproletar ia t , ga se-
da j v stal inist ično nasilnih 
preobl ikovanj ih skuša razume-
ti ter se po logiki pravičnosti 
in resnice postavi prav na nje-
govo stran. In to so n jegove 

znane, prav z našim področj-
em povezane (kar so sicer tudi 
prejšnja dela) tri drame, trilo-
gija o Krefl ih, nekaka kronika 
njegove družine od navidezne-
ga vzpona do nasilnega propa-
da. vSe bolj je ta problem zao-
stril v romanu Na kmetih, ki je 
eden najkri t ičnejših, čeprav 
najmračnejš ih prikazov žgočih 
povojnih razmer na š tajerskem 
podeželju. 

O m e n j a m še nekatere roma-
ne, ki se neposredno ne doti-
kajo našega področja, kot je 
Zločin, kjer poskuša podati 
notranje konfl ikte ob uboju 
predvojnih komunistov Dura 
Dakovida ter Hečimoviča na 
Pohorju ali Srečanje s parti-
zansko tematiko, kjer se skuša 
izogniti črnobelega prikazo-
vanja. 

Ob njegovi 70-letnici je 
DZS izdala v 6 knjigah njego-
va dela z značilnimi naslovi, 
kot so: Kočarji, Navzkrižja, 
Gritdje, Krejli, Koraki, Bese-
de. Predlani je sledil dolgo na-
povedovani roman Tesnoba 
(Prešernova družba 1991) z 
izrazitim naslovom, ki pou-
darja pisateljev boj za resnico 
in tesnobo pred resničnim in 
"prekle t im" ž ivl jenjem, včasih 
so rekli solzno dolino, kot ga 
večkrat imenuje sam. 

Pogle jmo še njegov odnos 
do Ptuja, do Slovenskih goric 
in Haloz. Kar se tiče zunanjih 
stikov, je bil eden najbol j ko-
munikativnih pisateljev, ki je 
obiskoval literarne večere in 
šolarje ne samo v našem delu 
Slovenije, čeprav je bil tu de-
jansko zelo pogosto, zato ni 
čudno, da je postal , častni 
občan mesta Ptuja ter Zgodo-
vinskega društva. Po drugi 
strani je v n jegovem pisanju, 
kot smo že omenil i , avtor 
prežet s š tajerskim človekom, 
ki ga secira, v nekem smislu 

faktografsko obdeluje , vendar 
ne tako kot Ingolič: smili se 
mu, postavlja ga v naj težje 
živl jenjske situacije in ni ču-
da, da dobimo ob tem vtis ne-
ke mračnost i , brezizhodnosti 
v vseh njegovih junakih. Več-
krat ga posploševanja o Halo-
zah, Slovenjegoričanih, kme 
tu, zemlj i . Cerkvi, družbi za-
vedejo v krivično in lažno po-
dobo ali bol je enostransko po-
dobo tukajšnih ljudi. Če hi 
primerjal i idiliko Slovenjego-
ričanov v Kociprovem romanu 
Goričanec, ki je bil pravkar 
ponat isnjen, ali malo mlajšega 
Ptujčana Krivca, ki podaja .so-
cilne in narodopisne razmere 
Haloz, ali pisatelja Antona In-
goliča, ki se dotika istih pro-
blemov, bi šele ob branju vseh 
ter še morda ob karakterološki 
podobi štajerskega človeka v 
delih psihologa dr. Antona Tr-
stenjaka prišli do popolnejše 
podobe. Vendar moramo priz-
nati Potrču njegov trud, da se 
dokopl je v svojih delih do re-
snice o človeku in njegovem 
bistvu ter to obdela z umet-
niškega vidika. In to je že do-
sti. Tudi kolikor sem se z n j im 
osebno ^pogovarjal , čeprav 
sem prihajal z nj im v konil ik-
te, se spet pogovarjal , sem 
imel občutek, kako hlastno 
želi dojeti resnico, samo re-
snico in nič drugega kot resni-
co. Imel je razumevajoče ženo 
Branko, ki mu je s poštenost jo 
in l jubezni jo, kot je bil sam 
osebno poštenjak, pri tem 
mnogo pomagala, tako da je 
postajal in ostajal človek. 

Jakob Emeršič 

P. S. Ljudska in študijska 
knjižnica Ptuj bo ob pisa-
teljevi smrti pripravila raz-
stavo njegovih del ter član-
kov in zapisov o njem. 

Za navek je odšel Ivan Potrč 
Vere v živl jenje mu ni nikoli 

zmanjkalo, pa naj je bilo to še 
tako nesmilečno, svet na 
Kajžarju še tako trd, naj so 
Krefli pokopali sami sebe ... 
"Človek se velikokrat pobere, 
prekleje svet in se pobere ," je 
zapisal v svojem zadn jem ro-
manu Tesnoba, romanu, ki bi 
lahko bil obračun s samim sa-
bo, če je Potrču sploh bilo po-
trebno kaj takega. 

V intervjuju ob izidu roma-
na je rekel, da j e treba življen-
je vzeti takšno, kakršno jc . 
Vsa njegova dela so ž ivl jenje , 
izpoved pisatel ja o času, ki ga 
je doživel , ne da bi se hotel 
kakorkoli spogledovati z bral-
ci. Pisal je jezik, ki je bil do-
ma na zemlj i , med l judmi. 

Za n jegovo druženje s pere-
som je bila kriva dedkova 
omara na babičinem gruntu. 

kjer se je s knj igo srečal, ko 
še splo ni znal brati. Rojen je 
bil na Štukih zadnjega decem-
bra, v rojstni list pa so napisa-
li 1. januar 1913. Gimnazi ja v 
Ptuju, ki jo j e moral zapustiti 
zaradi komunist ičnega delo-
vanja, zapor, novinarsko delo, 
i legalno delo v Osvobodilni 
fronti , taborišče, partizanšči-
na, novinarsko delo in potem 
urednik Mladinske knj ige — 
to so postaje njegove življenj-
ske poti. 

Rojevali so se romani, dra-
me, povesti, novele o Sloven-
skih goricah in človeku, ki ga 
je zemlja privezala nase, ga 

opijala, zapeljevala, ga sprav-
ljala v obup, tudi smrt, vzpod-
bujala v n jem dobro in slabo: 
Na kmetih, Nesmilečno živ-
l jenje, tri logija o Krefl ih, Imel 
sem ljubi dve. Tesnoba ... 

Za mizo je sedel, s papi r jem 
in svinčnikom, ko je zgodba v 
n j em dozorela, pritisnila nanj , 
ko jo je podoživel sam v sebi. 
Njegov zadnj i roman je nasta-
jal deset let. Njegovi junaki so 
iz mesa in krvi, živijo še da-
nes in bodo živi jutri. Skupaj 
z njimi ostaja med nami tudi 
pisatelj in človek Ivan Potrč. 

Nataša Vodušek 

Žalna seja za pisateljem in častnim občanom ptujske občine je bila v 
ponedeljek zvečer v Mestni hiši, kjer so se od Ivana Potrča s podpi-
som v žalno knjigo poslovili številni občani. Pogreb je bil v sredo po-
poldan na ljubljanskih Žalah. 

Člane Zgodovinskega društva Ptuj je presenetila novica o 
smrti častnega člana društva, pisatelja Ivana Potrča. Njego-
va življenjska pot je simbolično povezana z društveno zgodo-
vino. Rodil se je ob dvajsetletnici društva, leta 1913, ob de-
vetdesetletnici leta 1983 pa je postal njegov častni član. Le-
tos praznuje društvo stoletnico, ki pa bo žal minila brez Iva-
na Potrča. 

V preteklih letih se je Ivan Potrč živo zanimal za delo 
društva in se vedno, ko mu je to dovoljevalo zdravje, ude-
leževal naših akcij. Večkrat nas je počastil s svojo udeležbo 
na občnih zborih, zanimale pa so ga tudi strokovne ekskurzi-
je. Nazadnje se je udeležil naše ekskurzije na Koroško, kjer 
se je posebno razveselil ogleda Prežihovine. Prisotnim je z 
velikim žarom govoril o Vorancu in o življenju v tistem času. 
Nanj smo se tudi spomnili na zadnjem občnem zl^oru, ki se ga 
zaradi bolezni ni mogel udeležiti, zato smo mu poslali poz-
dravno pismo. 

Ivan Potrč je pisal o življenju, posebno pozornost pa je v 
svojih delih posvetil rodni grudi. Za to njegovo delo smo mu 
vsi zelo hvaležni. Tudi zgodovina govori o življenju. Tako se 
delo pisatelja in zgodovinarja na svojski način dopolnjuje. 
Pisatelj je podal svoje videnje polpreteklega časa, zgodovina 
pa bo še svoje morala oblikovati. Bojan Terbuc 

ni res — pa Jel 
Nikar nc poskuSajte na TURISTIČNEM INFORMA-

1IVNKM CENIKU Ticu v inuju poizvedeti y.a kle . 
fonsko štcvUko hotela Mitra, čc želite ostati dobre volje 
in 5e vedno .stavite na turi.stični razcvet Ptuja, Ne vedo 
/.anjo. Vsaj v ponedeljek okoli de«»ete ure dopoldne še ni-

vedeli. Prijeten., še $$koraj dekliški }>las na drugi stra-
ni telefonske žice »>e je opravičeval, da je tam .šele eno 
uro in da 

V poročilu Izvr.̂ nej^a sveta Skupščine občine Ptuj 
sedanji poteh projekta Strategija razvoja turizma na Ptuju 
in načrtovanje aktivnosti za leto J993 z dne 8, 3, 1993 v 
prvem odstiivku na drugi strani beremo med drugim: 
Ziraven tega pa ves Časi opravlja osnovno Uirlstično infor-
macijsko dejavnost« brc/ katere ne more delovati noben 
turistični kraj, TTC nenehno komunicira z agencijami 
Poleg tega jc v imenovanem poročilu zabeleženo tudi, da je 
od julija do decembra 1992 občinski proračun namenil za 
delo Tiai 1,948,365,40 tolarja, kar je kar 55 odstotkov vseh 
prihodov Tica« 

Dejavnost Je prava» tudi denarja je kar dovolj, da bi si 
zaposleni (r<^no, honorarno, v okviru Javnih del ali kako 
drugače) lahko izpisali tudi številke hotelov (ko jih jc v Ptu-
Ju toliko!) ali pa vsaj nabavili novi telefonski imenik. Upaj-
mo, da so do izida našega časopisa to žc naredili, zakaj 
opravičila za ponedeljkov dogodek ni, Nataša Vodušek 

V Udmu se je pelo... 

Pevski zbor Videm na koncertu v domači cerkvi 

Mešani pevski zbor Prosvet-
nega društva France Prešeren iz 
Vidma je 29. maja pripravil do-
brodelni koncert. Minil je dober 
mesec, odkar so pevci Vidma 
prepevali ki-ajanom Markovcev 
skupaj s tamkajšnjim moškim 
pevskim zborom, ki je prazno-
val 25-letnico. Med prijetnim 
srečanjem po koncertu so* se 
pevci dogovorili, da se kmalu 
srečajo v Vidmu. Rečeno, stor-
jeno. Da prijetno povežemo s 
koristnim, smo prispevke za 
vstopnino namenili OŠ Videm 
za novo opremo, saj je našim 
pevcem vsa leta dajala na voljo 
svoje prostore za vaje. 

Prebivalci KS Videm so naš 
namen lepo sprejeli in se kon-
certa udeležili v velikem števi-
lu, za kar se j im najlepše zah-
valjujemo, saj so s tem pokaza-
li, da so dobrega srca, in potrdi-
li misel: "Rad ostani, kjer pojo, 
hudobni pesmi nimajo!" Pev-
cem in obema zborovodjema J. 
Bezjaku iz Markovcev in M. 
Vaupotiču iz Vidma, ki so kon-
cert lepo in prisrčno izvedli, sta 
se zahvalila tudi predsednik KS 
Videm Franc Koderman in rav-
nateljica šole Marija Černila. Za 
izvedbo koncerta se pevci zah-
valjujemo tudi krajevni skupno-
sti in župniški skupnosti sv. Vi-
da, ki nam je omogočila koncert 
v cerkvi, ter napovedovalkama 
Slavici Fičerko in Ančki Skok, 

ki sta koncert prijetno povezo-
vali. 

Samo teden dni pozneje, v so-
boto, 5. junija, pa j e v KS Vi-
dem zopet zvenela pesem iz grl 
ljudskih pevcev in godcev, ki so 
domače melodije izvabljali iz 
svojih instrumentov. Prosvetno 
društvo j e namreč v dvorani na 
Pobrežju organiziralo Večer 
ljudskih pevcev, godcev in fol-
klore. Nastopili so: fantje iz Ju-
rovcev, duet Junger, luščarice iz 
Haloz, družina Milošič iz Vid-
ma — Jože, Jožek in Urban, 
družina Bedrač s Pobrežja, vi-
nogradniki iz Dravinjskega Vr-
ha,^ kot gost družina Gojkošek 
iz Šikol pri Pragerskem ter fol-
klorna skupina Lancova vas s 
pevci, godci in plesalci. Lanco-
vljani so se predstavili v novih 
nošah, ki so nastale na podlagi 
raziskave, ki je naredila etnolo-
gija dr. Marija Makarovič na 
področju KS Videm. To so praz-
nične noše tega področja iz ob-
dobja 1880-1930. 

Za izvedbo tega večera je ve-
liko storil Anton Sedlašek, saj 
ima prav on zasluge, da skupine 
ljudskih pevcev in godcev že 
več let pripravljajo prijetne ve-
čere za krajane. Zahvaljujemo 
se tudi KS Videm za pomoč in 
sodelovanje ter Ančki Skok. ki 
j e program lepo povezovala. 

Foto: K. S. 

Ljudske pevke — luščarice iz Haloz 
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ATENA 

Atcna je zelo staro božanstvo, 
^avotniea mesta in mestnih 
utrJh. 

Vsako mesto je imelo svojega 
patrona — varuha. Ime Atene je 
vzeto po mestu Atene, katerega 
;avetnica je bila ta boginja. Na 
;,ačetku je bil to vzdevek kakor 
/členka, kasneje pa postane ena 
pomembnejših boginj v heleni-
siični dobi Grčije. Kakor drugi 
-veliki" bogovi je tudi Atena 
nastala iz velikega števila kra-
jevnih bogov in nekateri avtorji 
ji pripisujejo celo 50 vzdevkov, 
f̂ lcd najboij poznanimi je Atena 
palada (Palada je žena, ki vihti 
l^opje) ali Atena Poliada (me-
stna. zavetnica mesta). 

V času klasične Grčije je bila 
boginja Atena eno najbolj 
čaščenih božanstev in s o j o poz-
nali po vsej Grčiji. Imela je kar 
73 svetišč, tako da jo je po tem 
števično prehitela samo boginja 

Artemida. Atena nastopa kot 
boginja vojščakov, ponavadi je 
upodobljena v popolni bojni 
opremi: s čelado na glavi, opa-
sana s ščitom — "egido" in 
mečem v roki. Hkrati pa so se 
še ohranile tudi totemske pote-
ze: sova, kače na ščitu, kozja 
koža, oljčno drevo. 

Atena je predstavljala boginjo 
vojskovanja, toda ni boginja 
vojne, pa tudi ljubiteljica vojn 
ne. Zavzema se za pametno, ra-
zumno bojevanje, kjer pridejo 
do izraza zlasti razum in hra-
brost. Je braniteljica mest in 
mestnih obzidij, varuhinja člo-
vekove razumnosti, zdravja, 
poljedelstva (prav ona je poda-
rila Atičanom oljčno drevo: nje-
ni sadeži dajejo olje, to pa se 
uporablja za hrano, maziljenje 
in gorenje). Atena je prava 
umetnica tkanja. Žene naučila 
tkati, sicer pa je veljala za naj-
boljšo tkalko med vsemi ženami 
— smrtnimi in nesmrtnimi. 

V mitologiji sprva zvemo le, 
da je Zeusova hči; šele kesneje 
nastane mit, ki pravi, da je bilo 
Zeusu prerokovano, da mu bo 
Metis rodila sina, ki ga bo vrgel 
s prestola in zavladal na njego-
vem mestu. Zeus se je ustrašil 
prerokbe in pojedel nosečo Me-
tis. Kmalu zatem ga je pričela 
strašno boleti glava in bolečine 
so postale tako močne in nezno-
sne, da je Zeus prosil sina He-
faista, naj mu razseka glavo in 
bolečine bodo zapustile telo. Ko 
je sin razkosal glavo, je iz nje 
skočila lepa deklica v popolni 
bojni opremi — to je bila Ate-
na. Mit pravi, da živi v očetovi 
palači, je njegova ljubljenka in 
zelo razvajena hči, saj ji oče 
Zeus nikoli ne more ničesar 
odreči. 

H E R M E S 

Hermes je staro božanstvo, 
verjetno zavetnik čred, a je v 
času Homerja dobil drugačeno 
vlogo. Sicer ostane še vedno 

varuh čred, hkrati pa mu pripi-
sujemo veselo naravo. Je pri-
den, delaven in zmeraj pripra-
vljen pomagati. Ljudje ga imajo 
zelo radi, ker jim prinaša boga-
stvo. Med bogovi velja za naj-
bolj premetenega, zvitega in 
spretnega od vseh olimpijcev. S 
svojo zavitostjo lahko prelisiči 
tudi bogove. 

(jlavna naloga Hermesa je po-
slanstvo, torej je nekakšen si-1 
nicd bogovi in ljudmi. Ker je ve-
liko potoval na relaciji Olimp —• 
Zemlja, ga opisujejo kol vitkega 
in krepkega mladeniča, ki je na 
glavi nosil popotni klobuk, na no-
gah krilate sandale, v roki pa je 
držal popotno palico. V kasnejših 
obodbjih so ga prikazovali tako, 
da so mu klobuk, sandale in palico 
zamenjali s perutmi. Kot večen 
popotnik je spremljal tudi mrtve 
duši' v pod/emni svet. Ker pa je 
bil večno na poti je bil varuh 
cest. Njemu v čast so postavili ve-
liko kipov ob cestah in ti so hkrati 
služili kot kažipoti. Ker je kot do-
jenček (prav si prebral) ukradel 
Apolonu nekaj črede, je tudi za-
vetnik trgovine in tatov. 

Žalujoča Atena. Atena, naslonje-
na na sulico, gleda v kamen in 
razmišlja. Relief lahko še danes 
vidiš v Atenah na Akropoli. Nare-
jen je bil okrog I. 445 pr. n. št. 

Hermes si obuva sandale, mar-
mornat posnetek bronastega ki-
pa, okrog 320 pr. n. št. Koben-
havn, Ny Carisberg, Glyptotek. 

V PTUJU ENOTA ZAVODA ZA NARAVNO IN KULTURNO DEDIŠČINO 

Za začetek pestavratop za arehologllo In pisar 
NAMKSTO ZA AKCIJE ZA ENOTO ZAVODA • V REBALANSU OBČINSKEGA PRORAČUNA 1.719.000 TO-

LARJEV • REPUBLIŠKO MINISTRSTVO ZA KULTURO POZDRAVLJA POBUDO ZA USTANOVITEV ENOTE 

Konec leta naj bi Zavod za naravno in 
kulturno dediščino Maribor dobil svoji 
izpostavo, enoto v Ptuju. Ideja ni nova, 
vendar jo bo, kot kaže, mogoče uresničiti 
šele zdaj. V začetku bosta v njej zaposle-
na restavrator za arheologijo in risar, de-
lavca, ki sta že zaposlena pri maribor-
skem zavodu. Tako ne gre za širitev de-
javnosti, trdi članica ptujskega izvršnega 
sveta, odgovorna za kulturo, Kristina 
Šamperl Purg, saj ta dva delavca že pla-
čuje republika. Ptujska občina mora za-
gotovili pogoje za delo enote: prostor, 
opremo tega prostora in čistilko. Od kod 
denar, kajti v občinsketii proračunu te na-
loge nismo zasledili. 

Naloga je bila načrtovana, ne pa tudi fi-
nančno opredeljena, po jasn ju je Kristina 
Šamperl Purg, pripravlja pa se rebalans 
občinskega proračuna. Sredstva, ki so bi-
la v občinskem proračunu namenjena za 
akcije, pa jih republika ne bo sofinancira-
la razen dveh, ki sta v teku, nameravajo 
predlagati za zagotovitev pogojev za delo 
enote Zavoda za naravno in kulturno de-
diščino. Za začetek naj bi letos namenili 
1.719.000 tolarjev. 

Za enoto zavoda so namenili prostore v 
hiši v Prešernovi 4. Direkcija za stano-
vanjsko gospodarstvo je že dobila nalogo, 
da zagotovi dve nadomestni stanovanji. 
Občina bo poskrbela še za čistilko po po-
godbi in za administratorko s polovičnim 
delovnim časom. 

Tudi za področje naravne in kulturne de-
diščine se pripravlja sprememba zakonoda-
je, ki bo, kot kaže, zavodom poslej nameni-
la 2!golj nadzorno funkcijo in ne več tudi iz-
vajalske in svetovalne funkcije. Zakaj se to-
rej ptujski občini tako zelo mudi ustanoviti 
enoto zavoda in pri tem opustiti vrsto spo-
meniškovarstvenih akcij — tudi z deležem 
občinskega proračuna bi bilo mogoče kaj 
narediti, denar pa vložiti v novo nalogo, ki 
je ni bilo v programu in proračunu? Odgo-
vorni računajo na to, da bo nova zakonodaja 
uzakonila obstoječe stanje, in ker je repu-
blika že doslej v celoti financirala dejavnost 
zavodov, računajo, da bo tudi poslej tako. 
Hitenje pa je mogoče pogledati tudi skozi 
oči reorganizacije krajevne samouprave, saj 
ima z enoto ptujska občina vendarle več 
možnosti, da postane regijsko ali pokrajin-
sko središče, za kar si tako zelo prizadeva. 

Na republiškem ministrstvu za kulturo so 
nam povedali, da pozdravljajo in podpirajo 
pobudo za ustanovitev enote Zavoda za na-

ravno in kulturno dediščino v Ptuju, vendar 
zaenkrat brez finančnih obveznosti, saj 
čakajo na področno zakonodajo in na. reor-
ganizacijo krajevne samouprave. 

Nobenega dvoma ni, da bi današnja ptuj-
ska občina (kdo ve, kakšno območje bo ob-
segala jutri) potrebovala enoto zavoda. Ven-
dar pa brez pomislekov v tem času, ko se 
obeta še toliko sprememb, zakonskih in or-
ganizacijsko vsebinskih, ne gre. Zadeva bo 
dražja, o tem ni nobenega dvoma, strokov-
no utemeljena pa glede na bodočo funkcijo 
zavoda tudi ni kaj prida. Ob vseh spremem-
bah se nam lahko zgodi, da bomo imeli v 
Ptuju novo kulturno institucijo, na primer 
izvajalsko, če se bo ta funkcija (glede na 
novo zakonodajo) izločila iz zavodov, ven-
dar zgolj na račun občine. Smo dovolj bo-
gati, da bomo lahko vse to vzdrževali, če pa 
že danes ni denarja za marsikatero živo kul-
turno dejavnost? Ni več Ptujskih kulturnih 
srečanj, ni več gledališkega abonmaja za 
odrasle, akcije bodo le tiste, k i j i h sofinan-
cira republika, da o tem, da mladi, ki so so-
delovali pri prireditvi praznovanja dedka 
Mraza, še vedno niso dobili plačanega svo-
jega dela, čeprav so podpisali pogodbe o 
avtorskem delu. Prejšnji teden, pravijo, da 
se nakaterim vendarle že nakazali denar za 
delo, opravljeno decembra lani. NaV 

DELA FRANCETA MIHELIČA IZ PTUJSKEGA OBDOBJA 

Milielte, kakršnega slabo poznamo 
Prejšnji petek zvečer je pred.sednik ptujske vlade Branko 

Brumen v Miheličevi galeriji odprl razstavo risb in slik France 
Mihelič v ptujskem času 1935 - 1941. 

Gre za izredno zanimivo razsta-
vo, saj akademskega slikarja Fran-
ceta Miheliča iz zgodnjih let poz-
na le malokdo. -Slike iz tega ob-
dobja so raztresene po zasebnih 
zbirkah, v Narodni galeriji ... Na 
razstavi je predstavljenih 44 del iz 
Miheličevega ptujskega obdobja. 

Razstavo je pripravil, oblikoval 
katalog in napisal uvodni tekst 
Lojze Gostiša, sodelovala pa je tu-
di Stanka Gačnik, galeristka Mi-
heličeve galerije v Ptuju. 

O Miheličevem slikarstvu tega 
obdobja je Lojze Gostiša med dru-

gim zapisal: "Miheličev prirojeni 
risarski dar se je tedaj evforično 
izživljal v črtnih predstavitvah pa-
nonskih krajin, obljudenih z vaško 
ljudsko in živalsko pisanostjo. Na-
tančen v risanju predmetov, od 
oblik do njihove snovnosti, v 
čistih obrisih, brez senčenj in 
struktur je domišljal nekakšno so-
dobno paralelo starim mojstrom 
holandske vaške idile, hkrati pa 
posebno, lastno varianto tedanjim 
podravskim, socialno obrvanim 
"zemljaškim' stvaritvam." NaV 

Foto: Kosi 

Ivan Cimermmm DVODOiiCi: 

V švablandijo po marke, pa žemljico nazaj 
9. n a d a l j e v a n j e 

Nekega dne je 
dojila krave v 
hlevu. Midva s 
sinom sva se 
nekaj sporekla, 
kot se pač spo-
rečejo stari in 
mladi, ne?! Ne 
morem in ne 
morem se odlo-

čiti, da mu vse izročim. 
Pa je skočila nadme in me bo-

lela s polno dojačo-"*^ mleka 
hekniti'̂ '̂  po buči. Kako se je 
Zmotila, močan sem, od dela in 
\'!iega hudega, kar tako to ne gre! 

treh letih je že drugič skočila 
'i;»dme in me hotela lopnili s pe-
kačem, polnim masti, ko sva se s 
^inom drugič sporekla. 

A še ji ni bilo dovolj! Hotela 
je med noge. v moškost 

^1'cniti, pa me ni zadela. Bo mo-
'•̂ la še dolgo hoditi v šolo, da 

vedela, kako dolga noga ji je 
Zrasla od trupa ven! 

Takemu naj bi jaz zapustil po-
^^stvo, ki sem ga prigaral nazaj 

švablandiji, nazaj od tiste co-
Prnice, taaakemu! 

Î a še malega pujčeka-'^'^ so mi 
^ štali zaklali, ne da bi mi kaj 
povedal i ! 

Zdaj pa pride tisto glavno. Bi-
je maja, kot dandanes. Umi-

ll'̂ ! sem se v kuhinji v lavorju. 
t̂ il sem v gatah. polnag. 

Kai- naenki-at vdre noter jezen 
sin in zarentači: "Ti prekleti, staii 
hudič! Stopi ven, da te zakoljem 
pri tej priči, s temi rokami!" 

Mirno ga pogledam in rečem: 
Počaaakaj, sinek, da se obri-
šem! Nato sem šel ven. Stopil je 
tja, do svoje na novo zgrajene 
hiše in zagolčal v jezi: "Pridi 
sem, hudič stari, da dokončno 
poračunava!" 

Stopil sem taj in ga pogledal 
v oči, sina svojega, in mu rekel: 
Udari me tako močno, da mi 
boš razklal glavo na prvi mah! 
Če hočeš biti morilec svojega 
očeta, pa bodi! 

Pa se je ustrašil, si premislil. 
In spet smo bili sprti, na smrt. 
Heeej, še nekaj me boli: sneha 
noče nikoli sedeti pri mizi z me-
noj, ko pa gre mimo, se obrača 
proč, kot da me ne vidi." * 

Brazgotinaste, močne, kitaste 
roke. ki so rešile žemljico /a sina, 
se povesijo kot onemogle peruti 
velikega ptiča. Kako je orlovski v 
svoji Irtveni mujhnosti\ Pod večer 
ne more teh peruti mirno zložiti, 
ker se v svojem gnezdu ne počuti 
dovolj varnega. Na stara leta, kot 
pravijo ljudje, ki hodijo mimo. 

Z dvorišča se spet oglasijo živa-
li. Kravam sledijo pujski z zate-
glim. lačnim kruljenjem. ki ga se-
ka mukanje. 

•'Sam sem na svetu. .Sam si ku-
ham na totem šporheti. lam je 
šuma — gaber in hrast, drv imam 
dovolj. Sosedom kolinim, dajo mi 

meso namesto plačila, da imam za 
sproti. Imam 2800 dinarjev 
kmečke pokojnine. Iz tega moram 
plačati še davek, zavarovanje in 
starostno. No, to so zdaj odpravili, 
za kmeta je že boljše, kot je bilo 
poprej. Eno gospodinjo bi rad, 
pridno pa delavno. A se vsake bo-
jim, da se mi ne bi z njo zgodilo 
kaj takega, kot se mi je z Nežiko. 
Teh nekaj let še 

Nežika se mi zdaj ponuja, pa ne 
bo nič! Še ko sma po sodiščih ho-
dila, mi je rekla: "Jaka. boš videl: 
Midva boma na stara leta še vku-
per prišla! Zapomni si, tak sigurno 
boma. kak je bogec v nebesih !" 

To pa ne! Ne btima vkiiper, nik-
dar več. ne na totem, ne na onem 
sveti, ne pri bogeci, ne pri lucileri! 

S takšno, ki hoče vse od koče 
odprodati. posestvo pa državi dati, 
že ne! Dokler jaz rosno travico 
tlačim — ne\ 

Drugi liter je prazen. Oče se za-
mislijo. Živahne, mladostne oči 
mu poplesujejo po razbrstelem 
gozdu, po sveže zoranih ogonih, 
po sadovnjaku, ki bi ga moral nek-
do krepko obrezati. da ne bi suhe 
veje dušile mladih cvetov. 

(ire v klet in mi prinese še ja-
bolčnika za pokušnjo. Kot blago 
vino mi zadiši, po tropinah in vreli 
jeseni. 

"Oča. kaj pa če bi dali sinovom 
in hčerkam?" 

"Sin pravi, da ne bi hčerkam nič 
dal. Ko sem snehi dejal, da bo o 
tem. kaj komu pripada, odločalo 
sodišče, me je hotela vnovič kre-

sniti po buči. Zase bi rada vse 
imela, to je! To pa ne gre! Zato pa 
so sodniki tam, ne? Oni naj 
odločijo, kaj komu po moji smrti 
pripada. Onadva bi rada po svoje 
naredila, zase." 

"Kaj pa preužitek? Zapišite ji-
ma. onadva izplačata druge, vi pa 
imate na stara leta miren kotiček!" 

Pogleda me dvomeče z nejeverno 
hudomušnostjo v očeh, in mi ne od-
govori. Kot da bi se bal izgubiti vso 
moč. kot da sta mu tuji zadnji bese-
di sodišče in izplačali. Zdrzne se, 
ko se pritihotapi moškost med ne-
kaj sto besed, ki jih uporabljava za 
govorjenje, medtem pa se bliža pol-
dan v tej zgodnji, muževni pomla-
di, ko sem mu ukradel nekaj ur za 
njegovo zaupljivost. 

A ko mu omenim, da lahko z 
oporoko odloči o vsem, se tudi te-
ga ustraši in se ne more odločiti, 
kaj bo. 

Luč za ključ! Ko mu bodo sveti-
li na smrtni postelji, bo dal ključ 
od posestva iz rok. Prej ne. 

In spet prižuborijo iz duše ma-
jhne. komaj omembe vredne krivi-
ce, ki sta mu jih prizadejala mla-
da, in ima me. da bi ga vprašal: 
"Koliko mark pa vam je .fe ostalo 
in komu ste jih namenili? Ali jih 
boste porabili, če boste betežni in 
nemočni in boste le s pogledom 
božali vso to bogatijo?" 

Odidem poprek, prek travnikov, 
pod skrbno obrezanimi brajdami, 
mimo sinove hiše. ki se tišči k sta-
ri. še dovolj krepki koči. 

Čutim, kako me po hrbtu švrka-
jo biči vprašujočih sinovih oči: 
Kdo ste. kaj delate na našem? Na-

jraje bi se obrnil in ga vprašal, 
kakšna je njegova resnica, poleg 
očetove. A se ne ozrem. Le ob ce-
sti, na vrhu, se še obrnem in vi-
dim, kako še vedno pogleduje za 
menoj, kot da sem mu kaj storil 
ali vzel. 

Med besede, ki štrlijo grčavo s 
papirja, pa se mi vrnejo tiste, ki so 
Jakobu zdrknile z jezika nekje na 
sredi, ko si je ob Nežikini kraji, 
osramočen, naskrivaj obrisal solze 
v predpasnik, jaz pa sem se naredil, 
kot da ga ne vidim. Tako je dejal: 

"To je tista prava pravljica, to, 
za vaše pa za moje otroke. Samo 
da ni zavita v — žamet!" 

Na vrhu vasi, kjer imajo vse 
hiše, razen dveh, še slamnatih, 
imenitne fasade s klinker opeko, 
pa po dve garaži, se ustavim ob 
brezovem gaju, kjer raste nekaj 
dolgogrivih brez med novograd-
njami. Kot izgubljene neve.stice se 
mi zdijo, ki splašene gledajo na 
zajezeno Dravo v dolini, ki ji je 
hidrocentrala Lormin odvzela de-
kliško. rjovečo moč deročega ve-
letoka. 

Zelenikov Tonč. ki dela v .Švici, 
je zgradil na začetku vasi iz debe-
lih betonskih temeljev neko atom-
sko, moderno čudo, ki štrli navpik 
s traverzami. 

Med te traverze pa dajejo stene 
in zidove. Motel bo! pravijo. De-
vizni gostje bodo hodili sem. 
Čudovit razgled in domače specia-
litete! Jakoba so že naprosili, da 
jim bo ob odprtju zaklal mlade 
pujske. 

Večino brez na njegovi parceli 
je Tonč, novovaški Švicar, z bul-

dožerjem obrnil, kot da so smeti, 
ne pa neveste, ki dajajo temu kra-
ju nežnost in lepoto. 

Grem mimo majhnih vinogra-
dov, ki so si j ih pridržali novi go-
spodarji za spomin na domačo ka-
pljico, in med gostimi bori se 
oglasi kukavica. Stisnem dlani v 
piščal in izvabljam ku-ku in se 
hočem pogovarjati z živalmi. Do-
taknem se raskavih, smolastih de-
bel in si nanesem blizu nosu ka-
pljice sveže, prozorne smole. 

Tako grem v najstarejše sloven-
sko mesto, ki nima semaforov, le 
gozdove televizijskih in radijskih 
anten po strehah, nad katerimi leta-
jo lastovke, visoko nad zvonikom. 

Še do poznega jutra se mi spre-
haja po mislih kolar in mesar Ja-
kob Potočnik, ki je pri enain-
šestdesetih zapustil svojo žemlji-
co. A le toliko, da mu je niso izpu-
lili, stregel tujcu ter si kupil nov 
traktor in si prioral napačni baburi 
zapisani delež posestva nazaj. 

Vidim njegovega sina, kako sto-
ji razkoračen ob novi hiši, ki seje 
zažrla v očetovo kočico kot čelju-
sti popadljivega volčjaka v pre-
plašeno putko. 

In med preprostimi, okornimi 
stavki se oglašajo majske kukavi-
ce nad vasmi, v katere se dvodom-
ci ne bodo nikoli več vrnili. Ti 
majhni velikani, ki ne morejo odi-
ti. so mi oplenili dušo. 

KONEC 

Golida za mleko. — Kresniti 
po buči. — 58 Majhnega pujska. 
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Ko galerija odpira 
razstavo brez galerista 

Kustosa Tokrajinskega muzeja Ttuj, Stanka in Aleš 
(.iačnik sta dobila Murkovo priznanje Slovenskega etno-
loškega društva / a i /virno postavitev razstave Zbiram^ torej 
sem, l'riznanje kolegov iz stroke, ki šteje toliko več. Vendar 
pa, kot ka/.e, Stanke ( iačnik, k i j e z ustanovitvijo Miheličeve 
galerije v Ptuju postala njena galeristka, domače okolje ne 
ceni toliko kot kolegi iz stroke Slovenskega etnološkega 
društva. 

V petek, 4.junija, so namreč v Miheličevi galeriji odprli 
razstavo njegovih del iz ptujskega obdobja — brez nje. Pri 
razstavi je lahko sodelovala le kot sodelavka, povabljena k 
sodelovanju, kadar se j e tako zdelo prav Lojzetu Gostiši iz 
Ljubljane, ki ga Je vedno videti v družbi Franceta Miheliča, 
kar daje slutiti, da je edini poklicani za vse, kar se dogaja z 
njim in njegovimi deli, Razstava bi morala biti (nlprta 27. 
aprila, na rojstni dan avtorja, pa je vedno bilo kaj, da to ni 
bilo mogoče. Pa ne zaradi tistih, ki so smeli biti sj>delavci v 
Ptuju. Vse se je namreč ^^dogajalo" v Ljubljani, saj Ptuj, kot 
kaže, ne zna niti vabiti tudi vabila prišla iz Ljubljane. 
Navsezadnje bi lahko odprtje razstave prestavili še / a 
kakšen teden, saj Je bilo že trikrat ali celo štirikrat presta-
vljeno, da bi lahko galeristka sodelovala vsaj kot gledalka 
sklepnega dejanja^ če ji je že bilo omejeno delo pri pripra-
vah na razstavo. 

Kdo zdaj ne ceni in ne zaupa domači pameti: vodstvo mu-
zeja ali pristojni sekretariat ali odgovorna članica ptujske 
vlade za kulturo? 

Ce ne drugega, se človek vpraša, ali imamo res denarja na 
pretek, da plačujemo za to, kar bi nekdo opravil v svoji red-
ni delovni obvezi, nekomu, ki ga je treba posebej plačati. 
Ima Ptuj res na pretek strokovnjakov, da dela z njimi kot 
svinja z mehom? Hvala bogu, da imamo strokovna društva, 
kiiterih misel seže prek strankarskih interesov, prek zidov 
ljubljanske samovščečnosti siimoimenovanih p{)sanieznikov, 
ki znajo ceniti zgolj in samo strokovno delo, kar kaže Valva-^ 
sorjevo priznanje kustodinji Marjeti Ciglenečki in Murkovo 
priznanje Stanki in Alešu Ciačniku. Nataša Vodušek 

13 kuRupnih Skupin na območnih 
In dpžavnlli spečanp 

30 K U L T U R N O - P R O S V E T N I H D R U Š T E V • 105 SEK-
CIJ • Š E S T S A M O S T O J N I H KULTURNIH S K U P I N • 
DENARJA ZA VZDRŽEVANJE KULTURNIH DVORAN NI 

Prejšnji leden so se na vsako-
letni seji srečali člani Zbora de-
legatov Zveze kulturnih organi-
zacij občine Ptuj. Z delom v mi-
nulem letu so lahko ljubiteljska 
kulturna društva več kot zado-
voljna. Lani je bilo aktivnih 30 
društev s 105 .sekcijami in šest 
samostojnih kulturnih skupin. 
Ni pa podatkov za šolska kul-
turna društva. Ve se le, da jih j e 
manj, in kot je prebrati v po-
ročilu Zveze kulturnih organiza-
cij. gre iskati vzrok v tem, ker 
je na šolah vedno manj priredi-
tev in proslav. Na seji zbora 
smo celo slišali, da so na reviji 
mladinskih in otroških pevskih 
zborov mnogi zborovodje po-
tožili. da jim je bil ta nastop 
prvi v tem šolskem letu. 

Množičnost ljubiteljskih kul-
turnih dejavnosti ne gre na 
račun kakovosti, saj se j e v le-
tošnjem letu uvrstilo na po-
dročna in državna srečanja ker 
13 skupin (leto poprej 10). To 
uvršča ljubiteljsko kulturno de-
javnost ptujske občine v sam 
slovenski vrh. Tudi zato, ker 
zveza v zadnjih letih daje izre-
den poudarek izobraževanju, saj 
se je 72 seminarjev udeležilo 
kar 46 seminaristov. Interes je 
iz leta v leto večji, kar nc zago-
tavlja samo kakovostne rasli, 
ampak tudi prihodnost ljubitel-
jske dejavnosti. 

Upati je le, da reorganizacija 
lokalne samouprave ne bo preveč 
posegla v obstoječo organizira-
nost ljubiteljske kulturne dejav-
nosti. saj se je le-la pokazala kot 
ustrezna; ni odveč opozoriti, da 
se na tem področju lahko Evropa 
uči iz slovenskih izkušenj. 

Kulturna društva oz. njihove 
skupine so v letu 1992 pripravi-
le 23 prireditev, 82 predstav, 
ogledalo si jih j e 12.520 obisko-
valcev. Vedno manj pa je gosto-
vanj, ki bi si jih skupine želele 
več. pa so prevozni stroški iz le-
la v leto večji strošek. Problem 
postaja tudi vzdrževanje kultur-
nih domov in dvoran. Doslej so 
jih v glavnem vzdrževali iz kra-
jevnih samoprispevkov, ta vir 
pa je povsem usahnil. 

Tudi v letošnjem letu zveza 
načrtuje, da bo na področju lju-
biteljske kulture ostala najbolj 
razširjena glasbena dejavnost 
— zborovsko petje in orkestri— 
, poleg te pa gledališka, lutkov-
na, plesna, folklorna, literarna, 
likovna, knjižničarska in foto-
grafska dejavnost. 

Zbora delegatov se je udeležil 
tudi generalni tajnik Zveze kul-
turnih organizacij Slovenije 
Vojko Slopar. Zahvalil se je 
občinski zvezi in vsem, ki so 
sodelovali pri organizaciji Lin-
hartovega srečanja, saj je bilo 
po ocenah udeležencev na zavi-
dljivi ravni. NaV 

29. maja smo v OŠ Videm organizirali prodajno razstavo 
itmeiniškili del slikarjev ptujske občine in domačinov, ki živijo 
zunaj domačega kraja. Svoje umetniška dela so poklonili: Al-
bin Lugarič, Ptuj: Julij Ošlovnik, Ptuj: Jože Foliin, OŠ Mar-
kovci; Bogomir Jurtela, OŠ Cirkovce: Tone Skok, Velenje (do-
mačin): Alojz Kirbiš, Majski Vrh: Franja Murko, Pobrežje: 
Drago Maglica, Prepolje: g. Štok, Maribor: g. Oman, Ko-
roška: Rozina Šebetič, Ptuj: Bojan Oberčkal, Obrež: Franc Si-
monič, Piuj: učenci šole Videm. 

Zbrana sredstva v višini 230.000,00 SIT od prodanih del je 
lep prispevek naših umetnikov za opremo nove šole. 

Zvečer 50 krajani na koncertu mešanega pevskega zbora iz 
Vidma in moškega zbora Markovci zbrali z vstopnino 
54.000,00 SIT za opremo nove šole. 

Vsem, ki so poklonili umetniška dela, pevcem in tistim, ki so 
kupili slike, se učenci in delavci šole lepo zahvaljujemo. 

Koncertni večer v palaciju ptiifskega gradu 
Petek je bil za pevce Moškega 

pevskega zbora Komunalnega 
podjetja Pluj posebej slovesen, 
saj so pripravili ob svojem 18-
letnem jubileju samostojni kon-
cert. Ljubitelje zborovske pesmi 
in svoje prijatelje so povabili v 
palacij ptujskega gradu. Pred-
stavili so 17 pesmi pretežno slo-
venskih skladateljev, od Preglo-
ve Oj, dober večer, ljube a moja 
do Zdravice Hmila Adamiča. 

Za rojstvo zbora je bila odločil-
na pobuda vodstva Avtoparka 
maja leta 1975, posebne zasluge 
ima prav takratni direktor Mmjan 
Mesarič. Tako so bili tudi pevci v 
začetku le šoferji. Ko se je pod-
jetje širilo, so postali člani zbora 
pevci drugih poklicev, z leti pa so 
prišli pevci iz drugih podjetij. 
Danes poje v zboru 18 pevcev, od 
vsega začetka pa je z njimi zbo-
rovodja Jože Dernikovič. 

Koncert ni bil namenjen le 
občinstvu, amapak tudi pevcem 

samim, saj 18 let obstoja neke-
ga zbora ni malo. Za ljudi pra-
vimo, da so to leta polnoletno-
sti, zrelosti, gotovo pa je, da je 
tudi zbor postal v teh letih bolj 
zrel, bolj upet. skratka zbor s 
tradicijo, zbor, ki ve, kako in 
kaj, za kar gre zasluga tudi 
predsedniku zbora Stanku Vau-
di. Zbor je gostoval že povsod 
po Sloveniji, vsako drugo leto 
pripravi celovečerni koncert ali 
pa skupni koncert s kakšnim 
drugim zborom. 

Na petkovem koncertu je v 
imenu Zveze kulturnih organi-
zacij Slovenije 17 pevcem Ladi-
slav Pulko podelil Gallusove 
značke. Bronasto Gallusovo 
značko so prejeli: Janez Rajh, 
Andrej Kostanjevec, Ferdo Šija-
nec in Milan Slavinec, srebrno 
Štefan Perger, Alojz Zelenik, 
Stanko Vauda, Alojz Kostanje-
vec, Anton Zelenik, Marjan 
Bezjak, Franc Kelenc, Janko 

Rozman. Anton Milošič in Albin 
Mencingar, za več kot 25 let pre-
pevanja in predajanja zborovski 
pesmi pa so zlate Gallusove 
značke prejeli Franc Ornik, Franc 
Šešerko in Viktor Kelenc. 

Po koncertu jc pevcem ^ 
zborovodji ob jubileju čestiij 
tudi župan Vojteh Rajher, za ^ 
koncertni večer pa se jiin 
zahvalil še direktor Komunalna 
ga podjetja Jože Cvetko. 

Moški pevski zbor Komunalnega podjetja Ptuj. Foto: Langerholc 

Z REGIJSKEGA SREČANJA SLADKORNIH BOLNIKOV V PTUJU 

Novi pogled v pposvolljevaniu sladkorhlli bolnikov 
V Narodnem doinu v Ptuju je bilo v soboto eno od devetih regijskih srečanj sladkornih bolnikov iz Ormoža, Ljutomera 

Ptuja, Lenarta in Maribora. Organiziralo ga je ptujsko društvo boj proti sladkorni bolezni, ki je eno najaktivnejših 1 
okviru 33 tovrstnih društev. Srečanja so se udeležili tudi predstavniki občine, zdravstva in drugi. Regijska srečanja naj b 
zajela več ljudi, ki naj bi se seznanili s problemi sladkorne bolezni. Imajo pa tudi prosvetljevalno vlogo. 

Predsedmk Zveze društev za boj proti sladkor-
ni bolezni Štefan Temlin je povedal, da so pred 
organizacijo regijskih srečanj poslali pisma 
vsem izvršnim svetom in da je bil odziv zado-
voljiv. Sladkorno bolezen ima že 70 tisoč Slo-
vencev. letno jih na novo odkrijejo štiri odstotke. 
Če se bo tako nadaljevalo, bomo leta 2000 imeli 
v Sloveniji že sto tisoč diabetikov. Gre torej za 
občuten družbeni in zdravstveni problem, temu 
primerno pa se mora odzvati tudi družba. 

V juniju, ki je mesec boja proti sladkorni bo-
lezni. bo Zveza društev za boj proti sladkorni 
bolezni organizirala tudi republiško srečanje. 
Na njem bodo govorili o novih pogledih pri 
prosvetljevanju sladkornih bolnikov. Izkušnje 
evropskega združenja diabetikov namreč 
kažejo, da je potrebno prosvetljevanje bolnikov 
izboljšati. Pozornost pa bodo namenili tudi so-

cialno-ekonomskim in zdravstvenim vprašan-
jem sladkorne bolezni. Gre za tri občutljiva in 
medsebojno povezana vprašanja, ob katerih se 
sedaj lomijo kopja. Sladkorna bolezen in njeno 
zdravljenje je bilo uvrščeno v 23. člen Zakona 
o zdravstvenem varstvu in zavarovanju. Sedaj 
pa si nekateri prizadevajo, predvsem Zavod za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije in Zdrav-
niška zbornica, da bi te dosežke izničili. V 
kratkem bo izšel pravUnik o pravicah iz osnov-
nega zdravstvenega varstva in specialistične 
dejavnosti, v katerem bo že pisalo, da se diabe-
tološka služba prenese na sekundarno raven, 
sedaj pa je na primarni. V bodoče naj bi bilo 
tako, da bi diabetike k drugim zdravnikom 
pošiljal splošni zdravnik, sedaj jih diabetolog. 
Ponekod tako že delajo, čeprav je še vedno v 
veljavi samoupravni sporazum o pravicah iz 

zdravstvenega varstva. Diabetiki tako po nepo 
trebnem izgubljajo čas. po dve. tri ure čakaji 
na napotnice za diabetologe in druge speciali 
ste pri izbranem zdravniku, potem pa še v dia 
betološki ambulanti. 

Izvršilni odbor zdravniške zbornice pa si pri 
zadeva tudi za to, da bi prišlo do spremembi 
pri obravnavanju sladkorne bolezni. Imeli na 
bi preventivni in kurativni program, sedaj p; 
sta združena. Preventivni bi bil še naprej brez 
plačen. kurativnega pa bi morali diabetik 
plačevati. Štefan Temlin pravi, da bi bil velil 
korak nazaj, če bi v resnici prišlo do tega. Naj 
bolj bi bUi prizadeti bolniki z nizkimi osebni 
mi dohodki in pokojninami. Že sedaj imaji 
mnogo težav, ker morajo plačevati zdravila : 
vmesne in negativne liste. MC 

Stanki in Alešu Gacniku 
Murkovo priznanje 

Slovensko etnološko društvo je tudi letos podelilo Murkova 
priznanja za izjemne dosežke na področju etnologije. Za izvir-
no postavitev razstave Zbiram — torej sem sta ga letos dobila 
tudi kustosa Pokrajinskega muzeja Ptuj Stanka in Aleš Gačnik. 

Razstava Zbiram — torej sem 
je lani jeseni pritegnila pozor-
nost publike in domače strokov-
ne javnosti. O tem priča čez 
4500 obiskovalcev in ne nazad-
nje tudi Murkovo priznanje. 
Razstava je na svež in izviren 
način obravnavala fenomen zbi-
rateljstva na ormoško-ptujskem 
območju. Skozi predstavitev de-
lov kolekcij 47 zbirateljev je 
govorila o fenomenu zbiratel-
jstva kot človekovi lastnosti, ki 
ga spremlja od otroštva do 
smrti. Na našem področju je 
zbirateljstvo izjemno živo, in 
kot kaže, doživlja renesanso. 
Vse v e č j e zbirateljev, ki zbirajo 
najrazličnejše reči, od umet-
niških del velike vrednosti do 
pločevink. Vsaka taka aktivnost 
prispeva Jc ohranjanju naše de-
diščine. Še posebej je pomem-
bno, da zbiratelji zbirajo pred-
mete, ki nastajajo danes, in jih 
ohranjajo za bodoče rodove. 
Prav vse zbirke, ki jih njihovi 
lastniki obravnavajo z izjemno 
ljubeznijo, imajo možnost, da 
nekoč postanejo nov muzej. Ob 
stoletnici Muzejskega društva 
Ptuj se spommimo, d a j e Muzej-
sko društvo svoje prve fonde gra-
diva dobilo od zasebnih zbiratel-

jev, med katerimi s svojo izjem-
no donacijo izstopa Franc Ferk. 

Menimo, da je razstava Zbiram 
- torej sem po zaslugi Stanke in 
Aleša Gačnika vzpodbudila marsi-
koga, da se začne ukvarjati z zbira-
teljstvom. Tiste, ki so do te razsta-
ve skrbno varovali svoje zbirke kot 
del svoje intime. pa je prepričala, 
da je zbirke potrebno pokazati jav-
nosti, kajti upamo si trditi, da vsaj 
na našem področju za zasebne zbi-
ratelje muzej ni vzrok za sirah. Ne 
tako daleč nazaj je med zasebnimi 
zbiratelji vladalo prepričanje, da je 
muzej podaljšana roka države, ki 
komaj čaka. da pobere vse, kar so 
zbiratelji zbrali. To farno so najbrž 
širili prekupčevalci zaradi slabe 
vesti in upravičenega strahu zaradi 
nedovoljene trgovine z dediščino. 

Velika zasluga avtorjev razstave 
je v tem. da so javnost uspeli pre-
pričati. da zasebne zbirke hranijo 
večino naše dediščine. Naloga 
muzeja je. da to dediščino preu-
čuje. ne pa rekvirira. 

Stanki in Alešu Gačnik želi-
mo. da bi tudi njuni bodoči pro-
jekti bili tako odmevni in bi pri-
tegnili pozornost javnosti in 
stroke, kot je to bilo v primeru 
razstave Zbiram - torej sem. 

Boris Miočinovič 

Nova pesniška zbirka 
V zbirki Pomurske založbe Do-

mača književnost je spomladi 
izšla (spet ena) izvrstna pesniška 
zbirka —• Vincetičev Divan z 
uvodno besedo Cirila Bergleza. 

Avtor zbirke, sicer izvrsten pro-
zaist. recenzent in še kaj. je zbirko 
uklenil med Sanje po ženski noči 

in Sanje po moški noči. Vmes pa 
je čas in prostor za cikle Mana. 
I^astorele. Romantika. Lirika. Di-
van. Stvari in Treni. 

Po Finski in Tajmirju vsekakor 
še eno Vincetičevo pesnikovanje. 
ki ga ne bi smeli prezreti. 

Sonja Votolen 

Skrb naj bo celovita 
Društvo za pomoč duševno prizadetim občine Ptuj, ki ga vodi 

Tilčka Šuman, je prejšnjo sredo v delavskem domu Franca Kram 
bergerja pripravilo pogovor o skrbi za duševno prizadete odrasU 
osebe v ptujski občini. Pri tem je posebej opozorilo na tiste, ki živi' 
jo doma in ni.so vključeni v nobeno obliko družbene skrbi. 

Že lanska analiza jc pokazala, 
da živi v ptujski občini 110 
takšnih oseb. Društvo si je kot 
enega letošnjih ciljev zadalo, da 
jih na nek način skuša vključiti v 
družbo. Pričelo bo s klubsko 
obliko delovanja, ki jo podpira 
tudi društvo za cerebralno parali-
zo. Pred tem pa bo pripravilo te-
meljito analizo o teh potrebah. 
Pri iskanju in ureditvi prostorov 
ter financiranju pričakujejo ob-
činsko pomoč, program za delo v 
klubu pa bodo pripravili skupaj z 
Zavodom dr. Marijana Borštnaija 
in nekaterimi drugimi. 

Udeleženci okrogle mize so 
soglasno podprli pobudo za 
ustanovitev dispanzerja za men-
talno zdravje. Ze konec meseca 
bo znano, ali bo do ustanovitve 
tudi prišlo. Dispanzer je nujno 
potreben, vse pa je sedaj odvi-
sno od financerja. Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Slove-
nije. Podprli pa so tudi ustano-
vitev mobilne službe, ki je 
včasih že bila. 

Okrogle mize društva za pomoč 
duševno prizadetim občine Pluj se 
je udeležil tudi direktor Zveze 
društev za pomoč duševno priza-
detim Slovenije Tomaž Jereb. 

Govoril je o spremembah v skrbi 
za duševno prizadete osebe v Slo-
veniji in v svetu. Povedal je, da se 
filozofija na tem področju močne 
spreminja in da naj ne bi več go-
vorili o duševno prizadetih ose-
bah, temveč o osebah, ki bodo vse 
življenje potrebovale takšno ali 
drugačno obliko pomoči. V Slove-
niji je okrog 5200 takšnih oseb, le 
dvajset odstotkov pa jih je vklju-
čenih v eno od instituciaonalnili 
oblik. V Sloveniji in v okviru biv-
še Jugoslavije smo razvijali kon-
cept, k i j e prizadeto osebo za cele 
življenje vezal na družino. V svetu 
je ravno obratno, tam ima odrasla 
prizadeta oseba pravico biti samo-
stojna. V tej smeri bomo morali 
pričeti delovali tudi v Sloveniji. 

Na okrogli mizi društva za po-
moč duševno prizadetim so še po-
sebej poudarili potrebno po celo-
viti obravnavi in reševanju proble-
mov duševno prizadetih oseb. V 
to se vključujejo narazličnejše 
oblike družbene skrbi za te osebe, 
ki so na voljo tudi v ptujski 
občini, niso pa dovolj izkoriščene. 
Če bodo vsi, ki so odgovorni za 
reševanje vprašanj duševno priza-
detih oseb. povezani, uspeh ne bo 
izostal. MG 

Prodajna razstava v Karitas sv. Ožbalta 
V organizaciji župnijske Karitas s \ . Ožbalta na Ptuju Je 

potekala v soboto na Ptuju že tretja likovna kolonija, ki se 
je je udeležilo 32 slikarjev iz domovine in tujine. Nastala de-
la bodo na ogled na prodajni razstavi, ki bo odprta v pone-
deljek, 21. junija, ob 20. uri v dvorani župnije sv. Ožbalta 
na Potrčevi 24 v Ptuju. Izkupiček bodo namenili za humani-
tarno poslanstvo Karitas, Karitas: Karel Gržan 
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Čigava bodo slovenska podjetja? 
^e(Kl>isni sindikati Slovenije so sindikat, ki je pričel nastajati leta 19SS mimo vseh državnih institucij, tudi mimo SZDL, 

y katero je bila sicer vključena večina novonastalih političnih organizacij. Kot pravi predsednik predsedstva NSS Rastko 
plohi, sindikat korenine v alternativnih gibanjih SO. let, danes pa je še vedno edini, ki je pričel delovati popolnoma 
l,re/ državnega denarja ali denarja katerekoli politične stranke, .le tipični delavski sindikat, ki se naslanja na svojo inteli-
jieiico. Člane ima pretežno v delovnih kolektivih SV Slovenije. Med idejami, ki jih predstavlja, je policentrični razvoj Slo-
venije (možnost ustanovitve štajerskega parlamenta in vlade) z davčno reformo, sicer pa se ukvarjajo tudi z odkrivanjem 
(jivjih |)rivati/.acij, kar na j bi poleg drugega pomagalo vzpostaviti novi ekonomski red v Sloveniji. 

pastko Plohi, predsednik Neodvi-
gpih sindikatov Slovenije 

• Pri lastninskem preo-
blikovanju podjetij zago-
varjate tezo, da so dejanski 
pravni nasledniki, torej de-
diči obstoječe družbene la-
stnine, vsi zaposleni in ra-
zlaščenci. Kakšen je vaš 
model? 

Rastko Plohi: "V sindikatu 
se zavzemamo za to, da pride 
lastnina v last delavcev in za-
aovarjamo delniške družbe s 
soudeležbo zaposlenih. Čc 
nam to uspe doseči, bo Slove-
nija ena izmed prvih držav, ki 
bo vstopila v novi ekonomski 
red, ki bo temeljil na privatni 
lastnini s soudeležbo zaposle-
nih. Takšne oblike privatne la-
stnine imajo pred klasičnim 
kapitalizmom veliko prednost, 
saj je povprečna živl jenjska 
doba teh podjet i j dalj.ša kot pri 
podjetjih, kjer je lastnik samo 
eden, in sicer v razmerju 60 
proti 40. To je za gospodar-
stvo in nacionalni obstoj zelo 
velikega pomena. ' ' 

P O L I T I Č N A 
D E M O K R A C I J A NE 
P O M E N I V E L I K O BREZ 
E K O N O M S K E 

• Veliko govorimo o de-
mokraciji, pri čemer v 
glavnem mislimo na poli-
tično demokracijo. Vi pou-
darjate tudi pojem eko-
nomske demokracije ... 

Rastko IMohl: "Politična de-
mokracija brez ekonomske ni 
dovolj, ker postavlja posedo-
vanje samo prve državljana v 
drugorazrednost ali med navad-
no delovno silo, rajo. V prete-
klem obdobju je bila dejanski 
lastnik država oziroma partija, 
k i j e prek svojih ljudi upravljala 
z lastnino in imela od nje tudi 
največjo korist. Ljudem je bilo 
dejansko onemogočeno upra-
vljati z lastnino. Prav tako daje 
klasičen kapitalizem pravico do 
posedovanja lastnine samo oz-
kim krogom, druge pa postavlja 
v podrejen položaj. Zato me-
nim. da je najboljše za človeka 
in ekonomsko najbolj smiselna 
udeležba zaposlenih pri lastnini. 
Pravica do odločanja pri upra-
vljanju z lastnino je v razmerju 
z velikostjo posedovanja lastni-
ne. Večji vpliv pri upravljanju 
in dobičku bodo imeli tisti, ki 
bodo več vlagali in obratno." 

# Duhove na Slovenskem 
burijo razne afere, vse pa so 
povezane prav z lastnino ... 

Rastko Plohi: "V Sloveniji še 
zmeraj poteka tiha vojna za la-
stnino. Ta je večjemu delu jav-
nosti neznana. Javnost jo pozna 

po posameznih aferah — HIT, 
VIS in podobnih. Tudi v NSS 
smo odkrili več podobnih pri-
merov, nekatere nam je uspelo 
rešiti. Upravičeno se lahko su-
mi. da obstaja večja skupina ali 
skupine, ki organizirano krade-
jo družbeno lastnino, da bi obo-
gateli. To je kriminal. Glede na 
to, kdo sodeluje v njem in izra-
blja svoj položaj v družbi, lahko 
imenujemo ta kriminal državni, 
politični ali ekonomski. V me-
dijih uporabljajo izraze eko-
nomsko-politična mafija ali ud-
bomafija." 

K A K O I Z G U B L J A J O 
DELAVCI 

# Živimo v globoki gos-
podarski krizi, ki jo sprem-
lja sedaj že približno 
170.000 nezaposlenih. Vzro-
kov je seveda veliko ... 

Rastko Plohi: "Ja, eden izmed 
njih je tudi ta, da .so tisti, ki so se 
hoteli dokopati do lastnine podje-
tij, morali najprej njihovo vred-
nost zmanjšati. Da bi to dosegli, 
so uporabljali razne metode, od 
odpoved(.>vanja poslov, odpuščan-
ja delavcev, še posebej tistih, ki 
niso bili na njihovi strani, do pre-
nosa lastnine na druga podjetja, 
razprodaje podjetij, dajanja v na-
jem delov podjetij ljudem iz svo-
jega klana. Sem sodi še zadol-
ževanje, prodaja podjetij tujcem 
za smešno nizke cene ob provizi-
jah za svoj žep, ustanavljanje 
vzporednih podjetij, ki so prevze-
le posle matičnemu podjetju ... 

Da zaposleni ne bi bili pozor-
ni, so jih zamotili z zgodbicami 

o težkem gospodarskem po-
ložaju, s strahovanjem z izgubo 
delovnega mesta, dezinformaci-
jami. prikrivanjem dejanskega 
stanja podjetja pod krinko po-
slovne tajnosti in podobno. 
Skratka, pripravili so lažno sli-
ko kapitalizma, ki pa so j i ljudje 
verjelj, ker kapitalizma niso poz-
nali. vSe posebno so bili na udaru 
sindikalisti in zaposleni, ki so te 
primere raziskovali ali jim ni bilo 
vseeno, kaj bo s podjetji. 

Podjetja so si delili ali so bila 
pripravljena na delitev posa-
meznikom glede na to, kako vi-
soko je kdo kotiral. Poskušali 
so vzpostaviti nadzor nad celot-
nim gospodarstvom, ki bi delo-
valo po njihovih ukazih. Zakaj 
to? Ker so oblastiželjni in 
hočejo priti do lastnine s špeku-
lacijami, kar bi jim omogočilo 
ležerno življenje, drugi pa bi 
delali za njih." 

• In vendar, kdo so ti, za 
katere trdite, da kradejo 
družbeno lastnino? 

Rastko Plohi: "Rekel sem že, 
da skupine iz vrst tistih z viso-
kimi družbenimi položaji. Gre 
za nekatere od tistih, ki so naj-
bolj zagovarjali prejšnji sistem. 
Zato v NSS sklepamo, da so 
prejšnji sistem zagovarjali ne 
zaradi blaginje ljudi, temveč za-
radi lastnih koristi, in sedanje 
divje privatizacije počnejo in 
zagovarjajo spet zaradi lastnih 
koristi. Kako dolgo še? Le kdaj 
se bo SDP oziroma danes Zdru-
žena lista socialnih demokratov 
ogradila od teh ljudi in njihove-
ga početja?" ^ Zupanič 

CRESNJEVSKI ČLANI KLUBA OZN V ŠVICI 

Bilo je nepozabno ... 
Potem ko so v zaključnem delu tekmovanja za najboljši klub OZN z osvojitvijo drugega mesta (za ekipo iz Dola pri 

Hrastniku) le za las zgrešili brezplačno potovanje v Ženevo, so učencem — članom kluba OZN s Črešnjevca pri Slo-
venski Bistrici ponudili možnost, da ob plačilu celotnih stroškov (te so plačali starši) gredo v Ženevo. Na pot so se od-
pravili v torek, 18., vrnili pa v nedeljo, 23. maja. 

Poudariti je potrebno, da klub 
OZN, ki ga na ^črešnjevski 
osnovni šoli vodi ŠtelTca Krh-
lanko, deluje že dalj časa in je 
med vsemi izvenšolskimi dejav-
nostmi najštevilčnejši. 

Matej Raj h, Katja Krajnčič in 
Ksenija Vidali iz sedmega ter 
Minka Rajh, Tina Korunič in 
Maja Repnik iz osmega razreda 
so si ogledali med drugimi^ zna-
menitostmi sedež OZN v Žene-
vi- Z njimi je bil predstavnik 
kluba OZN iz osnovne šole Pol-
!>kava Gregor Balek. 

Bilo je nepozabno, so poveda-
li vsi hkrati, vtisov še niso prav 
Uredili. Pot jih je peljala skozi 
1'iilijo, Francijo, Ldechtenstein 
m Avstrijo. Za sedmošolce in 
osmoSolce videti vse te reči. 
î ^̂ d njimi tudi predor pod naj-
'̂išjo goro Hvrope, Mont Blan-
'̂oni, ki je dolg skoraj 11 km, ni 

•iifčji kašelj. Poleg Ženeve so si 
'Ogledali še znamenitosti starega 
^̂ l̂a Berna in katedralo v St. 
^''llenu. ki sta vpisana na Une-

scovem seznamu svetovne na-
ravne in kulturne dediščine. 

Kljub temu da Švica ni člani-
ca ZN, je s svetovno organizaci-
jo močno povezana in je zaradi 
svoje stroge nevtralnosti pri-
vlačna za sedeže številnih med-
narodnih organizacij in 
združenj. Nekatere sedeže teh. 
organizacij so si slovenski pred-
stavniki klubov OZN lahko 
ogledali med svojim sprehodom 
po mestu, dodobra, tudi od zno-
traj, pa palačo OZN, kjer so po-
sebej za njih pripravili krajšo 
predstavitev delovanja ZN. 

V Ženevi je mlade klubovce 
sprejel tudi slovenski veleposla-
nik pri stalni misiji Slovenije v 
ZN, dr. Anton Bebler. Predstavil 
jim je svoje delo in odgovarjal 
na njihova številna vprašanja. 

Mlade slovenske klubovce so 
v Ženevi nastanili v zakloni-
ščih, ki so urejeni z vsem udob-
jem in zaradi nižje cene namen-
jeni predvsem za skupine šolar-
jev in študentov. 

Velik vtis so nanje naredile 
številne palače, ki so jih videli, 
Minki Rajh je bil všeč muzej 
OZN, ki se razlikuje od naših, 
še posebej ker lahko vsak obi-
skovalec, ko sklene ogled, dobi 
še dodatne informacije o posa-
mezni državi na računalnikih, ki 
so jim na voljo. 

Ob Ženevi so si ogledali tudi 
glavno mesto švicarske konfe-
deracije Bern in za to mesto 
značilne medvede ter poštni 
muzej. Bili so tudi v St. Galle-
nu, ki ima tesne stike s Škollji-
co. Nepozabno pa je bilo njiho-
vo srečanje z Liechtensteinom, 
kjer bi kar ostali. Na gimnaziji 
v Vaduzu so jim predavali o nji-
hovem šolskem sistemu, obiska-
li so muzej znamk in dvorec lie-
chtensteinskega kneza. 

Tudi sporazumevanje v "šir-
nem svetu" jim ni pomenilo 
večjih težav: pogovarjali so se v 
angleščini in nemščini, razen v 
Ženevi, ker je v tem delu Švice 
pogovorni jezik francoščina. 

Vsi trije so hiteli pripov^edo-
vati o čistoči, ki jih je v Švici 
spremljala na vsakem koraku, 
in o-zelenju, ki ga je več kot v 
naših mestih. Presenečeni so bi-
li, da ljudje puščajo kolesa ne-
zaklenjena in jih nihče ne od-
pelje, kar bi bilo pri nas težko 
izvedljivo. 

Na vsem potovanju so si na-
brali veliko raznega materiala 
za delo v klubu. Nekaj so ga 
razdelili med vrstnike, drugo pa 
dali mentorici, ki zaradi službe-
nih obveznosti ni mogla z nji-
mi. "Žal nam je, da ni mogla z 
nami ter videti in doživeti vse-
ga, kar smo doživeli mi," so 
menili na koncu. 

Druženja petdesetih mladih 
klubovcev, ki so maja potovali v 
Švico, še ni konec. Izmenjali so 
si naslove in telefonske številke. 
Pridno si dopisujejo in kličejo 
po telefonu. V kratkem se bodo 
ponovno srečali, ne vedo pa še 
natanko, ali na Boču ali na Po-
horju. Vida Topolovec 

Mladi klubovci pred palačo Gatta v Ženevi 

obisku pri dr Antonu Beblerju 

Naša jubileja 
To je bridko 
okusil tudi prvi 
urednik Našega 
dela Drago Zu-
pančič, ki je že 
skrbno pripra-
vljal in urejal 
gradivo za dru-
go številko, ki 
naj bi izšla 29. 

julija. Ni pa vedel — morda je 
le slutil — da je nad njim že 
držala šapo Udba in samo čaka-
la na signal iz Beograda. Tega 
je dal V. kongres KPJ s tem, da 
so delegati enotno podprli Tita 
in njegovo vodstvo. Še preden 
so bile sprejete številne resolu-
cije, je Udba že udarila po in-
formbirojevcih, tudi v Ptuju. Po 
24. juliju 1948 so kar čez noč 
izginjali ugledni Ptujčani, ki so 
bili na pomembnih položajih. 
Med njimi sta bila tudi urednik 
Drago Zupančič in Ljubo Koler, 
eden tistih, ki so "ocenjevali" 
rokopise za prvo število Našega 
dela. O tem več v enem nasled-
njih nadaljevanj. 

Nova urednica je postala Mi-
ja Štefe. Ljudje, ki s o j o pozna-
li, so trdili — seveda le šepetaje 
in še to takim, na katere so se 
lahko zanesli — da je prav ona 
bila najbolj 'zaslužna' za areta-
cije obeh navedenih in tudi ne-
katerih drugih. Njen mož Franc 
Štefe je bil tedaj v Ptuju šef Ud-
be in bila mu je baje prizadevna 
pomočnica. Ni bila priljubljena, 
sodelavci so se je bali, dali so ji 
pridevek: Mija — zmija (kača). 

Kljub temu se je Mija Štefe 
uspešno uveljavljala pri urejan-
ju Našega dela kot štirinaj-
stdnevnika. Tretja številka je že 
izšla na dvakrat večjem forma-
tu, 34 X 50 cm, z novo glavo 
časnika, objavljenih pa je bilo 
tudi že nekaj fotografij; odtisi 
so bili slabi zaradi slabih 
klišejev. Uredila je še peto šte-
vilko, potem pa je v prvi polo-
vici septembra tudi sama kar 
čez noč odšla v Ljubljano za 
možem. 

Uredništvo Našega dela je 
prevzel Franjo Rebernak, prej 
učitelj v Vitomarcih. V zapisni-
ku celice prosvetnega poverje-
ništva z dne 17. 8. 1948 je zapi-
sano, d a j e bil na upravi časopi-
sa Naše delo (ustanovili so že 
upravo, ki je delovala v okviru 
poverjeništva za prosveto) na-
meščen Franjo Rebernak, skoje-
vec, ki "ima pogoje za takojšenj 
sprejem v KP." 

Torej če je hotel delati pri ča-
sopisu, je moral biti član KP! 

Medtem so se v Ptuju vrstili 
vznemirljivi dogodki. O ljudeh, 
ki so čez noč izginjali v udbov-
skih zaporih, so morali člani KP 
iz celic, kjer so aretirani bili do 
tedaj povezani, še isti dan raz-
pravljati na sestankih. V moreči 
psihozi in pod političnim priti-
skom so take "antipartijske ele-
mente" povsod odločno obsoja-
li. Na svojih dovčerajšnjih so-
delavcih in predpostavljenih so 
odkrivali "velike napake" in do-
kaze, da so "resnični sovražniki 
ljudstva". Temu je sledil sklep o 
izključitvi iz KP in zahteva, da 
se jih kaznuje. To je od članov 
zahtevala partijska disciplina; 
kdor s e j i ni podrejal, s e j e sam 
znašel med izključenimi in od-
stranjenimi. Težko vse to danes 
razume vsak. ki vsega tega ni 
osebno doživljal. 

Naj ob tem še opozorimo na 
nekatera dejstva. V zapisniku 
sestanka partbiroja OLO Ptuj 
avgusta 1948 je moč prebrati, 
da .se strinjajo z izključitvijo 
Ljuba Kolerja tudi zato, ker je 
kritiziral člane komiteja. Nadal-
je soglašajo z izključitvijo Saše 
(Aleksandra) Skaze, ker je celo 
postavljel vprašanje, zakaj so 
delavci in intelektualci skupaj v 

istih celicah, in Draga Hasla, ki 
ne stoji samo na stališču obtožb 
informbiroja, temveč je bil po-
vezan tudi s špekulanti v KLO 
Cvetkovci, kjer so na črno odtu-
jili in pobili okoli 800 glav go-
veda in konj. 

Primer zgovorno odslikava te-
danje razmere. Ni šlo le za akcijo 
proti ljudem, ki naj bi bolj verjeli 
Stalinu kot pa fitu, temveč tuili 
proti Ijuiiem, ki so si v preteklosti 
upali karkoli reči čez politiko ali 
kritizirati kakega člana komiteja. 
Šlo je torej za obračun z zametki 
opozicije, povrh jia še za obračun 
z domačimi ljudmi, ki so zrasli s 
Pt njem. 

To se je dalo razbrati tudi iz 
vsebine obširnih člankov v Našem 
delu, ki so obravnavali takratna 
dogajanja, pa tudi iz obširnega po-
ročila o procesu proti "gospodar-
skim saboterjem in špekulantom", 
ki je bil 23. avgusta 1948 ves dan 
v ptujski kinodvorani. Sodba je bi-
la izrečena naslednji dan. Naše de-
lo St. 4 je izšlo v soboto, 26. avgu-
sta, pa je že obširno poročalo o 
poteku procesa in objavilo izrek 
sodbe. Glede na tedanje tehnične 
možnosti je to izjemen do.sežek. 
Vse je pač bilo .skrbno pripravlje-
no že prej. 

Razprava v kinodvorani je bila 
javna, dvorana nabita z "zavedni-
mi" ljudmi, prenašali pa so jo tudi 
po zvočnikih. To in takojšnja ob-
java sodbe je zastrašujoče vplivala 
na ljudi. Nihče več ni upal javno 
kritizirati, delati po svojem preu-
darku. le med zanesljivimi prija-
telji so si posamezniki še upali po-
vedati svoje misli. Tak primer sem 

pred petimi leti že opisal v podli-
stku "Prelomno 1948" (Tednik, 
letnik 1948). V jeseni 1948 sem se 
pogovarjal z znanim ptujskim od-
vetnikom pisateljem in predvoj-
nim županom dr. Alojzijem Rem.-
cem. Zaupal mi je zatp, ker sem 
bil znanec družine Žajdela in 
Žetal, s katero je dr. Remec 
preživljal leta medvojnega izgnan-
stva v Srbiji. Dr. Remec mi je 
smiselno govoril takole: 

"To, kar se sedaj dogaja na Ptu-
ju, oprosti, je gola naumno.st. Ne 
poznam ozadja obtožb boljševiške 
partije proti naši partiji. Prav je, 
da smo jim rekli njet! Poglejte pa 
ta proces na Ptuju, pa aretacije in 
sumničenja. Ali so res vsi ti ljudje 
boljševiški trabanti? ne! Gre za 
obračun s starimi Ptujčani, ki so 
zakrivili samo to, da so govorili o 
lastnih spoznanjih. Desničarska 
inteligenca je bila potisnjena ob 
stran že tedaj, ko smo .se vračali iz 
pregnanstva. Primeri Hasl, Skaza, 
Segula, Zupančič in drugi pa 
kažejo, da je sedaj prišla na vrsto 
tudi levičarsko usmerjena inteli-
genca. Kje se bo to končalo, bog-
vedi. Prav gotovo boste ostali sa-
mi mladi s svojim zanesenjašt-
vom, komandirali pa vam bodo 
prišleki v Ptuju, slepi izvrševali 
nalog onih od zgoraj ..." 

Govoril je tudi o skojevcih. 
čeprav je tedaj Naše delo že po-
ročalo, da se skoraj ukine oziroma 
združi z ljudsko mladino. Med ta-
ke skojevce je dr. Remec prišteval 
tudi svojega sina Miha — Packa, 
danes znanega publicista in dra-
matika v Ljubljani. Prek njega je 
poznal tudi vse druge: omenjal je 
Dušana Furlana, oba brata Voljča, 
Rebernaka, Krajnca. 

Ob tem je rekel: "Vi skojevci in 
drugi mladi, tudi ti si menda med 
njimi, mislite, da ste že s .sedem-
najstimi leti postali najbolj pamet-
ni. Dejansko ste veliki sanjači, v 
bistvu še otroci. Revolucija je še 
na pohodu, spremlja jo revolucio-
narna neumnost, vam pa manjka 
izkušenj in znanja, da bi se znali 
neumnosti upreti. Zato obstaja ne-
varnost. da bo.ste velike ideje zma-
ličili ... Čas je pravičen sodnik in 
pokaže resnico. Žel je navadno te-
daj mladost že starost, ki zaman 
obžaluje neumnosti mladosti." 
Zmanjkalo mu je besed, le opozo-
ril me je še: "Molči o tem, kar 
sem povedal, vendar razmišljaj!" 

Dalje prihodnjič 

Od tretje številke do julija 1950, ko je prenehalo izhajati, je imelo Naše 
delo videz socialističnega ralizma. 
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ORMOŽ 

Premalo vode za tako razvejan vodovodni sistem 
Mnogi se hodo še spomnili vročih razprav pred leti v ormoški občinski skupščini, ko so govorili o varstvenih pasovih ormoškega vodovodnega zajetja. Menda se veliko tistih, kj 

so bili takrat proti strogemu varstvenemu režimu, ni zavedalo, kakšno bogastvo pomenijo zdravi vodni viri. Menili so, da strokovnjaki s področja vodnega gospodarstva pretira, 
vajo. l j u d j e pa so se pred pričetkom obratovanja čistilne naprave za pitno vodo, ki je na otoku pri Veliki Nedelji od 23. novembra 19S9, velikokrat spraševali, kakšno vodo neki 
pijejo. Iz pip je cesto pritekla vse prej kot čista, bila je polna železa in mangana ter usedlin, ki so se nabirale v ceveh. Trpeli so bojierji ter pralni stroji in seveda perilo, ki jt 
sčasoma postajalo čudne rumenosive barve. 

Strah pa Jih je postalo ob no-
vici, d a j e voda sosednjega ptuj-
skega vodovoda oporečna, z ve-
liko večjo vsebnostjo pestici-
dov. kot hi jo pitna voda i/, vo-
dovoda smela vsebovati. Takrat 
bi verjetno najbolj vneti zago-
vorniki ohlapnejšega režima v 
varstvenem območju popustili v 
prid čistejšemu okolju in zdravi 
pitni vodi. 

Sicer pa je s pasovi takole: 
najožji pas. kjer so studenci, 
obsega 49 ha in je urejen po 
predpisih. Vsi drugi (ožji var-
stveni pas na naslednjih 42 ha, 
širši na 1.180 in vplivni pas 
1.940 ha površin) pa naj bi bili 
po predpisih, a direktorica or-
moške komunale pove. da tega. 
kaj na tem območju delajo kme-
tijci, kako gnojijo, kakšna za-
ščitna sredstva uporabljajo, ne 
kontrolirajo. Kljub temu pa trka 
na njihovo zavest in meni, da bi 
morali prav vsi skrbeti za čisto 
podtalnico. 

RAZVEJAN VODOVODNI 
SISTEM IN ZAMOTANO 
PREČRPAVAN JE VODE 

v ormoškem vodovodu, ki je 
razvejan na dolžini 300 km, kar 
je za majhno občino veliko, 
prečrpavajo vodo v štiri zemel-
jske in štiri stolpne bazene. Na 
celotnem sistemu dela enajst 

ljudi. Od tega jih pet 24 ur čuva 
in vzdržuje zajetje, dva in pol 
pokrivata celotno območje, trije 
in pol so režijski delavci. 

Voda opravi od vodnjakov do 
potrošnika dolgo in zamotano 
pot. Pavla Majcen, dipl. ing. 
gradbeništva, direktorica ormo-
škega Komunalnega podjetja, ki 
upravlja občinski vodovod, jc 
opisala najdaljšo linijo prečrpa-
vanja vode v ormoškem vodo-
vodnem sistemu, to je z otoka 
pri Veliki Nedelji do Jeruzale-
ma. "Vodo najprej črpamo iz 
vodnjakov v zbirni rezervoar, 
od tam na črpalke, da se prečrpa 

na filtre, iz filtrov ponovno v 
zbirni rezervoar, od tam ponovno 
na črpalke, s pomočjo katerih se 
prečrpava na hajndlški rezervoar, 
od tu na črpalke v Ormožu, te jo 
prečrpavajo v Pavlovski Vrh, kjer 
je rezervoar s črpalkami, in tam 
vodo prečrpavamo za jeruzalem-
ski vodohram." 

VEČ KOT DVE TRETJINI 
ORČINE POKRITE Z 
VODOVODNIM OMREŽJEM 

Začetki ormoškega vodovoda 
segajo v leto 1962. ko so Or-

možani s prostovoljnim delom 
izkopali prve kilometre vodo-
vodne trase proti Hajndlu, kjer 
je bilo v načrtu, da bo posta-
vljen glavni rezervar. Vodo iz 
občinskega vodovoda je mesto 
Ormož dobilo 1963. leta. Na 
otoku pri Veliki Nedelji so bili 
takrat zgrajeni trije vodnjaki, 
voda je bila potem speljana iz 
zbirnega rezervoarja, od tu s o j o 
črpalke prečrpavale na Hajndl, 
nato pa v Ormož. 

Vodovodno omrežje so pričeli 
širiti 1974. leta, ko so bili nare-
jeni projekti za Jeruzalem. Iz je-
ruzalemskega rezervoarja so ka-
sneje napajali z vodo del kogov-
skega in miklavškega območja 
ter del krajevne skupnosti Ivan-
jkovci. Od tod so pošiljali vodo 
še v hriboviti predel sosednje 
ljutomerske občine. Zakaj so bi-
li najprej narejeni projekti za 
slovenjegoriško območje, ni po-

trebno posebej pripovedovati. 
Studenci, ki so bili v veliki večini 
po grapah ali kje drugje, so v {X)-
letnih mesecih presihali, tako da 
je bilo nujno potrebno hribovitim 
območjem dati pitno vodo. 

Naslednja širitev je bila proti 
Humu, kjer je tudi rezervoar. Iz 
njega se napaja celotno ob-
močje Huma in Šalovcev ter 
hribovitega predela središke kra-
jevne skupnosti vse tja do južne-
ga območja kogovske krajevne 
skupnosti. Po ravninskem delu pa 
teče voda iz zbirnega rezervoarja, 
ki je na Hajndlu, po celotnem 
nižinskem območju središke kra-
jevne skupnosti. 

V drugem delu potuje voda s 
Hajndla v zbirni rezervoar na 
I.ešnici, od tam na l.itmerk in 
od tu se potem napajajo ob-
močja ivanjkovske krajevne 
skupnosti ter hriboviti predel 
ormoške krajevne skupnosti vse 
tja do Spodnjih Ključarovcev. 

Druga veja prečrpavanja je 
speljana proti Vičanskemu Vrhu 
in napaja celotno tomaževsko 
oskrbno območje, kjer pa je ko-
maj tretjina območja pokrita z 
javnim vodovodom, vse drugo 
še ni zgrajeno. Iz tega rezervar-
ja se z vodo napajajo tudi Pod-
gorci, zahodni ravninski del or-

V bližini vodovodnega zajetja je 
na njivah podjetja Kmetijstvo za-
sebnik zgradil vodnjak brez vseh 
dovoljenj. Fotografija je bila nare-
jena 26. maja letos. 

Zajezitev Pesnice je pripomogla k bogatenju podtalnice za ormoški 
vodovod Čistilna naprava na otoku pri Veliki Nedelji 

ČRPALIŠČE V SKORBI IN PTUJSKI VODOVOD 

Denarja za vzdrževanje in posodabljanje ni 
Razvoj črpališča v Skorbi, ki ima šest vodnjakov in glavni komandni center, se je začel z gradnjo objekta vodarne v letu 1947, potem je leta 1950 nastal vodohram na Panorami, 

leta 1965 so pričeli graditi cevovod proti Ptuju, najstarejši vodnjak so odprli leta 1959, leta 1960 pa je bila svečana otvoritev vodovoda za mesto Ptuj. Seveda pa je prvi vodovod 
nastal v rimskem času, kar so opazili tudi pri gradnji novodobnega, saj so velikokrat naleteli na ostanke rimskega cevovoda. 

Direktor ptujskega Vodovoda Mar-
jan Gregorinčič 

Črpališče je sedaj, ko je tisto 
v Lancovi vasi zaradi prevelikih 
koncetracij nitratov zaprto, edi-
ni vir pitne vode za omrežje vo-
dovoda. Njegova kapaciteta je 
300 litrov v sekundi, omrežje je 
dolgo 750 kilometrov, ima 16 
vodohramov, 19 prečrpališč in 
62 črpalk. Priključenih je 
12.125 odvzemnih mest. Naj-
višji točki sta Destrnik in Gor-
ca. vodovod pa poteka po zelo 
razgibanem terenu. Komandni 
sistem deluje po ukv zvezah, 
vendar še ni povsem dodelan. 
Daljinski nadzor opravljajo na 
dveh frekvencah, zadnji objekt 
pa je oddaljen 30 kilometrov. 

Kot pravi direktor Marjan Gre-
gorinčič. je pogramska oprema 
podobna programu v San l-ranci-
seu in je tudi v njihovi referenčni 
lisli. Operater lahko takoj vidi. kaj 
se v sistemu dogaja. 

Z A R A D I V A R Č E V A N J E 
K A K O V O S T O M R E Ž J A 
S L A B Š A 

V začetku so pričeli ptujski vo-
dovod graditi s kakovostnimi ma-
teriali. pozneje pa so pričeli pri 
gradnji varčevati, tako da so upo-
rabili predsem salonit, PVC in 
PHD. Ce pride do večjih poškodb 
ali okvar, opazijo to že v kontroli, 
sicer pa jih o tem obvestijo s tere-
na. Analizirajo izgube, vendar bi 
potrebovali boljšo opremo. Obsta-
jajo posebni iskalci, vendar denar-
ja zanje nimajo. Njihov cilj je. da 
bi postopoma nabavili dodatno 
opremo, vgraddi merilce pretoka 
in tlaka, tako da bi vse podatke o 
dogajanju v sistemu imeli sproti. 

Okvar vseh vrst je letno kar 
okoli 500. Vzdrževanje tako raz-
vejanega sistema je zahtevno in 
drago. V Vodovodu je 30 zaposle-
nih in Marjan Gregorinčič meni. 
da je to za kakovostno delo pre-
malo. Po drugi strani pa cena vode 
ne dovoljuje niti toliko zaposle-
nih. zato opravljajo še dodatne 
storitve. Zdaj jim je vlada odobri-
la ceno 28 tolarjev za kubični me-
ter. kar je še vedno manj od cene 
po njihovih izračunih. S tem "ne 
pridejo skozi", tako da delajo z iz-
gubo. za dodatno opremo nimajo 
denarja, tehnika pa je tako daleč, 
da bi lahko z njo rešili marsikak 

problem in boljše vodili sistem. 
Maribor ima na primer prednost, 
ker prodajo veliko vode. Ptujski 
sistem je zelo razvejan in teren 
razgiban, prodaja pa je nizka, saj 
ne prodajo niti 2.7 milijona ku-
bičnih metrov. Pred leti se je za 
odklop iz sistema na svojo pest 
odločila Perutnina, ki črpa kar iz 
svojih vodnjakov na dvorišču, za 
vodo ne plačuje, vendar jim nihče 
nič ne more. Marjan (Jregorinčič 
meni. da je ta poteza nevzdržna, 
saj gre kar za 850 tisoč kubičnih 
metrov vode in še kakovost vode 
na območju, kjer ni kanalizacije, 
je vprašljiva. Podobno je tudi s 
farmo prašičev v Dražencih, ven-

dar se tam dogovorjajo za preve-
zavo na ptujski vodovodni sistem. 

V O D E NE K L O R I R A J O 
888888888888888888888888888888̂^ 

Prednost ptujskega vodovoda je, 
da vode ne klorirajo. Njena mikro-
biološka kakokvost je zavidanja 
vredna. Vprašljiva je le vsebnost 
nitratov in varnost pred vdori pesti-
cidov vanjo. Kot smo že pisali, je 
voda v hidrantih. ki so jih nedavno 
kontrolirali ptujski gasilci, kavno 
rjave barve. Zato smo se pozanima-
li tudi. ali obstaja kakšna možnost, 
da bi ta voda — rjava zaradi rje — 
prišla v oftirežje. Marjan Grego-
rinčič zagotavlja, da nikakor ne 
more priti v v(,xlovtxl in da so hi-

dranti namenjeni samo požarni 
varnosti. Res je. da bi jih morali 
redno vzdrževati in jih večkrat let-
no prazniti, vendar pa denarja za 
to pri Vodovodu nimajo. Dodal je 
še, da ptujski gasilci res pregledu-
jejo hidrante. toda oni ne nosijo 
stroškov in ne vedo. koliko to sta-
ne. podjetje pa to stane najmanj 
100 tisoč tolarjev za en hidrant. 
Voda je rjava zato. ker stoji in cev 
korodira, vendar so varnostni ven-
tili tako na odcepu iz glavne cevi 
kakor tudi na samem hidrantu. 

N E K A T E R I V O D O 
K R A D E J O KAR IZ 
H I D R A N T O V 
18888888888888888888888888888888888«»»̂^ 

Po drugi strani pa podjetje ni-
ma prave kontrole nad hidranti 

in velikorat opazijo, da jim 
ljudje na terenu kradejo vodo iz 
hidrantov. Sami jih odprejo in 
kar zalivajo ali pa nanje pritrdi-
jo kar gumijaste cevi. Zaradi te-
ga pride tudi do motenj v om-
režju. Storilce je težko odkriti, 
saj je hidrantov veliko, večino-
ma pa kradejo vodo ponoči in 
jih je težko odkriti. Če koga 
opazijo, ga prijavijo sodniku za 
prekrške. 

Izpad vode. to je razlika med 
porabljeno in zabeleženo pora-
bo vode, je 30 odstotkov, ven-
dar Maijan Gregorinčič pravi, 
da je za vodovod s takšno staro-
stjo to normalne zguba. 

Besedilo in posnetki: 
Darja I.ukman Žunec 

Dr. Ciril Korpar pravi, da se je pozanimal, kako je z 
vzdrževanjem vodova, in so mu zagotovili, da do podtlakov v 
omrežju ne more priti in torej voda iz hidrantov v omrežje ne 
more. Morebitni vpliv vode iz hidrantov na kakovost pitne vo-
de pa bi bil zanemarljiv. Glede lokalnih zajetij je, kot je opa-
zil, vedno večji interes, predvsem za njihovo ureditev in anali-
zo vode v njih. V Žetalah so pred kratkim pregledali vodni vir 
pod Resenikom in prav verjetno je, da ga bodo vključili v se-
danji sistem v Žetalah. Tudi v Stopercah, liratislavcih, 
Slavšini in Preradu je kakovost vode dobra. Vodnjaka na 
Grajeni niso kontrolirali, ker ne morejo do njega, v Vitomar-
cih pa nekaj časa z vodo ni bilo problemov, zadnje čase pa so 
spet vklopili studenec, ki je oporečen zaradi bližine gnojnice 
in je tako kakovost spet vprašljiva. Pri vseh lokalnih vodovodih 
ho nastopil problem, če bo pomanjkanje vode. Takrat je ne-
varnost, da zaradi podtlakov pride tudi do vdora onesnažene 
vode zaradi napak ali okvar na omrežju. 

Na črpališču v Skorbi imajo pri najstarejšem vodnjaku iz leta 1957 tudi 
bioindikator. Kazalec kakovosti vode so majhne postrvi, pri katerih se 
sprememba kakovosti vode takoj pozna. Če pride do poslabšanje ka-
kovosti, ribe poginejo in prek senzorja sprožijo alaram, ki prekine 
črpanje vode. Tokrat je bil v čraplišču dežurni Franc Vrtačnik. 

Peti in šesti vodnjak sta najmlajša, globoka 24 metrov, voda v njima pa 
je najmanj onesnažena z nitrati. Zelo dobro bi bilo, če bi ju lahko po-
vezali v črpališče in vodo mešali z vodo iz drugih studencev, saj bi ta-
ko znižali vsebnost dušika pod 10 miligramov v litru. Vodno črpališče v Skorbi 

Akcijo pregledovanja hidrantov je pri gasilcih vodil povel-
\ jnik Ivan Grahl. Pravi, da vsako leto pregledajo 90 odstotkov 
\ hidrantov in da to spada v njihovo redni program jzo-
; braževanja. Predsednik ptujskega društva gasilcev Edvard 
\ Kozel pa nam je povedal, da pri pregledih ugotavljajo, da je 
\ 25 odstotkov hiodrantov popolnoma neuporabnih, kar polovi-
\ ca pa nepopolnih. Opažajo da je voda '•'prava kava" in da bi 
I jo morali iz njih spustiti večkrat na leto. Napoveduje, da bi 
i lahko prišlo do mešanja onesnažene vode s pitno vodo, če bo 
I vode primanjkovalo. Povedal je, da je lani videl, kakšna voda 
i teče iz hidranta v Prešernovi ulici tudi ptujski župan in bil ze-
\ lo razočaran. Gasilska društva o svojih ugotovitvah glede hi-
i drantov redno obveščajo komunalno podjetje in ptujske 
i inšpekcijske skužbe. 



OD TU IN TAM 

Vodohram na Litmerku 

moške občine pa neposredno s 
Hajndla. 

Vsako leto so na vodovodnem 
omrežju potekale dodatne na-
ložbe, tako da imajo gospodin-
jstva povsod tam, kjer j e speljan 
primarni vod. možnost pri-
ključitve na občinski vodovod. 

"Na vodovod še ni priključen 
velik del tomaževske krajevne 
skupnosti, to je predvsem zahod-
ni del od Bratonečic, Savcev, 
Trnovcev. Rakovcev, Rucmancev, 
Mezgovcev. Gornjih Ključarov-
cev in Pršetincev do Koračic. V 
teh krajih, kjer je poseljenost si-
cer redka, primanjkuje vode, še 
posebej ker so bile v dolinah 
opravljene melioracije. S tem se 
je znižala podtalnica in poleti 
vodnjaki presahnejo. Krajani si 
želijo, da bi bili priključeni na 
javni vodovod, ker je to še edini 
pogoj, da vztrajajo v teh slabo 
razvitih krajih. 

Brez vode iz javnega vodovod-
nega omrežja je tudi del kogovske 
krajevne skupnosti, in sicer ob-
močje Vitana in Vodrancev. Za 
priključek na vodovod morajo 
odšteti za okoli 2.000 DEM raznih 
dajatev. To je za sicer veliko, ven-
dar so za vodo denar pripravljeni 
odšteti," je o širitvi vodovoda in 
nekaterih težavah, ki bi ob tem na-
stajale, povedala direktorica Ko-
munalnega podjetja Ormož. 

SPROTNO SANIRANJE 
VODOVODA 

Pred tridesetimi loti so v zemljo 
v glavnem polagali salonitne cevi. 
Teh imajo v sistemu še vedno ne-
kaj, in kot pravi direktorica Ko-
munalnega podjetja Ormož, jih še 
ni bilo potrebno zamenjati. Po ta-
kih ceveh še vedno teče voda iz 
prečrpavališča do Hajndla in od 
tam v Ormož. Menjali pa so že ne-
kaj PVC cevi, predvsem tam, kjer 
so .se zaradi okvar pojavljale 
izredno velike izgube. Kot zatrjuje 
Pavla Majcen, v ormoškem vodo-
vodnem sistemu v veliki večini 
prevladujejo PHD cevi, navadnih 
plastičnih je izredno malo. 

POVEZAVA Z 
LJUTOMERSKIM IN 
PTUJSKIM VODOVODOM 

"S ptujskim vodovodnim siste-
mom je povezava sicer narejena, 
vendar so cevi majhne, s profilom 
110 mm, tako da velikih količin 
vode iz tega vodovoda ne moremo 
dobivati. Voda iz ptujskega vodo-
voda gre neposredno v črpališče v 
Mihovce, na to pa so vezana ob-
močja od Mihovcev, Trgovišča in 
Cvetkovcev do Osluševcev. 

Za povezavo z ljutomersko 
občino je bila študija narejena 
1974. leta. V jeruzalemski stolp bi 
morala priti iz ormoške in ljuto-
merske strani enaka količina vode, 
da bi ta območja nemoteno napa-
jali z vodo, vendar ni tako. Iz lju-
tomerske smeri je priteče veliko 
manj." 

V ORMOŠKI VODI VELIKO 
MANGANA IN ŽELEZA 

Na otoku pri Veliki Nedelji je 
trenutno aktivnih šest studencev. 
Bden ne deluje, ker je zapeskan, 
drugi pa se je v letošnjem letu se-
sedel. Ocenjujejo, da so velike ko-
ličine mangana in železa vplivale 
na cev v vodnjaku, da se je sesula 
in tako ni več mogoče črpati vode. 

Mangan in železo sta med dru-
gim narekovala, da je Ormož do-
bil čistilno napravo za pitno vodo. 
Voda. ki teče skozi napravo, je 
očiščena še drugih primesi, med 
drugim pesticidov. 

"Voda, ki jo črpamo iz vodnja-
kov, se zbira v zbirnem rezervoar-
ju. v katerega pošiljamo ozon. 
Ozonirana voda gre na fdtre — 
najprej peščenega, nato skozi 
ogljenega — in tako prešiščena se 
zbira v zbirnem rezervoarju." 

Vsega vodovodnega sistema, 
kljub temu da so opravili veliko de-
la, še niso mogli očistiti. Usedline 
se pojavljajo povsod tam, kjer je si-
stem premalo obremenjen in kjer ni 
dovoljšnjega odvzema. lakšna vo-
da v ceveh zastari in potem ni naj-
bolj primerna za uporabo. 

Dogaja se, da imajo ponekod ob 
domačem za vsak primer Se tudi 
priključke občinskega vodovoda. 
Ker pa ljudje ponavadi štedijo 
tam, kjer ne bi bilo potrebno, upo-
rabljajo vodo iz domačega vodo-
voda, občinski pa pride v poštev 
samo takrat, ko v domačem ni več 
dovolj vode. Na takšne primere 
sanitarna inšpekcija ne gleda s 
simpatijami. 

Čistost vode v ormoškem vodo-
vodu kontrolira Zavod za zdrav-
stveno hidrotehniko iz Maribora 
— enota v Ptuju pod vodstvom dr. 
Korparja. 

RAZLIČNI VZROKI IZGUB 
VODE 

"Nekaj izgub se na terenu poja-
vlja zaradi malomarnosti občanov 
samih. Preden izvemo, da je nekje 
okvara, traja kar nekaj časa in 
medtem izteče veliko za nas izred-
no dragocene vode. Na nekaterih 
mestih so vodovodne cevi zakopa-
ne izredno globoko v zemlji, in 
preden karkoli opazimo, so izgube 
ponovno precejšnje. Precej vode 
se izgubi tudi pri raznih gasilskih 
hidrantih. Temu pravimo pri nas 
kar kraja vode. Lansko leto, ko je 
bila sušna letina, smo odkrili celo 
takšne, ki so s to prečiščeno in 
dragoceno vodo zalivali svoje vi-
nograde. Dogodilo se je tudi. da je 
zalivalec ob tem zaspal in ob vi-
nogradu žalil še kaj drugega". 

V Ormožu je voda draga, meni-
jo občani. Kljub temu da velja ku-
bik pitne vode za gospodinjstvo 
35,10 tolarjev, za zavode 45.60 in 
za gospodarstvo 70,20 tolarja, me-
ni direktorica ormoške komunale, 
da je to še izredno poceni v pri-
merjavi s ceno pri drugih vodovo-
dih. Po njenem se ormoški vodo-
vod po razvejanosti in količini 
načrpane vode lahko primerja z 
goriškim, le da velja sedaj kubik 
vode tam njih 100 tolarjev. 

"S ceno vode pokrivamo stro-
ške, če hočemo imeti vodovodni 
sistem zavarovan in zajeto 35-od-
stotno amoilizacijo, vse drugo ni 
pokrito. Lansko leto smo amorti-
zacijo s sklepom izvršnega sveta 
odpisali. Na vodovodnem sistemu 
nismo dejansko opravili ničesar, 
in če smem pripomniti, se s takim 
načinom dela vodovodni sistem 
ruši," dodaja Pavla Majcen. 

VODEPRIMANJKUJE 
"Količine vode_ so v naših stu-

dencih omejene. Že v lanskem le-
tu, ko nas je pestila suša, smo za-
jezili reko Pesnico in s tem sušo 
prebrodili. Ugotovili smo, da j e na 
i^esnici nujno potreben mehki jez, 
ki bo bogatil podtalnico v takšni 
količini, da bo v vodnjakih dovolj 
vode. Dogaja pa se nam. da kmet-
je v sušnih dnevih namakajo svoja 
polja in s tem ogrožajo nivo vode 
v naših .studencih. Tu smo povsem 
nemočni. Ob melioracijah na ob-
močju velikonedeljske in podgor-
ske krajevne skupnosti in z zgra-
ditvijo dravskega kanala so že 
1984. leta ugotovili, da to vpliva 
na količino podtalnice. Če se or-
moško jezero zniža za en meter 
pod dogovorjenim nivojem, se to 
krepko pozna pri količinah vode v 
naših vodnjakih, kar pomeni, da bi 
morala biti zagotovljena stalna 
gladina Drave. 

Sušno obdobje se iz lanskega leta 
nadaljuje in traja že od zimskih me-
secev. Večjih padavin ni bilo tudi v 
letošnji pomladi, zato je v ormoški 
občini potrebno z vodo ravnati 
nadvse varčno," je sklenila najin 
pogovor direktorica Komunalnega 
podjetja Ormož. 

Vida Topolovec 
Foto: Štefan Hozyan 

Odlično vino, neustrezna zakonodaja 
Sedemindvajsetič se je prejšnji 

teden zbrala vinarska stroka ter 
medse p(.)vabila pridelovalce in 
predelovalce grozdja in novinarje 
ter predstavila vinski letnik 1992. 
Smetana sloven.skega vinarstva, 
1x1 Univerze, Poslovne skupnosti 
vinogradništva in vinarstva Slove-
nije, Kmetijskega zavoda Maribor 
do predstavnikov vinogradnikov 
in kletarjev se je tokrat zbrala v 
Pomurju. Ocena lanskega vinske-
ga letnika je bila zaradi priprave 
nove slovenske vinske zakonodaje 
v senci razprave o bodoči razdelit-
vi vinorodnih območij, o ureditvi 
domačega vinskega trga in odnosu 
do uvoženega vina. Prav na sled-
njem področju zahteva stroka več 
reda in novo obdobje za slovensko 
vinsko dejavnost. 

Letniku 1992 je 33-članska 
ocenjevalna komisija izrekla skup-
no oceno — odličen letnik. Kot je 
poudaril predsednik komisije 
mag. Boris Beloglavec, je ocenje-
vanje zbranih vzorcev na enem 
mestu priložnost za ocenjevalno 
komisijo, da dobi pregled nad do-
sežki vinogradniško-vinarske stro-
ke. Komisija je ocenila 138 vzor-

cev, od teha 84 vzorcev normalne 
trgatve in 54 vzorcev vin posebne 
kakovosti. Slovenija kot majhna 
dežela, vendar velika po številu 
vinskih sort, se lahko mirno posta-
vi v prvo vrsto, med dežele, ki se 
pohvalijo z najboljšim vinom. 

Ix'to 1992 je bilo za vinograd-
ništvo izjemno, zima ni bila pretira-
no mrzla in trta je dobro prezimila. 
Vse do cvetenja in še nekaj časa po 
njem je vreme v popolnosti ustreza-
lo zahtevam vinske trte. V času de-
belenja grozdnih jagod kar dva in 
pol me.seca ni bilo padavin, tempe-
rature pa so presegale 30 .stopinj. 
Nekaj vinske trte je trpelo sušo za-
radi preskromne založenosti tal s 
hranili, v večini primerov pa je do-
bro prebrodila nenormalne razmere 
po ziislugi svojih dolgih in močnih 
korenin. Tako je bil le v močno pri-
zadetih vinogradih pridelek grozdja 
kakovostno slab. z manj sladkorja. 
V veliki večini grozxlja pa je bilo 
sladkorja v izobilju in je bilo do-
sladkanje popolnoma nepotrebno. 
Značilnost takih letin je nižja kisli-
na, kar zahteva od kletarjev poseb-
no znanje in skrb. Ocena letniku 
pomeni tako tudi priznanje kletar-

jem, Komisija je namreč med veli-
kim številom ix'enjenih vzorcev od-
krila le nekaj omembe vrednih kle-
tarskih napak. Vinski letnik 1992 je 
bil prav zaradi vremenskih raziner 
nekaj posebnega. V tej posebnosti 
ga je mogoče razlikovati tnl izjem-
no kakovostnega letnika 1983. 

Še več zanimanja kot vino samo 
vzbuja v tem času razprava o bo-
doči slovenski vinski zakoncxlaji. 
Država na pragu Evrope mora 
pravno urediti tudi to p<.)dročje. 
Pravzaprav Slovenija doslej Se ni 
imela svojega vinskega zakona; to, 
kar imamo, je iz prejšnje države in 
iz precej odmaknjenega časa. Po-
gled v Evropo se ustavi na okvirni 
evropski vinski zakonodaji, znotraj 
te pa vsaka država vinarstvo reguli-
ra s svojimi zakoni. Tudi naš novi 
zakon se bo v bistvu naslanjal na 
evropske izkušnje, predvsem v 
zaščiti območij in njihovega vina. 
Slovenski vinski zakon mora biti 
tak, da bo ščitU pridelovalca slo-
venskega vina, torej vsakega vina, 
ki zra.ste na naši zemlji. 

Vključevanje v evropske vinske 
tokove pomeni za naše vinograd-
ništvo tudi nevarnost. Tam namreč 
zelo omejujejo in zmanjšujejo 
površine, na katerih rastejo namiz-
na vina, ohranjajo pa vinograd-
niške površine, ki dajejo kakovo-
stna vina. Slovenija lahko torej 
vstopi v Evropo šele tedaj, ko bo 
obnovila svoje vinogradniške po-
vršine do nekdanjega obsega; da-
nes je teh namreč bistveno manj 
kot pred desetletji. 

Kot je poudarila prof. dr. Sla-
vica Sikovec, je namen slovenske-
ga vinskega zakona tudi v tem, da 
prepreči uvoz namiznih vin, sploh 
pa je potrebno preprečiti uvoz ce-
lih vagonov vina. Če vino že uva-
žamo, uvažaj mo zgolj vino v ste-
klenicah. Konkurenca je namreč 
zdrava tudi na tem področju, ven-
dar ne konkurenca na sedanji na-
čin, ko lahko vsak uvaža neomeje-
ne količine vina kar v cisternah. 

Vinski zakon naj bi tudi ločil pri-
delovalne od trgovskih kleti. I)a-
nes se večji del slovenskih vinskih 
kleti ukvarja tudi s preprtKlajo, To 
je menda nujno za preživetje, 
čeprav nekaj čisto pridelovalnih 
kleti to trditev izpodbija. Vseka-
kor pa bo potrebno za čisto vino v 
kozarcih zakonsko poseči tudi na 
to ptMlročje. 

Resnici na ljubo je treba pove-
dati, da bo pot do prvega sloven-
skega zakona o vinu Se precej 
težka. Opazno je namreč, da posa-
mezniki znotraj sedemčlanske ko-
misije, ki zakon pripravlja, niti 
približno nimajo enotnega pogleda 
na celotno problematiko. Ude-
leženci iKenitve letnika 1992 pa 
so se, tako je bilo razbrati iz raz-
prav in reakcij, še najbolj nagibali 
k stališčem dr. Šikovčeve. Njena 
stališča so teoretično-strokovna in 
seveda neobremenjena s pogledi 
stroke v praksi. Poleg že omenje-
nih stališč zagovarja ukinitev vin-
skih rajonov (podravski, posavski, 
primorski...) in se zavzema za poi-
menovanje deželnih vin (prekmur-
sko, štajersko, obsoteljsko, dolen-
jsko, belokranjsko, primorsko). 
Višje kakovosti je vino, natanč-
nejša naj bo navedba njegovega 
porekla. Klet, ki ima v sodih vino 
s poreklom, ne sme imeti Se vina z 
drugih območij, da sploh ne 
omenjamo vina drugih držav. 

Ob koncu še .sporočilo vla-
di: "Tako liberalne trgovi-
ne 7. vinom, kot je sedanja, 
ni bilo niti v ča.su, ko smo 
bili pod i.sto streho z drugi-
mi državami bivše Jugosla-
vije. Trgovinskih bilanc z 
drugimi državami ne sme-
mo reševati z uvozom od-
prtega vina. Svobodna 
trgovina je možna samo s 
stekleničenimi vini." 

J. Bračič Foto: Ema Žalar 

MARJAN CUCEK, ČLAN LENARSKE VLADE, ODGOVOREN ZA K M E T I J S T V O 

Kmet ne bo prenesel vsega bremena 
Občina Lenart je ena tistih občin, ki ima največ aktivnega prebivalstva zaposlenega v kmetijstvu — kar 35 odstot-

kov. Imajo 3500 mešanih kmetij in 1560 takih, ki se preživljajo samo od kmetijstva. 
TEDNIK: Glede na to da se v 

občini živi od kmetijstva tako vi-
sok odstotek prebivalstva, me 
zanima, kakšno vlogo imate v le-
narški vladi kot mini.ster za 
kmetijstvo. 

M. Cucek: "Politika se načelo-
ma ne bi smela vmešavati v gospo-
darstvo — tudi v kmetijstvo ne. Tu 
naj bi odigral svojo vlogo tržni me-
hanizem. Prizadevamo pa si, da bi 
iz kmatijstva iztržili čimveč. 

Na problem naletimo kaj hitro, 
saj v naši občini nimamo nobene 
predelovalne industrije in tudi ne 
trgovine s prodajo kmetijskih pri-
delkov na drobno. Kmetje sedaj 
vse svoje pridelke in živino proda-
jajo prek posameznikov, ki so 
zunj naše občine. 

V občinskem proračunu je za 
razvoj kmetijstva namenjenega ze-
lo malo denarja, tako da večjih fi-
nančnih vzpodbud kmetom ne mo-
remo namenjati. Na odkupne in 
prodajne cene pa tudi ne moremo 
vplivati." 

TEDNIK: Lahko kmetje v 
prihodnosti računajo na kakšne 
močnejše finančne injekcije za 
posodobitev kmetij? 

M. Cucek: "Iz občinskega pro-
računa ne moremo pričakovati de-
narja, saj ga vanj priteče vedno 
manj. Tudi iz republike prihaja 
vse manj sredstev za razvoj kme-
tijstva, saj odmerjajo sredstva po 
številu prebivalstva. Ne upošteva-
jo pa dejstva, da je naša občina 
najmanj razvita v Sloveniji. Kljub 
temu da spadamo med demograf-
sko ogrožena območja, ne dobimo 
nič več denarja." 

TEDNIK: Bi lahko rekli, da 
7.H občino pomeni tako visok od-
stotek kmečkega prebivalstva 
neke vrsto kazen? 

M. Čuček: "Po mojem mnenju 
ima republika zgrešen odnos do 
kmetijstva in do občin, ki so po-
dobne naSi. Menim, da pomeni: 
reven kmet — revno podeželje — 
revna država. Ves dosedanji raz-
voj gre v smer razvoja dveh. treh 
velikih in razvitih mest, drugo bo 
pa ostalo revno podeželje. 

Država bi morala zaščititi cene 
osnovnih kmetijskih pridelkov, ta-
ko kot je to v drugih zahodnoe-
vropskih državah. Cene za vse 
kmetijske pridelke sedaj izračuna-

va Kmetijski inštitut Slovenije, ki 
je pod državnim okriljem. Nikjer 
nisem zasledil pripomb države na 
izračunane cene, pa se jih kljub te-
mu ne držijo. 

TEDNIK: V občinski vladi ste 
vi človek, na katerega se kmetje 
obračajo s svojimi problemi. Se 
jim izide račun za pridelke? 

M. Čuček: "Do letošnje sezone 
se je izšel račun za pridelano sadje. 
Ker smo dokončno izgubili trg na 
Hrvaškem, evropski trg pa je s sad-
jem prenasičen, ostajajo velike koli-
čine vsklad išče nega sadja. Na do-
mačem trgu vsega pridelanega sad-
ja ne bomo mogli prodati, ker Slo-
venci konzumiramo ZA;1O malo sadja. 

Prenizka pa je cena mleka, saj z 
njo ne pokrijejo vseh materialnih 
stroškov. Poglejte: če vloži živi-
norejec v tele, pride do krave šele 
po treh letih. S sedanjo ceno mle-
ka komaj pokrije vse materialne 
stroške, za drugo pa mu ne preo-
stane več. Tudi mesu, še zlasti 
svinjini, je od lanskega leta cena 
padla za 30 odstotkov. Pred letom 
je bila živa cena prašičev 180 to-
larjev za kilogram, letos pa dobi 
kmet 125 tolarjev. Kot vidite, se 
po nobenih izračunih račun ne izi-
de, vendar občinska vlada nima 
vpliva na to." 

TEDNIK: Lanska su.ša je pri-
zadela tudi kmete na vašem po-
dročju. Kako ste reševali težave 
taradi .suše, saj je osnovna de-
javnost vašega področja živino-
reja? ^ 

M. Čuček: "Takoj ko so je suša 
končala, smo ustanovili občinsko 
komisijo in ta je ocenila škodo na 
680 milijonov tolarjev. Ista komisija 
je razporejala tudi pomoč: devet-
najst milijonov Šeststo sedemdcst ti-
soč tolarjev smo dobili solidarno-
stnih sredstev, večja oblika pomoči 
je bil regres za koruzo, ki jo jc kme-
tom dala zadruga. Regres za semena 
strniščnih posevkov so dobili vsi. ki 
so nakup semen dokazali z računom 
za setev v lanski jeseni. Letošnjo se-
tev smo podprli s 5,5 milijoni regre-
sa za mineralna gnojila in semena. 
Skupna dosedanja pomoč znaša 46 
milijonov tolarjev, k temu pa jc po-
trebno prišteti še oprostitev plačila 
davkov in delno tudi prisf)evkov ter 
samoprispevka. Do sedaj smo vrnili 
9.4 <.xlstotka od popisane šk(.xle. 

Vsa ta sredstva smo prejeli iz re-
publike. iz občinskega proračuna 

smo sutivencionirati samo ceno vo-
de. Nezadovoljni smo s pritokom 
sredstev, saj smo prvo pomoč prejeli 
v decembru, kmetje pa so morali 
ukrepati že veliko prej. Sredstva 
smo delili zelo razdrobljeno in zato 
je končni učinek manjši, kot bi bil. 
če bi kmet dobil pomoč v enkratnem 
znesku in takoj po suši." 

TEDNIK: V suši kmeta doleti 
šc dodaten strošek — za vodo. 
Tudi letos morajo živinorejci vo-
do za napajanje živine v nekate-
rih krajevnih skupnostih kupo-
vati. Ali boste ta stro.šek .subven-
cionirali? 

M. Čuček: "Problemi z oskrbo z 
vodo so v naši občini že dalj časa in 
vse kaže, da bodo ostali šc naprej. 
Za izboljšanje oskrbe občina nima 
denarja. Vse pa kaže, da letos v 
občinski blagajni nc bo denarja za 
subvencionranje pripeljane vode." 

TEDNIK: Na vašem območju 
jc več akumulacijskih jezer. 
Uporabljate vodo teh jezer za 
namakanje? 

M. Ciiček: "Namakalnih naprav 
nimamo, seveda pa moramo pri ure-
janju jezer upoštevati, da bo vcxla za 
namakanje vedno dostopna. Pred 
kratkim smo sprejeli ureditveni 
načrt za Trojiško je7x.'ro in tudi tam 
sem zagovarjal tak načrt, da bo voda 
vedno na razpolago." 

TEDNIK: Se jc glede na ved-
no večjo brezposelnost vaših 
prebivalcev povečalo število 
kooperantov za gojenje povrtni-

ne in jagodičevja, da bi tako iz-
boljšali družinski proračun? 

M. Čuček: "Za pridelavo kumaric 
se odločajo, vendar ne veliko več 
kot prešnja leta, za jagodičevje pa je 
zanimanje vedno manjše, saj je cena 
rilxv.a prenizka. Pridelki so zaradi 
pozebe nizki, pa tudi obiranje zah-
tevno. Pojavlja pa se tudi problem 
prodaje." 

TEDNIK: Vaše področje Je 
zaradi neonesnaženosti zanimi-
vo za zdravo pridelavo sadja in 
drugih pridelkov. Razmišljate o 
tej pridelavi? 

M. Cuček:" O čisti bioprehrani, 
ki bi bila pridelana brez gnojil in 
zaščitnih sredstev, v tem trenutku ne 
moremo govoriti, saj nimamo na 
razpolago tako odpornih sadik. So-
delujemo pa v integriranem kmetij-
stvu, kjer je določen škropilni pro-
gram. Če je škropljenje naravi pri-
jazno, se dobi posebna oznaka. To 
oznako sta žc prejela Sadajarstvo 
Lenart in zasebnik Čeh iz Selc." 

TEDNIK: Kako pa potekajo 
denacionalizacijski postopki — 
ali dobivajo kmetje zemljo hitro 
nazaj 

M. Cučck: "Denacionalizacijski 
postopki potekajo počasi. Tudi za-
kon je zelo neugoden za tiste, ki 
čakajo na vrnjeno zemljo." 

T]hT)NIK: Bo v prihodnosti 
občina namenila kmetom več de-
narja in pozornosti? 

\ I . Čuček: " Do sedaj smo s pro-
računskimi sredstvi v glavnem gra-
dili infrastrukturo, sedaj pa je na 
vrsti kmetijstvo. Seveda pa zof^t ni 
vse odvisno od občine, temveč od 
republike. Z delom sedanjega mini-
stra za kmetijstvo nismo zadovoljni. 
Ministrstvo za kmetijstvo bi se mo-
ralo zgledovali po drugih evropskih 
državah in zaščititi domačega kmeta 
ter preprečiti uvoz nekvalitetne in 
poceni hrane. 

TEDNIK: Kako skrbite, da bi 
imeii v občini mlade in izo-
bražene kmete? 

M. Cuček: "Za te usmeritve po-
deljujemo vsako leto štipendije, 
vendar se število Šti|xrndij iz leta v 
leto zmanjšuje. Za izobraževanje 
skrbijo delavci v Občinski svetoval-
ni službi, ustanovljeno pa je tudi 
društvo podeželske mladine. Prireja-
mo razna tekmovanja, kjer mladi 
preverjajo znanje s {XKlročja kmetij-
stva. V letošnjem letu pa potekajo 
tudi tečaji pri Ljudski univerzi." 

Marija Slodnjak 

Lenarški minister za kmetijstvo 
Marjan Čuček. Foto:MS 
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Prijeten izlet upoi(oJencev Kinetijsl(ega itomliinata Ptuj 
v drugi polovici maja je voil-

stvo društva upokojencev KK Ptuj 
organiziralo že tradicionalni izlet, 
letos dvodnevnega. Poleg upoko-
jencev se ga je udeležilo nekaj 
družinskih članov, pa tudi zdrav-
nik dr. Stanko Tominc, ki pa ga 
poklicno skoraj nismo potrebova-
li. Bilo nas je polnih šest avtobu-
sov — okoli 300 

l'ot nas je vodila iz IMuja prek 
Velenja, Šoštanja, Bleda do Jese-
nic. Ogledali smo si karavanški 
predor. Kranjsko Cioro, IManico. 
triglav.ska vrata in nadaljevali pot 
prek Vršiča do Bovca. Vreme smo 
imeli lepo, vse je bilo zelo pedan-
tno organizirano in vodstvo izleta 
je skrbelo, da je kljub velikemu 
številu udeležencev potekalo vse 
po programu. 

Za veliko večino je bil to svoje-
vrstno doživetje, saj so se prvič 
srečali z našim lepim planinskim 
svetom. Z veseljem so občudovali 
Triglav in druge očake okoli nje-
ga, še posebaj pa našo svetovno 

znano Planico, ki so jo do sedaj le 
redki videli od blizu. 

Posebej- prijetno je bilo na 
Vršiču. Pot smo nadaljevali po do-
lini Soče. Ouledali smo si vojni 

muzej v Kobaridu (žal ne vsi, ker 
nas je bilo preveč) in nato nadalje-
vali pot do Bovca. 

V Bovcu smo imeli na voljo dva 
lepo urejena hotela. Po večerji je 

bilo skupno zabavno srečanje z 
glasbo, plesom in žrebanjem prak-
tičnih nagrad ter nastopom mane-
kenov za kopalne obleke. Prak-
tične nagrade in pijačo so prispe-
vale vse enote K K Ptuj. za kar jim 
velja vsa zahvala. 

Drugi dan smo se zadovoljni in 
s prijetnimi vtisi ter doživetji 
vračali prek Nove (iorice (obiskali 
smo tudi staro Ciorico) in Ljublja-
ne proti domu. 

Vodstvu izleta, predvsem pa 
njegovemu predsedniku Juriju 
Mlakarju v imenu vseh udeležen-
cev lepa hvala za trud in skrb za 
tako prijetno dvodnevno druženje. 
Prav prisrčna hvala tudi vodstvu 
kombinata in njegovih poslovnih 
enot, ker tudi letos niso pozabili 
na upokojence, ki so s trdim de-
lom soustvarjali to. kar danes 
kombinat pomeni za Ptuj in širšo 
Slovenijo. 

Vsem udeležencem izleta pa naj 
velja lep pozdrav z željo, da se 
drugo leto spet srečamo. M. G. 

Skupina udeležencev izleta na Vršiču. Foto: J. M. 

Milica Avguštin pred svojo trgovino. Foto: Kosi 

v prizidku rojstne hiše na Ptuj-
ski Gori 95, na ravnici, ki se ji po 
domače reče Vrhe, je Milica Av-
guštin s svojim možem odprla so-
dobno trgovino z istim imenom, 
ob kateri je tudi bife. 

Graditi so pričeli decembra 1991. 
leta. Z odprtjem trgovine In bifeja pa 
Avguštinovi svojih načrtov niso 
končali. Čeprav živijo v Selnici ob 
Dravi, so ohranili stik z domačim 
krajem, ki je že od nekdaj povezan z 
romarji. Da bi se obiskovalci v njem 
dobro počutili, potrebuje kakovostne 
gostinske in druge za turista potreb-
ne storitve. Zato Avguštinovi name-
ravajo v nadstropju prizidka urediti 
še sobe za turiste. Razmišljajo pa tu-
di o sodobni restavraciji. 

Pričakujejo, da bodo njihove 
načrte podprli tudi v občini in re-
publiki. Že sedaj pa skušajo z de-

lom gostinske ponudbe vsaj za 
kratek čas zadržati goste, ki jih je 
zlasti ob koncu tedna veliko. 
Agencije so s svojo ponudbo že 
seznanili. Vsem turističnim vodni-
kom in šoferjem, ki jim pripeljejo 
goste, izročijo vrednostni bon v 
znesku dva tisoč tolarjev. 

Z obiskom trgovine in bifeja so 
Avguštinovi zadovoljni, volje do 
dela jim je manjka. Radi pa bi nare-
dili še več. Poleg živil in drugega 
blaga prodajajo v trgovini tudi iz-
delke bele tehnike in drobne teh-
nične predmete po poprejšnjem na-
ročilu. V kratkem bodo uvedli tudi 
leasing prodajo za belo tehniko. 

Samopostrežna trgovina Vrhe je 
odprta vsak dan od 7.30 do 19.30 
ure, ob sobotah od 7.30 do 13. 
ure. v nedeljo pa od 7.30 do 12. 
ure. Bifeje odprt cel dan. MG 

AvtomoUldd salon Hj/andal 
v nMiški ultel 

v Obrtniški ulici 11 v Ptuju 
je Boris Jovanovič iz Ormoža v 
soboto v sodelovanju s firmo 
Hyundai Trade in pooblaščenim 
servisom Fišer iz Maribora 
odpri avtomobilski salon za vsa 
vozila Hyundai, ki imajo zaradi 
svoje kakovosti in ugodnih cen 
vse več kupcev. Do enega od 
avtomobilov Hyundai je mo-
goče priti na več načinov: z za-

menjavo starega avtomobila z 
novim, s kreditom s pomočjo 
poštne hranilnice Slovenije, v 
kratkem pa bodo pričeli tudi 
leasing. Na željo kupcev bodo 
pričeli prodajati tudi motorje. 

V novem avtomobilskem sa-
lonu v Ptuju pričakujejo kupce 
vsak dan od 8.30 ure dalje. Lah-
ko pa jih tudi pokličete na tele-
fonsko številko 772-010. 

V novem salonu ne bo težko izbrati. Foto: Kosi 

V Zlati črti za malčke 

Vlado Znidarič. Foto: Kosi 

Trgovsko pod)et|e UNITRA-
Dh s sedežem v Jadranski ulici 
16 je v Zlati črti odprlo trgovi-
nico za otroke — baby shop. V 
njej prodajajo otroško opremo 
nemške firme Hauck, vozičke, 
sedeže, oblačila za otroke od 
nič do treh let. program Pum-
pers. Chico in še veliko druge-
ga. kar potrebujejo naši najm-
lajši. Odprto imajo vsak dan od 
9. do 19. ure. ob sobotah od 9. 
do 12. ure. Direktor Vlado Zni-
darič j e povedal, da bi lahko 
strankam ponudili še več, če hi 
imeli dovolj prostora. S prodajo 
so zelo zadovoljni. MG 

V Žetalah srečanje 
iipokojencev pod šotori 

Zveza društev upokojencev ob-
čine Ptuj pripravlja skupaj z vod-
stvom KS Žetale v Žetalah veliko 
družabno srečanje vseh upokojen-
cev občine Ptuj. Vabljena so tudi 
druga društva, zlasti iz občin Ma-
ribor. Ormož in Slovenska Bistri-
ca, pa tudi vsi, ki bi se želeli z 
upokojenci malce poveseliti. 

Srečanje bo v soboto, 3. julija, 
na športnem stadionu v Žetalah v 
vsakem primeru, kajti organizator-
jem. Zvezi upokojencev Ptuj. bo 
priskočila na pomoč ptujska teri-
torialna obramba, ki bo s šotorski-
mi platni pokrUa celotno športno 
igišče in bo udeležence tega res 
enkratnega srečanje obvarovala 
pred dežjem ali sončno pripeko. 

Avtobusi bodo vozili s sedežev 
društev v občini (teh je 25). Cena 
je nadvse ugodna: prevoz z avto-
busom bo veljal ne oziraje se na 

razdaljo vsega 150 tolarjev v obe 
smeri. Prav toliko bo treba odšteti 
za kosilo, kar je izredno poceni. 

Vsi. ki si želite družabnega 
sre'čanje. se čimprej prijavite na 
sedežih društev v svojem kraju. 
Društva bodo pripravila kar tri ure 
trajajoč kulturni program. Igrala bo 
godba iz Podlehnika, nastopili bodo 
učenci OvŠ Markovci s šaljivimi 
točkami o upokojencih, pa številni 
pevski zbori, tamburaši, folkloristi 
in drugi. Udeležence srečanja bo 
pozdravil Mirko Bernhard, pred-
sednik Občinske zveze Društev 
upokojencev iz Ptuja, medtem ko 
bo imel osrednji govor Vojteh Ra-
jher, predsednik ptujske občine, ki 
seje vabilu ljubeznivo odzval. 

Po kulturnem programu bo kosi-
lo. sledila bo zabava s plesmom. 
Skratka, veselo bo. 

Franjo Hovnik 

V Bomiti trgovina i raUIenH 
avtomoUli lit avtomoUlskiml deli 

Ignac Golob je v Borovcih 2/A v soboto odprl trgovino z rabljenimi 
avtomobili in avtomobilskimi deli Linsab. V okviru istoimenskega 
podjetja je uredil tudi izposojo avtomobilov Horida, jugo in golf. 

Nova trgovina je odprta vsak dan od 8. do 18. ure in ob nedeljah 
od 8. do 12. ure. V kratkem bo ponudbo obogatil še z oldtimerjem. 

MG 

Foto: Kosi 

V Zlati črti prodajalo tudi giasbo 
Music shop Puh Zvonke Ula-

ga je bogato založena trgovini-
ca, v kateri prodajajo kasete, la-
serske plošče, akustiko, skratka 
vse, kar je povezano z glasbo. 
Izbirate lahko med domačimi in 
tujimi izdelovalci. Kupci so se 
že prepričali, da je trgovinica 
dobro založena in da ponuja ka-
kovostne izdelke po izredno 
konkurenčnih cenah. 

Obrtnica je z dosedanjim de-
lom zelo zadovoljna, želi si, da 
bi tako bilo tudi v bodoče. Go-
tovo pa bo pridobila še več kup-
cev, ko bo pričela prodajati fil-
me in fotoaparate. 

Music shop je odprt vsak dan 
od 9. do 19. ure, ob sobotah od 
9. do 12. ure. MG Zvonka Ulaga. Foto: Kosi 

Cnfstal Corne ~ Rogaia v ifialem 

Tanja Feguš. Foto: Kosi 

Podjetje Varting, d.o.o., je v Zlati 
črti uredilo trgovino Crystal Corner 
z izbrano ponudbo steklarne Roga-
ška Slatina. Naprodaj so najeminen-
tnejši izdelki Rogaške. Ponudbo kri-
stala zaokrožujejo unikatni izdelki, 
kot so vaze s kurentom in ovalčki s 
ptujskim grbom. V Crystalu proda-
jajo tudi unikatno keramiko iz Li-
boj, jedilne pribore italijanske firme 
Abert, nemške jedilne servise, jedil-
ne servise Mikasa in drugo. Najpo-
gosteje jih obiščejo kupci, ki iščejo 
darila za najrazličnejše priložnosti. 

Trgovina Crystal Corner, ki je od-
prta vsak dan od 9. do 12.30 ure in 
od 14.30 do 19. ure. ob sobotah pa 
od 9. do 12. ure. se vse bolj .speciali-
zira tudi za opremljanje gostiln. Go-
stinske serije sicer nimajo razsta-
vljene. lahko pa jo dobijo vsi, ki to 
želijo. m g 

Zelena rez za zaščito 
In kvaliteto plodov 

Pod izrazom ampelotehnična dela v sadovnajku razumemo 
vsa rezitvena dela, ki jih opravljamo v sadovnjaku v času vege-
tacije. Med ta dela pri.ševamo: zeleno rez po cvetenju, upogi-
banje vrha, poletno zeleno rez in osvetlitveno rez. 

Zraven teh ukrepov poznamo še postranske ampelotehnične ukre-
pe, kot so zarezovanje, pinciranje, obročkanje, vršičkanje, rez na 
čep ipd. Glavni cilj ampelotehničnih ukrepov je zmanjševanje buj-
nosti drevesa in zboljševanje kakovosti plodu. 

SLENA REZ PO CVETENJU — JUNIJSKA REZ 
Zeleno rez po cvetenju uporabljamo, ko želimo zavreti rast vrha. 

Vrh skrajšamo na šibkejši poganjek s plodovi. Čas rezi je proti 
koncu cvetenja, najpozneje 2 do 3 tedne po cvetenju. Časovno je to 
po 20. juniju. Ob poznejši rezi drevo še bolj oslabimo, vendar novi 
poganjki ne bodo več razvili rodnih brstov, s tem pa zmanjšamo 
pridelek za naslednje leto. 

Pri junijski rezi obrezujemo samo vrhove in nikakor ne v no-
tranjosti krošnje, razen če so enoletni poganjki poškodovani ali če 
so okuženi z boleznijo (jablanova plesen). 

UPOGIBANJE VRHA 
To je drugi način zaviranja rasti vrha. Ko je vrh visok 70—80 

cm, ga privežemo vodoravno. Naslednje leto v juniju bojno vrh po-
novno dvignili in privezali h kolu. Vrha pri tem ne obrezujemo. Ta 
metoda zahteva veliko dela. Enak učinek dosežemo z zeleno rezjo 
po cvetenju, zato je ta metoda primernejša. 

POLETNA ZELENA REZ 
Glavni namen poletne r ež i j e zmanjšati rast sadnih rastlin pri buj-

nih drevesih. Zato to rez opravljamo pri srednje bujnih in bujnih 
sortah oz. sadnih drevesih. Cas poletne rezi pri jablanah j e v drugi 
polovici avgusta. Pri tej razi bomo odstranili nepotrebne poganjke, 
ki so prebujni in rastejo v notranjost krošnje. Do osnove porežemo 
predvsem vodene poganjke oz. bohotivke in očistimo vrh drevesa. 
Če režemo bohotivke na rcznike, obstaja možnost ponovnega odgo-
na očes, te mladike pa ne dozorijo in je nevarnost zimske pozebe. 
Prav tako mladik ne prikrajšujemo niti na rodni brst, ker obstaja 
nevarnost, da se ta očesa preformirajo v lesna očesa, ki lahko prav 
tako odženejo. 

Namen poletne rezi je zavirati rast prebujnih dreves, kar do-
sežemo z izrezovanjem nepotrebnih vodenih poganjkov. 

OSVETLITVENA REZ 
Glavni namen osvetlitvene rezi je izboljšati kakovost plodu oz. 

obarvanost plodu. Čas rezi je dva do tri tedne pred obiranjem. Pri 
ranejših sortah, kot na primer elstar. to rez izvajamo šele po prvem 
odbiranju. Pri tej rezi odstranimo vse bohotivke in druge poganjke, 
ki jih pri zimski rezi ne bomo potrebovali. S tem dosežemo boljšo 
kvaliteto plodu (obarvanost), močnejše brste znotraj krošnje, boljšo 
oskrbo s kalcijem ter lažje obiranje plodov. Ta rez bistveno ne vpli-
va na rast poganjkov. Pri izrazito vročem vremenu je možnost 
sončnih opeklin. To rez izvajamo samo na bujneših drevesih in sor-
tah. ki so občutljive za obarvanost plodov. Pri šibko rastočih dreve-
sih te rezi na izvajamo. 

Kmetijska svetovalna služba pri OZVŽ Ptuj: 
•Andrej Reberninšek. ing. agr. 
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Zanimivosti iz ormošice občine 
NATEČAJ ZA SREDSTVA ZA 
DEMOGRAFSKO OGROŽENA 
OBMOČJA 

Na 62. seji ormoške občinske 
vlade so med drugim sklepali o 
soglasju in prioritetah investicij-
skih programov za nak)žbe v ko-
munalno infrastrukturo iz natečaja 
za demografsko ogrožena t)bmočja 
v Republiki .Sloveniji. Sklenili so, 
da na področju lokalnega cestnega 
omrežja, kar je v letošnjem letu 
usklajeno z zastavljenim ciljem in 
usmeritvami, opredeljenimi v 
Razvojnem programu deiiK)graf-
sko ogroženega (.)bmočja .Sloven-
skih goric, gredo na natečaj s ce-
stnimi odseki Vitan — Šalovci, 
drugo fazA) izgradnje cest (it)de-
ninci — Vodranci — Jastivbci, s 
prvima fazama cest I.alu)nci — 
Riuicč in I.ešnica — Stanovno ter 
cesto I.ešnica — Strmec. Izgrad-
nja omenjenih cest jc nujna za po-
vezanost Slovenskih goric z ostalo 
Slovenijo in obmejnimi državami. 

Na jXKlročju lokalne oskriv z vo-
do so se odločili /i\ napeljavo pri-
marnega vcxia med Ciodeninci in Vi-
tanom. fomažem in (iornjimi Klju-
čarovci ter fomažem in Pršetinci. 

Na področju elektrodistribucij-
ske mreže so .se otlločili za tran-
sformatorsko postajo in daljnovod 
Vinski Vrh II v krajevni skupnosti 
Miklavž pri Ormožu. 

22. SREČANJE ODRASLIH 
PEVSKIH ZBOROV 
g V ^ J g H O D N E ^ ^ S ^ 

v dvorani ormoškega doma kul-
ture je minulo soboto potekal 22. 
srečanje odraslih pevskih zborov 
severovzhodne Slovenije. Nasto-
pilo je sedem odraslih pevskih 
zborov: iz Miuske Sobote je prišel 
mešani pevski zbor Štefana Ko-
vača, iz Slovenske Bistrice .Štu-
dentski pevski zbor Jurija Voilov-
nika. iz Ljutomera mešani pcv.ski 
zbor Orlej, ptujsko občino je za-
stopal oktet iz i.eskovca. iz Pesni-

ce je bil ženski pevski zbor, iz 
(iornje Railgone ženski pevski 
zbor Manka (iolarja in iz Ruš 
mešani pevski zbor. Domača pu-
blika je zastonj čakala na nastop 
kataregakoli domačega pevskega 
zbora — letošnje srečanje je mini-
lo brez (k)mačih pevcev. 

Kulturni dogodek, k i je dodc)bra 
ogrtd inibliko, je povezovala Štef-
ka /emijič. 

OTROŠKA PLESNA REVIJA 
8. junija je bil v Ormožu Dan 

plesa. Celoletno delo je predstavilo 
seiiem skupin plesne šole Pandora 
in plesni krožek osnovne šole Kog. 
Razvoj plesa gre v Ormožu [X) 
začilani poti, je med drugim omenil 
strokovni delavec pri ormoški ZKO 
Tomaž Bolcar, ki ima za razvoj 
plesa v občini veliko zaslug. Plesna 
predstava, ki je trajala p(-)lni dve 
uri, je bda /a obikovalce, ki so tudi 
tokrat napolnili dvorano doma kul-
ture, pravi kulturni užitek. 

SUBVENCIONIRANJE 
PREVOZOV PITNE VODE 
g3888888S88S88SS888S8i8SS8S88!S888Ž̂^ 

V sušnem obdobju 1992 so ga-
silska društva v ormoški občini 

opravila 76 prevozov z gasilskimi 
cisternami in dostavila gosp<.xlin-
jstvom 428 kubičnih metrov pitne 
vode. Ker pa se sušno obdobje iz 
lanskega leta nadaljuje, so se že 
spomladi pojavile težave pri 
oskrbi z VCKIO, zlasti tam, kjer ni 
vodovodnega omrežja in kjer so 
ljudje vezani na oskrbo iz lokalnih 
vodovodnih sistemov. 

Marca in aprila je bilo opravlje-
nih 10 prevozov vode, v maju 11. 
potrebe pa naraščajo. Prav zaradi 
tega je ormoški izvršni svet na 62. 
seji sprejel predlok cenika za pre-
voze pitne vode, ki je usklajen s 
Komunalnim podjetjem Ormož in 
Občinsko gasilsko zvezo Ormož. 
Prevozi so od 1.junija na območju 
ormoške občine, kjer ni javnega 
vodovodnega omrežja in kjer ni 
bilo možnosti za priključitev na 
javni vodovod, subvencionirani. 
Tako velja prevoz .5.000 litrov do 
10 km 500, nad 10 km pa 1.000 
tolarjev, za 8.000 litrov vode do 
10 km 1.000 in nad 10 km 1.500 
tolarjev. Subvencija ne velja za 
razne farme in drugo večjo organi-
zirano proizvodnjo. 

Vida Topolovec 

S sobotnega nastopa v Ormožu. Foto: Štefan Hozyan 

Lenarške novice 
v LENARTU V NEDELJO 
V ZNAMENJU 
KONJENIŠKEGA ŠPORTA 

v nedeljo se bodo ob 1.1. uri na 
hipodromu Polena pri Lenartu 
začele velike kasaške in galopske 
dirke. Organizatorji so člani kon-
jeniškega kluba Slovenske gorice 
iz Lenatla, generalni pokrovitelj 
pa Trgoprevoz I.enart, ki bo ob tej 
prUožnosti razstavljal kmetijsko 
mehanizacijo. Na tiskovni konfe-
renci so nam povedali, d a j e prija-
vljenih 100 tekmovalcev iz Slove-
nije, Avstrije in Hrvaške. Tekmo-
vala bosta tudi viceprvak Lvrope 
Marko Slavič in Jože Sagaj. lan-
skoletni prvak v kasaštvu. Priča-
kujejo, tla si bodo tekmo ogledali 
številni domači in tuji gledalci. 
Zatrdili so, da bt) v nedeljo praz-
nik Lenaila, saj bo zabave dovolj, 
poskrbljeno pa bo tudi za speciali-
tete iz Slovenskih goric. Povablje-
ni so številni predstavniki družbe-
nopolitičnega življenja. Med pri-
reditvijo bo tamkajšnje turistično 
društvo podelilo priznanje za naj-
bolj urejeno okolje. 

PRODAJE SE ZMANJŠUJE 
Podatki o gospodarskem giban-

ju v prvih treh mesecih v lenarški 
občini kažejo, da je prihodek le 
malo narastel, v večini podjetij pa 
se obseg proizvodnje ter prodaje 
zmanjšuje. Tako ni sredstev za 

morebitna vlaganja v nove progra-
me in s tem oživitev gospodarske 
dejavnosti, kjer bi lahko našli za-
poslitev tisti, ki so sedaj brez nje. 
1-izični obseg industrijske proiz-
vodnje se je v letošnjem letu 
zmanjšal za štiri odstotke. 

LIPO BODO POZDRAVILI 

Mogočno večstoletno lipo, ki 
krasi okolico cerkve sv. treh kral-
jev, je pred kratkim poškodoval 
močan veter. Kot nam je povedal 
naravovarstvenik Matjaž Jež iz 
Zavoda za spomeniško varstvo 
Maribor, bodo lipo kmalu ozdravi-
li in bo njena krošnja ob poletni 
vročini spet dajala prijetno senco 
obisko\alccm cerkve. Najprej bo-

do sanirali poškodbo, odlome bo-
do gladko porezali, očistili deblo 
trhlega in gndega lesa, druge 
vrhove pa bodo skrajšali in med-
sebojno povezali. 

PRVA SKUPŠČINA LOVSKE 
ZVEZE 

v soboto ob 10. uri bo lovskem 
domu v Lenartu prva skupščina slo-
venskih lovcev. Občnega zbora se 
bcxio udeležili delegati 411 lovskih 
dnižin iz vse .Slovenije ter pred.stav-
niki ministrstva m kmetijstvo in 
gozdarstvo »Slovenije. Pogovarjali se 
b(.xlo o razmerah slovenskega lov-
stva in o značilnostih stanja ter go-
sp<.xlaijenja z divjadjo v Sloveniji. 

Marija Slodnjak 

Večstoletni lepotici bodo po poškodbi pomagali naravovarstveniki. Foto: MS 

l2java za javnost 
Slovenskega 
ekološkega gllianjai 

Vrsto let je že nerešen prob-
lem odlaganja nizko in sred-
nje radioaktivnih odpadkov 
(NSRAO). Že v pre jšn jem 
režimu je bila postavljena jas- ' 
na zahteva ekološke javnosti , 
da naj Slovenija najprej poi-
šče mednarodno rešitev, pose-
bej pa v dogovoru s Hrvaško, 
ki je solastnica JE Krško. Od 
vlade zahtevamo jasno pojji-
snilo, kaj je bilo narejeno. Ce 
bosta ti dve možnosti dokonč-
no odpadli , kar pa sc ne bi 
smelo zgoditi, naj bi šele poi-
skali lokacijo za skladiščenje 
NSRAO doma. 

V vsakem primeru pa je treba 
spoštovati sklep slovenske 
skupščine, da lokacije ne bo 
nikjer, kjer ne bo soglasja prebi-
valstva. Tega sklepa očitno v 
dosedanjem postopku niso spo-
štovali, saj se kljub opravljene-
mu referendumu še vedno poja-
vljajo možne lokacije v Halo-
zah. To štejemo kot norčevanje 
iz demokratično izražene volje 
državljanov. Povsem neprime-
ren postopek, da so v krški 
občini prebivalci zvedeli za 
možno lokacijo iz časopisov, 
namesto da bi oblast pripravila 
predhodne razprave, pa ne opra-
vičuje ravnanja krajanov niti 
policije, ki pravi, ki pravi, da je 
bila "prisotna v ozadju". Vseka-
kor se ne bi smelo zgoditi, da 
novinarji niso mogli opraviti 
svojega dela in so prebivalci v 
bistvu prevzeli vlogo vrhovnega 
razsodnika o tem, kdaj smejo 
novinarji delati. Ne glede na to, 
ali je šlo za nasilje ali ne, poli-
cija ne bi smela stati ob strani 
in opazovati, ali bodo koga pre-
tepli ali pa mu storili še kaj 
hujšega. 

Kar zadeva lokacije za skla-
diščenje NSRAO. je treba reči, 
da je stroka v prvi fazi predla-
gala tudi turistična območja, ce-
lo zdraviliška, nikoli pa ni poja-
snila, zakaj ne pride v poštev 
območje na Kočevskem. Neka-
tere ekološke organizacije so že 
v prejšnjem režimu takrat za-
prto območje predlagale kot 
možno lokacijo. 

Nasploh se zadeve z JE Krško 
zapletajo in obe zadnji z a s t a -
vitvi sta zaskrbljujoči. Posebej 
opozarjamo, da septembra po-
teče rok, do katerega j e večina 
ekoloških organizacij v Sloveni-
ji zahtevala od vlade, da pripra-
vi program izstopa Slovenije iz 
jedrske družine. 

V vsakem primeru je dovolj 
razlogov, da o vseh teh proble-
mih spregovorijo v državnem 
zboru RS. Upamo, da bo predla-
gatelj slovenska vlada. 

Izrabljamo priložnost, da se 
kritično opredelimo tudi do 
skrajno podcenjujočega odnosa 
do problemov, ki jih j e razgalila 
lan.ska suša. Nedopustno je, da 
nimamo niti programov za od-
pravo največjih problemov, zla-
sti preskrbe s pitno vodo in na-
makanjem. Žalostno je, da je v 
Sloveniji, ki bi pitno vodo lah-
ko izvažala, več deset tisoč lju-
di odvisnih od vode, pripeljane 
s cisternami. Sodimo, da bi mo-
rali v najkrajšem času sprejeti 
ustrezne programe in jih takoj 
tudi uresničevati. 

Hkološki pozdrav! 
Tajnik lO Slovenskega 

ekološkega gibanja: 
Karel Lipič, dipl. ing. 

Velika letalska prireditev v Moškaniciii 
p()svi:t o u l l i : t a l i h • prevozi z vskmi 

VRSTAMI PLOVIL • VICLIK LLIALSKI MITINd • 
SRKČKLOV IN ZABAVA 

Letošnja velika letalska priredi-
tev na letališču v Moškanjcih. ki 
bo v soboto in nedeljo, bo gotovo 
ponovno privabila veliko število 
gledalcev od blizu in daleč. Tudi 
tokrat, že tretjič, bo v Moškanjcih 
posvet o ultralahkih letalih in ne-
durečenostih, ki te pikate še sedaj 
puščajo v negotovosti. 

V dveh dneh se bodo predsta-
vila vsa slovenska zasebna in 
družbena letalska podjetja, ki 
bodo svoja letala tudi predstavi-
la v zraku. Višek bo letalski mi-
ting dosegel v nedeljo ob 13. 
uri. ko bo nad letališčem prika-
zalo svoje sposobnosti letalo 
BD 5. sicer svetovni hitrostni 

rekorder, ki bo tokrat vleklo ja-
dralno letalo Tajfun. Omeniti 
velja še polno akrobatsko letalo 
Pitts, različne helikopterje, al-
ternativna plovila, padalce ... 

Novost prireditve bo sejem 
rabljenih letal in drugih plovil. 
Zaenkrat je znano, da bo moč 
kupiti avid nyer, stroch in zma-
je. Prav tako povsem nova pri-
ložnost bodo za večino obisko-
valcev prireditve taksi leti z ra-
zličnimi plovili, tudi z balonom. 

helikopterjem Robinson, leta-
lom Cessna ... 

Na letališču so uredili kamp s 
prikolicami in možnostjo posta-
vitve šotorov, tako da lahko od-
slej v Moškanjcih preživijo ne-
kaj dni tudi turisti od blizu in 
daleč. Prvi konec tedna, v kate-
rem bodo ptujski letalci organi-
zirali tudi srečelov in veselico, 
se bo pričel torej že poju-
trišnjem. McZ 

Iz bistriške občine 
Tretja pevska revija POHORJE poje 

Od 17 zborov, kolikor jih prepeva v bistriški občini, se je tretje 
pevske revije Pohorje poje minulo nedeljo pri Treh kraljih na Po-
horju, združene s proslavo ob 50-letnici drugega Pohorskega batal-
jona, kasnejšega Pohorskega odreda, udeležilo kar 15. Kol pravi 
strokovni delavec pri bistriški ZKO Stane Gradišnik, je bil to pravi 
pregled pevskega poustvarjanja v občini. Ker je bilo vreme lepo, je 
bil to pravi ljudski praznik. 

Nastopili so trije zbori iz Oplotnice, po en zbor z Zgornje Ložni-
ce in Črešnjevca, iz Laporja in Studenic, s Pragerskega in Tinja, pa 
še zbor Obrtnik iz Slovenske Bistrice, oktet Planika, VaberŠki fan-
tje, ženski pevski zbor DPI) Svoboda iz Slovenske Bistrice ter trije 
upokojenski zbori iz Slovenske Bistrice. 

Ze 2045 nezaposlenih 
' ' - ^ 

V letošnjem aprilu je bilo v Podravju skupno 26.847 nezaposle-
nih, od tega v bistriški občini 2.045. Največ. 777. jih je s prvo stop-
njo izobrazbe, z drugo 187, tretjo 23. četrto 638, s peto 351, šesto 
51 in s sedmo stopnjo 18. Vida Topolovec 
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Ormoške razglednice 
ČEDALJE BOLJ U R E J E N R I B N I K 

Člani Ribiške družine Ormož so se letošnjo pomlad posebej i/kaza 
[i. Očistili so ribnik, uredili njegovo okolico, na novo so posuli in ure-
jili potke ob ribniku ter dovozno cesto do ribiške koče. V vse to je bi-
lo vloženega veliko prostovoljnega dela. V tako urejeno okolje vabijo 
,,se. ki želijo v miru preživeti poletni dan ali popoldan. 

Del ribnika in ribiška koča 

G O S T I L N A P R O S N I K VABI 

V Ormožu, ki ima poleg hotela veliko raznih bifejev, gostin ter 
gostilnic. s e j e zadnjega pol leta uveljavila tudi gostilna Prosnik, ki 
je našla svoje mesto tik pred križiščem za Središče ob Dravi in l,ju-
tomer. Goste vabijo prijetna notranja urejenost, dobra kuhinja in 
solidna postrežba. 

Prosnikove gostilne ne moreš zgrešiti 

KDAJ BODO B A N K I N E P O K O Š E N E ? 

To vprašanje si postavljajo številni vozniki, ki se dnevno vozijo 
na relaciji Ormož — Tomaž. Cesta je ob ovinku vse manj pregled-
na. lahko se zgodi, da se ob prehitevanju zgodi prometna nesreča. 
Sicer pa se natanko ve. kdo mora ob cestah opraviti košnjo trave. 

Vida Topolovec — Foto: Štefan Hozvan 

Lepa visoka trava, a le za travnik, ne za rob ceste 

DOMAČA ZABAVNA GLASBA 

Spečno, mlada Slovenija 
Slaki so imeli v letu 1992 v 

Vseh pogledih polno sezono: šte-
vilne nastope, realizacijo priredit-
ve Boš videl, kaj dela Dolenj'c v 
Novem mestu, kjer so se izkazali 
kot dobri gostitelji, štiri televizij-
ske oddaje, sodelovali so na 
^^siem Alpskein večeru na Bledu, 
pri Helidonu pa so izdali kar dve 
{ilasbeni kasti, ki nadaljujeta pe-
'»'lo Slakovo produkcijo. 

Naj omenim samo zadnje pro-
.lekte: Raj pod Triglavom 
(1990), Stari spomini (1991), 
-Zvezda, ki se utrne (1991) in 
'̂ r̂ečno, mlada Slovenija 
"992). Skladbe izžarevajo pri-
P<>tinosi domovini, tema spom-
'j"Janske izdaje Srečno, mlada 
Slovenija je hvalnica državi. In-
^|''umemalni valček Večer med 
'Korošci so namenili našim za-
'^i^jcem. veseljakom in nav-
dušencem. \el ikonočni z\on()-

so asociacija na pt:slušanje 
Odmev-! šentviških zvonov, ki 

v Slakovi podzavesti odzvan-

jali in rodili iztočnico. Živahna 
polka v ljubezenskem stilu je 
Pa sem si mislil (da bo moja), 
to neuresničljivo temo opeva tu-
di skadba Spomin na tvoj pol-
jub, avtorsko je v celoti Slako-
va ljubezenska pesem Ljubica, 
podaj roko. Motivno jc zani-
miv Dimnikar, za skaldbo Mo-
ja pip'ca. kjer se kot solist iz-
kaže Andrej Berj^ant. je idejo 
dal besedilopisec Ivan Sivec. 
veselje do dolenjskih vinogra-
dov pa opeva viža Moja zidan 
ca na besedilo Slavka Podboja. 

Vokalni kvartet Fantje s Pra-
protna je imel 4. februarja 1992 
3()-Ietnico javnega delovanja. 
Lojze Slak je^ 23. julija zao-
krožil 6(Met. Čeprav sta oblet-
nici minili tiho. ne bo ostalo le 
pri tem. saj se muzikantje v 29. 
letu delovanja že ozirajo na 
okrogli jubilej: 30-letnico ansam-
bla Lojzeta Slaka s serijo ju-
bilejnih koncertov po Sloveniji. 

Drago Papler 

FESTIVAL SLOVENSKE DOMAČE GLASBE PTUJ '93 

Qb koncu tedna avdiciji 
/ a letošnji festival domače 

zabavne glasbe, ki bo 3. in 4. 
septembra v Ptuju, se je prijavi-
lo rekordno število ansamblov. 
Nekateri med njimi si morajo 
vstopnico za festival šele prido-
biti na javnih avdicijah. Letos 
bosta dve in sedemnajst ansam-
blov bo s svojim igranjem in 
petjem poskušalo prepričali siro 
kovno komisijo, da sodijo na to 
največjo manifestacijo domače 
zabavne glasbe v Sloveniji. 

Prvo dejanje letošnjega festi-
vala bo jako jutri ob 20. uri v 
motelu Čatež, ko se bodo pred-
stavili ansambli: Savica iz Bo-
hinja. Rubin iz Novega mesta. 
Planika iz Kranja. Cik Cak iz 
Škofij. Fantje s klančka iz Kam-
nice. / l a t e strune^iz Rogaške 
Slatine, Blegoš iz Škofje Loke, 
Fantje izpod Vurberka z Vurber-
ka in Ansambel Jožeta Skubica 
iz Grosuplja. 

Druga avdicija ho v soboto ob 
devetnajsti uri v Mali Nedelji 
(Bučkovci) v termalnem kopa-
lišču Moravci. Nastopili hodo 
ansambli: Vigred iz Laškega. 
. \ jda iz Medvod. Domžalski od-
mev iz Domžal. Slovenskogo-
riški kvintet iz Vidma oh Ščav-
nici. Bistriški odmev iz Sloven-

ske Bistrice, Gaj iz Ljubnega. 
Fantje izpod Uršlje z Raven in 
Rokondo iz Dravograda. 

Na obeh prireditvan DO za 
glasbo po uradnem delu skrbel 
Ptujski instrumentalni ansam-

bel, ki bo obenem predstavil tu-
di svojo novo kaseto. 

NO BORDER JAM FESTIVAL PTUJ '93 

Nov projekt Komune Interesnih dejavnosti 
Komuna interesnih dejavno-

st i—KID Ptuj v sodelovanju s 
Front Rockom iz Maribora 
predstavlja 25. junija Open 
Air Ročk Festival, na katerem 
bo sodelovalo kar 19 glasbe-
nih skupin iz Slovenije, Av-
strije in Hrvat.ske. Pričel se bo 
25. junija ob 10. uri in trajal 
do 4. ure 26. junija. 

Otvoritev festivala bodo iz-
vedle tri ptujske skupine: 
M.I.L.K., Becr Busters in Ar-

tifitial Pussys. Nadaljevanje 
festivala bo promocija CD-ja 
z naslovom No Border Jam, ki 
je izšel pri neodvisni založbi 
Front Ročk. V tem delu bodo 
nastopili: Hello Misery, 
G.R.B., Razzle Dazzle, It,s 
not 4 Sale, CZD, The Search. 
For \Vhat?, Gottschee, Sleazy 
Snails, Pridigarji, Polska mal-
ca (vsi iz Slovenije) ter Kurort 
in Pure Laine (Avstrija). Go-
stje bodo: Baby zdravo in De-

molition Group iz Slovenije 
ter Hladno pivo iz Hrvaške. 

Vstopnice so v predprodaji 
po 400 tolarjev in jih bo mož-
no dobiti na brzicah ali v Turi-
stični Agenciji ANKA na Ptu-
ju ; na dan koncerta bo cena 
450 tolarjev. 

Klub gospodarski krizi, ki je 
iz dneva v dan večja, se za po-
moč že sedaj zahval jujemo 
SO Ptuj, ki je pripravljena po-
magati promociji tudi takšnim 
izraznim oblikam mladih. Pri 
tem moramo opozoriti , da je 
veliko starejših ljudi mladine 
ne razume ali jih noče razu-
meti ter želijo nj ihovo delo na 
vsak način uničiti. Tak ponos, 
ki si ga mladi zaenkrat ne mo-
remo privoščiti, vzbuja v nas 
le še večjo željo in strast, da 
B O M O svoje delo znali še 
bolje prczentirati ter doseči z 
nj im tudi kaj na kulturnem po-
dročju. Početje starejših (mla-

dina želi marsikaj doumeti in se 
naučiti), ki se najbolj kaže rav-
no v kulturi in medsebojnih od-
nosih, vodi mlade na rob na-
jhujših prestopkov in razuzda-
nega obnašanja (takšna jc naša 
vzgoja); to pa je posledica na-
jrazličnejših prepovedo vanj, za-
tiranja idej in razmišljanj. Čas 
je že, da razmislimo (razmisli-
te), kaj želimo (želite) in kam 
vse skupaj vodi. 

Od 16. junija pa vse do konca 
avgusta poteka ob Dravi poletni 
mladinski tabor, ki ga organi-
zira KID, tako da je za spanje 
poskrbljeno, če si prinesete s 
seboj šotor ali spalno vrečo. Od 
prizorišča festivala (staro kopa-
lišče v Dravski ulici v Ptuju) do 
brzic (Orešje pri Ptuju — tam je 
tabor) bo vozil avtobus vsako 
uro med 16. in 4. uro. Taborjen-
je je brezplačno, ostanete pa 
lahko do konca avgusta. 

KID Ptuj 

PEVSKI ZBOR DU PTUJ 

Veliko želje po uspehu 
/ b o r šteje 33 pevcev in pevk. 

Vadi vsako sredo po tri šolske 
ure. Če upoštevamo, da pojemo 
pevci v tretjem življenjskem ob-
dobju. so uspehi toliko bolj raz-
veseljivi. 

Pred kratkim smo imeli samo-
stojen koncert, del koncerta so 
peli z mladimi pevci iz SŠC (ta-
koj po vrnitvi iz /DA) . Pogosto 
zapojemo žalostinke ob pogreb-
nih slavnostih. Prav sedaj smo 
se vrnili iz Italije — iz Dober-
doba. kjer smo imeli skupen 
koncert s pevci Slovenci tega 
kraja. V mesecu trgatve pa bodo 
z bogatim kulturnim progra-
mom pevci iz Doberdoba obi-
skali nas. 

Pred koncem sezone in za-
služenim odmorom pa nas čaka 
še nastop 20. junija na Desterni-
ku in 3. julija v /etalah (dopol-
dne) in na Kogu (popoldan). Na 
Kogu se bodo zbrali upokojen-
ski zbori Ormoža. Ljutomera. 
Maribora. Ptuja in še kdo. 

In kaj prepevamo? 
Najbolj nam je pri srcu do-

mača ljudska glasba. Ne ustra-

šimo pa se tudi pesmi drugih 
narodov. Glavna značilnost slo-
venske pesmi je raznolikost. 
Raznolike so naše pokrajine, 
takšni so ljudje in njim podobna 
je pesem. Slovenska pesem nas 
spremlja od zibeli do groba, v 
sreči in nesreči, v veselju in 
žalosti, pri delu in počitku. 

Vse to zmore pevski zbor 
društva upokojencev pod vod-
stvom in pazljivo taktirko 
Jožefa Dernikoviča. saj ima že 
polnih 35 let bogatega umet-
niškega ustvarjanja. Pevci in 
pevke mu želimo v odmoru pev-
ske sezone blag oddih ob so-
časnem občasnem "zbiranju" 
narodnega blaga za prihodnjo 
sezono 1993-94. 

Dragi naš zborovodja, velika 
hvala za sočutje z nami, saj ve-
mo. da je tretje življenjsko ob-
dobje obdobje pozabljanja, ne-
mira in tudi velike želje za do-
seganje vidnih rezultatov na 
pevskem področju. 

Podatke zbrala 
Mimica Korpar 

Pevski zbor Društva upokojencev Ptuj in Mešani mladinski pevski zbor 
Srednješolskega centra Ptuj na skupnem nastopu po vrnitvi iz ZDA 

Mali šolapli na Boču 
v nedeljo, 23. maja. so se 

mali šolarji podali na družinski 
izlet na Boč. "Kaj je lepšega kot 
preživeti dan s svojimi starši v 
naravi!" so rekli in povabili na 
izlet tudi starše. Na železniški 
postaji v Ptuju se jih je zbrala 
kar lepa skupina — 29 odraslih 
in 27 otrok. Šklenili so, da se na 
izlet odpeljejo z vlakom, ker se 
marsikateri mali šolar še nikoli 
ni peljal z njim. 

Nekaj težav je bilo že na 
začetku z novim voznim redom, 
ki je začel veljati prav to nedel-
jo, vendar so z dobro voljo hitro 
premagali razočaranje, ko so 
morali na Pragerskem čakati na 
vlak za Poljčane skoraj uro in 
pol. Nekateri so se hoteli do tja 
odpraviti kar peš. Malo so si 
odpočili na nogometnem igrišču 
in se že tam začeli igrati razne 
igre, za katere imajo sicer doma 
tako malo časa in priložnosti. 

/ železniške postaje je kara-
vana malčkov zelo previdno ho-
dila po cesti do gozdička, od 
koder se začne pot navkreber. 
Kratek počitek in priprava na 
planinsko turo. malica in obve-
zen sok — vse je bilo potrebno 
za dober začetek. Nihče se ni 
obotavljal, le strahoma so neka-
teri pogledovali proti visokemu 
vrhu in stolpu. Niso verjeli, da 
se bodo lahko povzpeli tako vi-
soko. Do doma na prelepi, z 
rožami posejani jasi so pridno 
hodili dobro uro. Vsi nasmejani 

in dobre volje so odprli na-
hrbtnike in pomalicali dobrote, 
ki so jih zložile vanje skrbne 
mame. Po enournem počitku so 
se najpogumnejši podali na vrh. 
Kakšno doživetje, ko so nekate-
ri v daljavi bolj slutili kot videli 
ptujski grad! Kakšen razkošen 
razgled! Vse je bilo kmalu po-
zabljeno. 

/ a vse udeležence pohoda je 
bil skupni družinski izlet prijet-
no doživetje. Starši so spoznali, 
kaj vse zmorejo njihovi malčki, 
za katere mislijo, da morajo ve-
liko dela opraviti namesto njih. 
Prepričali so se, da so njihovi 
otroci radi v naravi in da so 
srečni, kadar čutijo, da so njiho-
vi starši posvetili dan samo 
njim. Če bi bilo več takih 
srečnih dni, bi bilo marsikatere-
mu otroku prikrajšano marsika-
tero grenko razočaranje. Odkrili 
otroku lepoto narave v času, ko 
raste in dozoreva, je največ, kar 
lahko starši podarijo. Tako mu 
lahko pomagajo osmisliti živ-
ljenje. da se bo znal tudi pozne-
je "spopadati s težavami, da bo 
verjel naravi in zaupal vanjo. 

Skupina, ki se je s svojimi 
malčki podala na Boč. je skleni-
la, da se bo še velikokrat podala 
v zelene gozdove in na cvetne 
livade, saj se tam kuje pravo 
prijateljstvo in doživljajo naj-
globlja čustva. Tudi med starši 
in otroki. Y j) 
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O KRŠČANSTVU TAKO IN DRUGAČE 

V človekovi naravi obstaja 
te/nja po odkrivanju resnice. Če 
je sami ne odkrijemo, nam jo 
posredujejo znanstveniki, filo-
zofi, učitelji, mistiki in modri 
ljudje. Levi H. I)o\vlinj4 je bil 
eden izmed modrecev in misti-
kov. k i j e na podlagi t.i. kronike 
Akash (prasubstance, ki obdaja 
vesolje) napisal Blagovest člo-
veštvu zci vodnarjevo dobo oz. 
peri, dopolnilni evangelij. Za to 
priložnost sem zbral nekaj 
odlomkov iz njegovega dela. 

O NARAVI BOGA I N 
N A S T A N K U SVETA 

"Bog je eden, trojen in sed-
merožaren. Preden so se izobli-
kovali svetovi, je bilo vse ENO; 
samo Duh, Univerzalni Dih. 
Duh pa je dihal, in kar se (prej) 
ni javljalo, je (zdaj) postalo 
Ogenj in Misel nebes. Oče— 
Bog, Mati—Bog. In v tem, ko 
sta Ogenj in Misel nebes vza-
jemno dihala, je bil rojen njun 
Sin. Ta S in j e Ljubezen, ki s o j o 
ljudje imenovali Kristus. Misel 
nebes so ljudje imenovali Sveti 
Duh. V tem ko je TROEDINI 
Bog dihal, izdihaval, se je SED-
MERO DUHOV pojavilo pred 
prestolom. To so bili Elohimi. 
stvariteljski duhovi vesolja. Ti 
pa so bili tisti, ki so rekli: Nare-
dimo človeka. In človek se je 
pojavil njim podoben." (Levi 9, 
14—20) 

"Ti Duhovi Boga Troedinega 
so prepluli brezmejni prostor, 
pa je nastalo sedmero etrov in 
vsakteri od teh etrov je imel 
svojo vrsto življenja. Te življen-
jske oblike niso bile drugo kot 
misli Boga, odete v substanco 
lastne eterske ravni. Ljudje ime-
nujemo te etrske ravni: proto-
plazma, zemlja, rastline, živali, 
človek, angeli in kerubi. Te rav-
ni z vsemi svojimi mrgolečimi 
mislimi Boga nikoli niso vidne 
očem človeka v telesu. Sestavlja 
jih substanca, ki je tako prefin-
jena, da ne more biti zaznavna 
telesnemu očesu; in vendar prav 
ta sestavlja dušo vseh reči. Z 
očmi duše pa vsa ustvarjena bit-
ja vidijo te etrske ravni in vse te 
življenjske oblike. 

Ker so vse življenjske oblike 
na vsaki ravni življenja misli 
Boga, vse te stvari tudi mislijo. 
Vsaka je v posesti volje in ima 
svoji stopnji ustrezno sposob-
nost izbiranja. In na svjih izvir-
nih ravneh je vse ustvarjeno 
oskrbovano s hrano od etrov la-
stne ravni. In tako je bilo z vsa-
kim živim bitjem, dokler se ni 
volja polenila in so tedaj etri 
protoplazme, zemlje, rastlin, 
živali, človeka začeli vibrirati 
zelo počasi. Vsi etri so se zgo-
stili in vse ustvarjeno na teh 
ravneh je dobivalo groba ob-
ličja, obličja iz mesa. ki jih člo-
vek lahko zaznava. In tako s e j e 
pojavila ta grobost, ki jo ljudje 
imenujejo fizičnost. To pa je. 
kar imenujemo človekov padec. 
Angeli in kerubi niso padli, nji-
hova volja jc bila vedno krepka 
in tako so ohranili eter svojih 
ravni v skladu z Bogom. 

Ko pa so etri dosegli stopnjo 
ozračja in je vse ustvarjeno teh 
ravni moralo prejemati hrano iz 
ozračja, se je porodilo stanje 
konflikta. Tako je postal zakon 
to. kar človek imenuje preživet-
je najsposobnejšega." (Levi 32, 
'20—33) 

Na drugem mestu Levi še en-
krat spregovori o človekovem 
"padcu" (58, 25-28): "Človek je 
bil misel Boga, oblkovan po po-
dobi Sedmorojenih, odet v sub-
stanco duše. Njegove želje so 
bile silne. Na vsaki ravni 
življenja se je skušal javljati, 
naredil si je telo iz etrov zemel-
jske ravni in tako se je spustil 
nizdol na zemeljsko raven. Pri 
tem padanju je izgubil sklad-
nost z Bogom in spravil v neso-
glasje vse note življenja. Nesoz-
vočje in zlo je eno in isto. Tako 
je zlo človekov proizvod." 

O B O Ž J I N A R A V I 
Č L O V E K A 

".lezus pa je odvrnil: Ahibu, ti 
si učen mož. Gotovo poznaš za-
kon življenja. Kdo so bili sinovi 
Boga, o katerih beremo v Gene-
zi, da .so si vzeli za žene hčere 
človeških sinov? Naš oče 
Adam, kdo je bil on? Od kod je 
izšel? Je on imel očeta? Ali pa 
je padel z nebes kakor zvezda? 
Beremo, d a j e Mojzes rekel: On 
je prišel od Boga. Če je Adam 
od Boga prišel, povej, prosim, 
je bil njegov potomec, njegov 
sin? Mi Smo otroci tega sina 
Boga. Reci mi tedaj, učeni du-
hovnik, kdo smo potem, če ni-
smo sinovi Boga? ... Vsi ljudje 
so sinovi Boga, in če žive sveto 
življenje, so vedno doma pri 
Bogu." (Levi 91, 30—35) 

O V E R I 

"Vera je gotovost o vsemo-
gočnosti Boga in človeka. Goto-
vost o tem. da bo človek dose-
gel božansko življenje. Odreše-
nje je lestev, ki sega od člo-
veškega srca do srca Boga. Se-
stavljajo jo trije klini: prvi je 
VERA. ko človek misli, da je 
morebiti res, kar misli. Nadled-
nja je ZNANJE, ko človek ve, 
da je nekaj resnica. URE-
SNIČENJE pa je zadnja stop-
nja, in to je človek sam, ki je 
(postal) resnica. Domnevanje se 
razblini v veri, ki je vednost, ta 
pa v uresničenju; in človek je 
odrešen, ko je dosegel božansko 
življenje, ko sta on in Bog eno." 
(Levi 22, 26—31) 

O M O L I T V I 

"Poglejte sonce! Razodeva 
nam božjo moč in on nam govo-
ri preko sonca, meseca in 
zvezd. Govori nam po gorah, 
gričih in dolinah, po cvetju in 
rastlinah in drevju. Bog nam 
prepeva po pticah in po člo-
veškem glasu. Govori nam pre-
ko vetra in dežja in preko va-
lečega se groma. Zakaj se ne bi 
globoko klanjali in ga molili ob 
njegovih nogah! Tudi posamez-
ni duši govori Bog; in vsako 
srce naj bi govorilo Bogu. To je 
molitev! Ni pa molitev, če na 
Boga vpiješ in ... mu tožiš za-
voljo grehov človeštva. Ni mo-
litev, če mu praviš, kako je ve-
lik, kako dober, kako mogočen 
in kako usmiljen. Bog ni člo-
vek. da bi ga mogli podkupiti s 
človeško hvalo." (Levi 12, 2—8) 
"Izvor molitve je v srcu; po mi-
slih. ne po besedah se srce dvi-
ga k Bogu, kjer se čuti blaže-
no." (Levi 12, 11) 

O O D P U Š Č A N J U 

Učitelj Matheno je svojemu 
učencu Janezu Krstniku dejal, da 
je odpuščanja poravnava dolgov. 
"Kdor je sočloveka oškodoval, te-
mu ne bo odpuščeno, dokler ni 
sočloveku poravnal storjene krivi-
ce. V Vedah beremo stavek: Nihče 
ne more popraviti zla razen njega, 
ki ga je storil. Jazen na to reče: Če 
je tako. kje je moč odpuščanja, ra-
zen v človeku samem? Ali človek 
lahko samamu sebi odpusti? Ma-
theno odvrne: Vrata so na stežaj 
odprta. Vidiš človekovo pot nazaj 
k pravilnemu ravnanju, s tem pa 
tudi odpuščanje njegovih urehov." 
(Levi 13, 19—22) 

O Z D R A V I T E L J S T V U 

"Naravni z.akoni so vsi zdravju v 
prid. Kdor torej živi po njih. ni ni-
koli bolan ... Tisoč reči lahko v lju-
deh povzroči neskladnje in jih dela 
bolne; prav tako lahko tis(.:)č reči 
harfo uskladi in ljudi ozdravi. Kar 
je enemu zdravdno, lahko drugemu 
deluje kot strup; tako enega ozdra-
vi. kar bi drugega usmililo. lega 
lahko ozdravi določena zel, druge-
ga utegne obnoviti, čc pije vodo; 
višinska sapa lahko vrne življenje 
nekomu, ki se je zdelo, da mu ni 
pomoči. Drugega six*t lahko ozdra-
vi žareče oglje ali kepica prsti, spet 
drugim je potrebno, da se umijejo v 
določenih rekah ali jezerih, pa so 
ozdravljeni, fisoč drugih lahko oz-
dravi po moči roke ali diha." (Ij^vi 
23. 17—21) 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Zak^ sindikalno organizipaiuie upokojencev 
v Republiki Sloveniji se že dalj časa sre-

čujemo z vedno slabšim gospodarskim po-
ložajem in zelo slabimi obeti, da bi lahko 
prišlo do njegovega izboljšanja, kar pomeni 
resno grožnjo za celovito uresničevanje že 
pridobljenih pravic upokojencev iz pokoj-
ninskega in invalidskega zavarovanja. Zato 
se pred vse upokojence postavlja vrpašanje, 
kako te svoje pravice varovati in zavarovati. 

V ustavi je Republika Slovenija opredel-
jena tudi kot socialna država, v kateri bodo 
najpomembnejša vprašanja, ki so bistvena 
za usklajen gospodarski in socialni razvoj, 
razreševali skozi institucijo socialnega pa-
ratnerstva, s katero naj bi zagotovili, da bo 
dogovarjanje med predstavniki interesov 
posameznih družbenih skupin (države, delo-
dajalcev in sindikatov) postalo stalen način 
za opredeljevanje razmerij med plačami, 
pokojninami in .socialnimi prejemki. Sindi-
kat je torej eden od treh partnerjev v dogo-
varjanju, zato je za upokojence nadv.se po-
membno spoznanje, da bomo na urejanje 
teh za nas izjemno pomembnih odnosov 
lahko aktivno sovplival le, če bomo ustrez-
no sindikalno organizirani! 

S sindikalno organiziranostjo upokojen-
cev bomo lahko najučinkoviteje zagotovili 
uresničevanje ciljev in zahtev na področju 
ekonomskega, gmotnega in socialnega po-
ložaja, ki so skupni zaposlenim in upoko-
jencem. 

Novi sindikat se bo zavzemal predvsem 
za tele temeljne progrmske cilje: 

1. za takšno raven pokojnin, ki bo zago-
tavljala zasluženo materialno in socialno 
varnost upokojencev in perspektivo za nje-
no izboljšanje. Od vlade bomo zahtevali, da 
se ponovno uveljavi zakonsko določeno 
razmerje med povprečno plačo zaposlenega 
v Republiki Sloveniji in povprečno staro-
stno pokojnino za polno pokojninsko dobo. 

2. za to, da država Zavodu za pokojnin-
sko in invalidsko zavarovanje poravna vse 
stare (v realni vrednosti) in tekoče vredno-
sti, ki izhajajo iz dodatnih pravic upokojen-
cev, in obveznosti, ki so prevzete iz bivše 
federacije. To so obveznosti države in ne 
smejo bremeniti ter s tem zmanjševati sred-
stev, ki so pri Zavodu na razpolago za iz-
plačila upokojencem. 

3. za to, da država takoj ukrene vse po-
trebno, da se čimprej oblikuje kapitalski 
sklad, ki naj zagotavlja dodatna sredstva za 
uresničevanje pravic iz pokojninskega in in-
validskega zavarovanja. Oblikovanje sklada 
ne sme postati povod za zmanjševanje pri-
spevnih stopenj za pokojninsko in invalid-
sko zavarovanje. 

Poleg tega se bomo zavzemali še za: po-
polno zdravstveno zavarovanje (brez do-
plačil) za upokojence, katerih pokojnina ne 
dosega višine zajamčenih plač, prostovoljno 
zavarovanje za dodaten obseg pravic, opro-
stitev davkov za socialno najbolj ogrožene 
upokojence in uvedbo progresivnejše 
davčne lestvice, spremembo statusa nega-
tivne liste zadravil, sodelovanje v upra-
vljanju Zavoda za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije in Zavoda za pokojninsko in inva-
lidsko zavarovanje ter njegovega stanovanj-
skega in kapitalskega sklada. 

Ker se bliža trenutek dejanskega začetka la-
stninjenja podjetij, bo zlasti pomembna po-
moč sindikata pri seznanjanju upokojencev z 
oblikami lastninjenja ter možnostmi, da v 
podjetje, v katerem so delali, vložijo svoje la-
stninske certifikate in sodelujejo v interni raz-
delitvi delnic ter pri notranjem odkupu, kar še 
posebej velja za upokojence, ki imajo do pod-
jetja terjatve iz naslova obračunanih, a neiz-
plačanih osebnih dohodkov v skladu s kolek-
tivnimi pogodbami. Sindikat bo za svoje čla-
ne seveda zagotovil brezplačno pravno pomoč 
za uveljavljanje pravic iz pokojninskega, inva-

lidskega in zdravstvenega zavarovanja ter iz 
stanovanjskih razmerij, pa tudi cenejše leto-
vanje v objektih sindikalnega turizma, 
ugodne hranilne in posojilne pogoje v De-
lavski hranilnici in nakupovanje v sindikal-
nih trgovinah. 

Da bi uresničil te svoje cilje in zlasti zato, 
da bi zavaroval in izboljšal gmotni in socialni 
položaj upokojencev, bo sindikat vzpostavil 
tvorno sodelovanje s poslanci Državnega zbo-
ra, predstavniki sindikatov v Državnem svetu, 
političnimi strankiimi in njihovimi upokojen-
skimi organizacijami. Zvezo društev upoko-
jencev in drugimi organiziranimi oblikami 
delovanja upokojencev. 

Iniciativni odbor za ustanovitev sindikata 
upokojencev Slovenije, ki deluje pri ZSSS, 
je pripravil vse potrebno za ustanovitev sin-
dikata. Ustanovna skupščina novega sindi-
kata bo v juniju. 

Naj se pohvalimo s prvim rezultatom. Na 
pobudo našega iniciativnega odbora je 
ZSSS v začetku maja podala ustanovnemu 
sodišču Slovenije predlog za presojo ustav-
nosti interventnega zakona o usklajevanju 
pokojnin in denarnih nadomestil za primer 
brezposelnosti v letu 1993 ("zamrznitveni 
zakon") s predlogom, da ustavno sodišče 
omenjeni zakon razveljavi in s tem omo-
goči izvajanje Zakona o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju, kar pomeni me-
sečno usklajevanje pokojnin z rastjo plač! 

Upokojenci! 
Osnovni pogoj za to, da bomo uspešni, pa 

je naša trdna sindikalna organiziranost, zato 
se nam pridružite! 

Podrobnejše informacije lahko dobite na 
Sindikalnih svetih Zveze svobodnih sindi-
katov Slovenije v občinah svojega bivanja. 

Iniciativni odbor za ustanovitev Sindikata 
upokojencev Slovenije: 

namestnik predsednika 
Ladislav Batagelj 

31. MAJ — DAN NEKAJENJA 

Kako opustiti kajenje 
Če želite prenehati kaditi, je potrebno, da to naredite 

načrtno. Vedeti pa morate, da vam sama dejstva ali statistike, 
ki govorijo proti kajenju, ne morejo pomagati, čeprav so pre-
pričljive. Težko je prenehati kaditi, uspelo pa vam bo samo, če 
se boste strogo držali desetih pravil, ki vam jih predlagamo. 

Najtežji so prvi trije dnevi. 
Na koncu petega dne večina 
ugotavlja, da se je želja po ka-
jenju zmanjšala ali celo izgini-
la. Če se boste upirali deset dni, 
vam bo uspelo. 

Recite sami sebi: "Odločil sem 
se, da ne bom kadil." Ponavljajte 
svojo odločitev vsak dan znova, 
pet dni ni predolgo. Začnite sedaj. 

1. Ta čas resnično uživajte v 
razkošju. Privoščite si tople ko-
peli po dvakrat ali trikrat na 
dan, vsakič po petnajst do dva-
najst minut. Sprostite se. Če za-
čutite, da ne morate več zdržati 
brez kajenja, skočite takoj nazaj 
v kad ali pod prho, kajti pod 
prho je zelo težko kaditi. 

2. Pijte na dan šest do osem 
kozarcev vode med obroki. Čim 
več vode boste spili, tem več ni-
kotina bo šlo iz vašega telesa. 

3. Zagotovite si dovolj počit-
ka, zlasti v teh petih dneh. Jejte 

v rednih otrokih, določite si čas 
ža odhod v posteljo (ne bo vam 
škodilo, če boste spali osem ur), 
pa nobenih večernih izhodov v 
teh petih dneh! 

4. Po jedi pojdite ven, spreha-
jajte se in globoko dihajte pet-
najst do trideset minut! Po jedi 
nikar ne sedajte v svoj priljublje-
ni naslonjač! Pojdite ven! Fotelj, 
zavese in preproga, vse stanovan-
je je prepojeno z znanim vonjem. 
Oddaljite se od tega. 

5. Ne pijte alkoholnih pijač, 
pravega čaja. kave, coca-cole ali 
drugih podobnih pijač. Izogibljite 
se vseh pomujeval in dražil, da bi 
si čimprej utrdili svojo odločitev 
za opustitev kajenja. 

6. V teh petih dneh se izogi-
bajte ribam, perutnini in drugi 
mesni hrani. Ogibljite se oma-
kam, ocvrti hrani, ostrim začim-
bam in desertom. Za nekaj časa 
se odpovejte sladkarijam, tortam 

in sladoledom. Človek največ 
kadi ob bogato začinjeni hrani. 

7. Med obroke lahko uvrstite 
vsakršno sadje, zrnato in zeleno 
zelenjavo ter lupinasto sadje. V 
večjih količinah jejte sveže sad-
je in zelenjavo. Končno imate 
priložnost živeti ob samem sad-
ju. Najboljše je jesti za en 
obrok sadje, za naslednjega pa 
zelenjavo^ Med obroki ne jejte 
ničesar! Če pa že morate, žveči-
te žvečilni gumi brez sladkorja. 

8. Da bi dobili dodatno ko-
ličino vitaminov, zlasti še tistih 
iz skupine B, ki bodo pomagali 
vašim živcem zdržati odsotnost 
nikotina, zaužijte na dan pri sle-
hernem obroku eno ali dve čajni 
žlički pšeničnih otrobov. Žlica 
ali dve sušenega pivskega kvasa 
na dan je drug dober vir vitami-
na B, pa tudi beljakovin. Lahko 
ga spijete z mlekom ali para-
dižnikovim sokom. Koncentri-
rani kvas kot vroč napitek je 
prav tako lahko koristen. Vaš 
zdi-avnik vam lahko predpiše vi-
taminske tablete. 

9. Pri opuščanju kajenja vam 
lahko pomagajo zdravila in dru-
ga sredstva. Sintetizirana so 
zdravila, ki povzročajo ogab-
nost do kajenja (na primer NI-

KOSTOR EKONIK). Kot po-
možno sredstvo za opuščanje 
kajenja se uporablja tudi žvečil-
ni gumi, ki vsebuje nikotin, v 
novejšem času pa obliži z niko-
tinom, da bi se zmanjšali zdrž-
nosti znaki. Dobro se je pred 
uporabo teh sredstev posvetova-
ti z zdravnikom. 

10. Če ste verni, prosite Bo-
ga, da bi vam pomagal. Če prej 
niste molili, je sedaj čas, da to 
storite. 

Ko vas bo v prvih dneh zdrž-
nosti zgrabila nepremagljiva 
želja po kajenju, se ustavite in 
si recite: "Nočem kaditi!" Po-
tem spijte požirek vode in glo-
boko vdihnite. Občutili boste, 
da želja pojenja že po nekaj mi-
nutah in da ste pravkar zdržali 
krizo. Ta obdobja močne želje 
se bodo postopoma pojavljala 
vse redkeje. Uspelo vam bo. 

Dr. J. W. McFarland, avtor 
petdnevnega načrta za od-
vajanje od kajenja 

Pripravljeno po letaku Huma-
nitarne organizacije ADRA iz 
Ljubljane in Dopisne svetopi-
semske šole Ljubljana 

Brzice ali toplice? 
Velika večina Ptujčanov v smeri 

Orešja se sprašuje, kaj pomeni 
hrup. ki ga povzročajo v nočnih 
urah premikajoča se motorna vodi-
la. Prijatelji ali znanci, člani 
društva Komuna interesnih dejav-
no,sti (KID) Ptuj in mnogo drugih 
simpatizerjev društva pa že vedo. 
da na obrežju reke Drave pri Oreš-
ju pri Ptuju poteka poletni mladin-
ski tabor, ki nekaterim občanom 
po nepotrebnem dviga adrenalin. 

Tisti, ki so tam že bdi, izrekajo 
samo pohvalo organizatorju in 
vsemu osebju, ki pomaga pri izva-
janju tabora. Ljudje (od otrok do 
starejših), ki so po srcu vedno 
mladi, najdejo na taboru čas zase, 
za zabavo, za prijatelje, za raz-
mišljanje, za pogovor in preprosto 
za še veliko vsega, kar jim v za-
sebnem življenju preprosto uide iz 
misli ali jim je dan prekratek. De-
lo utruja, ne pa osvobaja! 

Poletni mladinski tabor, ki traja 
od 16. maja pa vse do 31. avgusta 
štiriindvajset ur dnevno ni namen-
jen izključno le članom društva 
KID. ki je inciator in odgovorni 
vodja tabora, ampak tudi vsem 
simpatizerjem, za katere ni nujno, 
da želijo poslati člani društva. V 
register članstva se lahko brez-

plačno vpiše vsak. ki se strinja s 
statutom društva ter želi aktivno 
sodelovati pri izvajanju programa 
KID. Pomen in namen novousta-
novljenega društva je izvajanje 
vseh oblik interesnih dejavnosti, 
kulturnih in subkulturnih aktivno-
sti, svetovanj, založniške dejavno-
sti ter znanstveno-strokovnega in 
raziskovalnega dela. forej vsak. 
ki ima v sebi le malo čuta za ust-
varjalnost (izrazno ali stilsko), 
lahko najde svoje mesto v društvu, 
fo ni podpihovanje ali namigo-
vanje. da bi bilo društvo mnogo-
številno. ampak gre za nek način 
izobraževanja, spoštovanja in 
medsebojnega odnosa, ki je med 
generacijami vedno bolj skrhan. 

Hiper razvoj v vseh panogah 
povzroča zmedo med ljudmi (to 
be or not to be). zakoni determini-
rajo okvirje, ki jih ljudje ne more-
jo doseči ali se jim poskušajo izo-
gniti. Mediji pa so tisti, ki obliku-
jejo javno mnenje. Vedno bolj je 
prisotno izkoriščanje človeka po 
človeku (demokracije, o kateri go-
vorimo in ji posvečamo toliko 
časa) in ki ga želimo na nek način 
zmanjšati, saj na tabor prihajajo 
tako reveži kot bogati. 

Na brzice prihaja veliko število 
otrok brez spremstva staršev. Tu 
se zabavajo in se na svojo odgo-
vornost kopajo v Dravi. Kljub 
opozorilom (KOPANJE NA LA-
STNO ODGOVORNOST) se to 
pojavlja vedno pogosteje. Ker je 
osebja tabora omejeno število, si 
ne moremo privoščiti, da bi imel 
vsak otrok svojega čuvaja, ki bi 
skakal za njim po vodi, pazil nanj, 
da starši ne bi mogli grajati in 
obrekovati slabe organiziranosti 
tabora. Zato obveščamo vse star-
še, ki prihajajo na brzice z otro-
ki (ali prihajajo otroci brez 
staršev), da za nezgode njihovih 
otrok iie moremo prevzemati 
odgovornosti. Najprej vzgoja, 
potem vse drugo, da ne bodo 
spet vsega krivi rockerji. 

Kriteriji, ki smo jih za tabor po-
stavdi, so zelo ostri, zato zahteva-
jo od osebja tabora veliko truda, 
strpnosti; predv,sem pa kup denar-

ja, da bomo lahko pokrili nastale 
stroške v pripravah tabora. K so-
delovanju vabimo vse, ki ,so pri-
pravljeni materialno ali finančno 
tabor podpreti. V zahvalo jim nu-
dimo reklamo na taboru v obliki 
zastave ali njihovega znaka. 

Na koncu se moram zahvaliti 
vsem. ki so karkoli pripomogli, da 
smo lahko tabor realizirali: VGP 
Ptuj, SO Ptuj, Štajertours, Občin-
ski štab TO Ptuj, GD Ptuj, GD Se-
la. Čisto mesto Ptuj, TA Anka, 
Most Ptuj, Gradiš Ptuj. Sekretariat 
za urejanje prostora in varstvo 
okolja občine Ptuj. slaščičarna Ja-
goda. Janko Marinič, Zlatko Ku-
ret, Savo Durovič, Slavko furman. 
Ivan Plajnšek in Alojz Muzek. Da 
se ne bo čutil kdo užaljen, pa se 
zahvaljujem tudi vsem tistim, kate-
rih ime mi je ušlo iz misli. 

KID Ptuj 

Dokumenti za čolnarje 
Približno 3000 čolnarjev z našega območja je v preteklih 

15 letih opravilo izpite za voditelje čolnov v luki Sisak. Kot 
vsi drugi dokumenti so sedaj tudi ta dovoljenja zastarela. La-
stniki jih lahko zamenjajo pri ptujski Športni zvezi, kjer bo 
za to poskrbel sekretar Ivan Klarič. McZ 
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Odlična organizacija 
temovan] v LD Velika Nedelja 

Lovska družina Velika Nedel-
ja, v katero so vključeni člani 
zelene bratovščine na območju 
krajevne skupnosti Velika Ne-
delja in širše okolice občine Or-
mož, priredi vsako leto meddr-
žavno tekmovanje v streljanju 
na glinaste golobe v disciplini 
TRAP. Tudi letos je v soboto in 
nedeljo, 22. in 23. maja, na stre-
lišču pri lovskem domu uspešno 
organizirala tekmovanje ob 
počastitvi krajevnega praznika. 
Prireditev so izpeljali marljivi 
člani in uspešni strelci domače 
lovske družine s pomočjo po-
močnic —. žena lovskih kole-
gov. Tudi tokrat je bilo vreme v 
veliko pomoč, saj je bilo zelo 
vroče, zato je bilo razpoloženje 
na strelišču in ob njem živahno 
ter veselo. 

Kkipe j e setavljalo po pet 
strelcev. Vsaki član ekipe je v 
konkurenci streljal na deset 
umetnih golobov, v posamezni 
pa na petnajst umetnih golobov 
z možnostjo ponovitve. 

V kategoriji ekip je nastopilo 95 
strelcev iz Republike Slovenije in 
Republike Hrvaške. Med 19" lov-
skimi družinami (16 ekip iz R Slo-
venije in 3 ekipe iz R Hrvaške) je 
zmagala ekipa LD Benedikt, dru-
go mesto je zasedla ekipa LD So-
betinci, tretje mesto pa LD Zelen-
dvor iz Republike Hrvaške. Za 
zmagovito ekipo LD Benedikt so 
nastopili: M. Petelin, P. Kositer. 
B. Lončarič, D. Šmid in 1. Ketiš. 

Med posamezniki je bil naj-
boljši Slavko Miiršič. drugo mesto 
je zasedel Jože Krabonja in tretje 
Janko Rožmarin, vsi člani dru-
gouvrščene ekipe LD Spodnje 
Ptujsko polje Sobetinci. 

Prve tri ekipe so prejele, ekipa 
LD Benedikt pa še prehodni pokal 
KS Velika Nedelja. Prvi trije po-
samezniki so prav tako prejeli v 
trajno last pokale, ki jih je poklo-
nil Franc Šušter iz Hrastnika. 
. V tekmovanju za posebno na-

grado je v športnem slogu med 69 
tekmovalci dosegel prvo mesto Jo-

sip Gregor iz LD Zelendvor, na 
drugo mesto se je uvrstil Danilo 
Kordes iz LD Libeliče in na tretje 
mesto Branko Lončari iz LD Be-
nedikt. 

Lovskega sloga žal organizator-
ju zaradi časovne stiske ni uspelo 
izpeljati, kljub temu da je bilo 
zanj veliko zanimanje in kljub pri-
vlačnim nagradam. 

Že v soboto. 22. maja. je bilo 
tekmovanje posameznikov, članov 
lovskih družin iz občine Ormož. 
Skupno je za pokal krajevne skup-
nosti Velika Nedelja tekmovalo 8 
družin . Med 31 lovci je zmagal 
l-ranc Čavničar iz LD Središče ob 
Dravi, drugi je bil Avgust Kandrič 
iz družine organizatorice, tretje 
me.sto pa je zasedel Ivan Mlinarič 
iz LD Kog. Prvi trije so prejeli 
spominske medalje, prvouvrščeni 
Franc Čavničar pa dragoceni pre-
hodni kristalni pokal, ki ga je po-
darila znana vinska firma Čurin — 
Prapotnik s Koga. Tone Kace 

Franc Čavničar, LD Središče, zma-
govalec v trapu na tekmovanju za 
pokal KS Velika Nedelja. Foto: Kace 

Člani Kluba borilnih veščin 
uspešni na Wienna Open 

22. maja so se člani Kluba bo-
rilnih veščin iz Ormoža kot edini 
predstavniki Slovenije udeležili 
odprtega prvenstva Dunaja Wien-
na Open ter v močni konkurenci, 
sodelovalo je okoli 350 tekmoval-
cev iz številnih držav, dosegli do-
bre rezultate: v različnih kategori-
jah so se uvrstili med petim in 
osmim mestom. 

V semi kontaktu sta pri članih 
Marcel Fekonja in Milan Korotaj 
v prvem kolu zmagala, v nasled-

njem pa s tesnim rezultatom izgu-
bila. Podoben rezultat je pri člani-
cah dosegla Valerija Hoj žar. 

V light kontaktu je Marcel Fe-
konja premagal nasprotnika iz Če-
ške, za vstop v četrtfinale pa izgu-
bil s tekmovalcem iz Hrvaške. Prav 
tako je Milan Korotaj v prvem kolu 
premagal predstavnika Poljske, v 
naslednjem pa izgubil z domači-
nom zaradi premočnih udarcev in 
sodniške pristranskosti. VT 

Skakanje za pokal Ptu]a 
Kinološko društvo ima v Ptu-

ju že nekajletno tradicijo in ima 
trenutno 120 članov. Letos jim 
je Kinološka zveza Slovenije 
zaupala organizacijo dveh dr-
žavnih tekmovanj: v soboto, 
19.junija. državno tekmo v agi-
lityju in oktobra državno prven-
stvo šolanih službenih psov. 

Tako kot so načrtovali, so 
uspeli na svoje vežbališče v Bu-
dini ob Dravi napeljati elektriko 
in vodo, tako da bo sobotna tek-
ma na "domačem" terenu, saj bi 
morali v nasprotnem primeru 
poiskati drugi prostor. 

Sobotna tekma bo peta za 
državno prvenstvo v agilityju in 
prva v Ptuju, vendar so v Kino-
loškem društvu Ptuj prepričani, 
da bo vse, kot je treba. V Slove-
niji je 54 kinoloških društev in 
tekma za organizacijo tekmo-
vanj s psi je velika. Ptujsko 
društvo se je že doslej pokazalo 
kot dober organizator prvenstev 
šolanih službenih psov in tudi 
zato jim je bilo zaupana ena od 
državnih tekem v agilityju. 

Tekmovanje se bo pričelo ob 
9. uri s posebno disciplino v 
agilityju za majhne pasme psov, 
mini agility. Ovire so enake kot 
pri standardnem agiltyju. le po-
lovico nižje. Potem se bodo psi 

in njihovi vodniki pomerili v 
standardnem agilityju, v kate-
rem lahko tekmujejo majhni in 
veliki psi. Tekmovanje je sesta-
vljeno iz dveh tekov, skupni re-
zultat obeh pa odloči o zmago-
valcu. Na tekmi za državno 
prvenstvo bodo nastopili tudi 
trije člani domačega društva s 
svojimi štirinožnimi prijatelji: 
Leonida Ozimek, Stanka Šala-
mun in Avgust Dobovišek. 

/ a pokal Ptuja pa bo še tek-
movanje v jumpingu, preskako-
vanju ovir na izpadanje. 

Sodnik bo Dominik Knaus iz 
Ljubljane, pomočniki pa iz do-
mačega društva. Društvo ho iz-
dalo tudi katalog, v katerem bo-
do objavljeni tekmovalci in 
sponzorji prireditve. 

Zaključek tekmovanja bo ob 
14.30 uri s podelitvijo priznanj 
in pokalov. Organizator 
pričakuje številne obiskovalce, 
saj je agility disciplina, ki se je 
v zadnjih letih zelo razširila po 
Sloveniji in si pridobila številne 
privržence. Gre za rekreativno 
delo, kjer sodelujeta pes in vod-
nik. Številne obiskovalce pa 
pričakujejo tudi zaradi tega. ker 
j e to prva tekma za državno 
prvenstvo v agilityju v Ptuju. 

NaV 

KIck boks na Ptuju 
Prejšnjo soboto je bilo v špor-

tni dvorani Center na Ptuju 2. 
kolo državnega prvenstva v bo-
rilni veščini kick boks za pio-
nirje in pionirke. Udeležilo se 
ga je šest ekip, med katerimi so 
močno zmagali gostitelji. Klub 
borilnih veščin Ptuj, pred dve-
ma mariborskima ekipama. 

Med posamezniki so po kate-
gorijah zmagali: do 32 kg Roz-
man iz Zagorja pred Golubom s 
Ptuja in Golobom iz Maribora, 
do 40 kg Brumec s Ptuja pred 
Gožvičem iz Ljubljane in Buzi-
no iz Zagorja, do 48 kg Laiič iz 
Ljubljane pred Zinrajhom s Ptu-
ja in Maksutom iz Ljubljane, do 
56 kg Rauter pred^ bratom in 
Draškovičem, vsi ŽŠD Maribor, 
do 63 Vindiš s Ptuja pred Gra-
hom, ŽŠD. 

Pri pionirkah so v najlažji ka-
tegoriji zmagale tri Ptujčanke, 
in sicer Muratova pred Pavlico 
in Kacijanovo. V kategoriji do 
40 kg je bila najboljša Maribor-
čanka Kržanova, do 48 kg Ptuj-

čanka Ozmečeva pred klubsko 
kolegico Brenhalčevo, do 56 kg 
pa Tašnerjeva iz Maribora. 

Diplorrie in pokala je v imenu 
ptujske Športne zveze podelil 
Vlado Čuš. Pokal za najbolj-
šega tekmovalca je prejel Rau-
ter, kot najboljši sodnik prven-
stva pa je bil proglašen Milan 
Vizjak. Finale tekmovanja bo 
oktobra v Ormožu. 

Po tekmovanju je bila na 
Ptuju še izredna skuščina 
Kick boxing zveze Slovenije, 
na kateri so med drugim po-
trdili udeležbo slovenske re-
prezentance na svetovnem 
prvenstvu v Atlanti. Ude-
ležilo se ga ho 9 tekmoval-
cev, med njimi Ptujčan 
Branko Fidler, in 4 funkcio-
narji, med njimi predsednik 
Z.veze Zvone Zinrajh in tre-
ner Vladimir Sitar, oba s 
Ptuja. 

McZ 

Borilna veščina kick boks predstavljena na Ptuju. 

Mlaili ptujski iplel še naprej uspešni 

Mladi košarkarji s trenerjem Marjanom Goznikom In glavnim sponzor-
jem ekipe Zdravkom Jernejškom. Foto: KOSI 

Pionirji Košarkarskega kluba 
Ptuj še naprej uspešno tekmuje-
jo v IL slovenski košarkarski li-
gi — vzhod. V tretjem kolu so v 
domači dvorani Mladika v zelo 
razburljivi tekmi in ob bučni 
podpori tiavijačev premagali 
Flektro iz Šoštanja z rezultatom 

52:35. Fkipa se je ponovno iz-
kazala z dobro in agresivno 
obrambo, s hitrimi protinapadi 
pa je uspešno zaključevala tudi 
akcije v napadih. 

V četrtem kolu so se mladi 
ptujski košarkarji znova pome-
rili z ekipo iz Celja. MG 

Calssin turnir Dravi 
NK Caissa Aluminij je pripra-

vil turnir za mlade igralce do 12 
let. Udeležilo se g a j e šest ekip, 
ki so jih razdelili v dve skupini 
in po predtekmovanju odigrali 
tekme za uvrstitve. Peto mesto 
je osvojila Hajdina, v tekmi za 
tretje mesto pa je Videm s 7:0 
premagal Mladinca. Finalna 
tekma med domačini in Dravo 

se je končala 1:1, po enajstme-
trovkah pa je s 4:2 zmagala 
Drava. Pokal za športno igro je 
dobila Skorba, k i j e igrala zunaj 
konkurence, najboljši strelec je 
bil Boško Varnica (Videm), naj-
boljši vratar Mitja Trop (Dra-
va), najboljši igralec pa Boris 
Somhoiec (Caissa Aluminij). 

l.k. 

Mladinci Drave v prvi ligi 
v odločilni tekmi, ki j c bila v nedeljo na ptujskem 

stadionu, so mladinci ptujske Drave premagali ekipo 
Pohorja iz Rus t rezultatom 8:1. S tem .s« si pridobili 
pravico do nastopa v prvi državni ligi. Ta uvrstitev je 
omogoči la nastop v prvi ligi tudi kadetski reprezentan,-
ci Drave, Ekip« vodi trener I)u.šan Ceh, ki se z da-
našnjimi športniki načrtno ukvarja že iz njihovih pio-
nirskih let. McZ 

m. Slovenska 
nogometa llgaĵ o^^ 
REZULTATI TEKEM 25. KOLA: 

Helena RIznar na 
evropsko prvenstvo 

14-letna članica Šahovskega 
društva LIPA Ptuj bo od 25. 
jun i ja nastopala na Madžar-
skem na evropskem prvenstvu 
v kategori j i do 14 let. Ta na-
stop si je Helena pribori la z 
osvojenim nas lovom državne 
vicepravakinje v pionirski 
konkurenci , sicer pa je že tudi 
na mladinskih in članskih 
prvenstvih z dobro igro opo-
zorila nase — posebe j še na 
lanskem mednarodnem turnir-
ju na Bledu. 

Helena je prav tako kot Anita 
Ličina učenka mentorja Ivana 
Voršiča, svoje znanje pa utrjuje 
v ŠD Lipa Ptuj, pod vodstvom 
MM Danila Polajžarja. Bo ta 
"gorišniško-ptujska naveza" ro-
dila takšne rezultate kot pri 
mojstrici Aniti Ličina? 

Helena bo na evropskem 
prvenstvu imela prav gotovo 

veliko opore pri FM Darku 
Supančiču , sicer članu ŠD Li-
pa Ptuj, ki bo na tem tekmo-
vanju spremljal s lovensko re-
prezentanco. S. Razlag 

Foto: Kosi 

Športniki leta na OS 
dr. Ljudevita Pivka Ptuj 

Na OŠ dr. Ljudevi ta Pivka 
so na svečani prireditvi 9. ju-
nija proglasil i na juspešne jše 
športnike šole. V letošnji se-
zoni so si te nazive priborili 
med fanti: 1. Milan Jelen, 2. 
Vlado Bedenik in Mario Za-
vec; med dekleti: 1. Aleksan-
dra Toličil, 2. Anica Bedenik 
in 3. Darja Čagran. Navzoče 
učence je pozdravi la ravnatel-
j ica šole Hilda Slekovec ter 
j im čestitala za športne do-
sežke. Diplome in pokale sta 
podelila učitel ja telesne vzgo-
je Marje ta Murko in Silvo Vo-
grinec. Domise lno dekoraci jo 

panoja za raglasitev je opravil 
Mar jan Žohar. 

Ženska rokometna ekipa te 
šole pa je 11. juni ja v Postojni 
osvoji la naslov državnih prva-
kov za ot roke s prilagojenim 
programom. V atletiki sta naj-
boljš i rezultat na DP dosegla 
Milan Jelen — 2. mesto v te-
ku na 60 m in Vlado Bedenik 
— 3. mes to v krosu. OŠ je s 
temi dosežki končala nadvse 
uspešno športno sezono 92/93, 
učenci pa se bodo po za-
kl jučnih ocenah odpravili na 
zaslužene poči tnice. 

Rokometna ekipa deklet je osvojila naslov državnih prvakinj 
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2800 gramov ribiške sM% 

Lovilo je staro in mlado ... 
V uspcsni organi/.aciji aktiva 

ptujskih novinarjev in pod pokro-
viteljstvom kidričevskega Taluma 
je minulo soboto, 12. junija, v 
idiličnem okolju Knezovega rib-
nika v Mestnem Vrhu pri Ptuju 
potekalo že 18., tradicionalno 
srečanje slovenskih novinarjev v 
športnem ribolovu, ki ga je odprl 
predsednik društva novinarjev 
Slovenije Marjan Sedmak. 

Po številu udeležencev, pa tu-
di sicer (zaradi prijetnega okol-
ja, vzdušja in osvežilnega vre-
mena) je bila letošnja RI-
BICIADA zagotovo ena boljših 
doslej. Izmed več kot 60 ude-
ležencev iz različnih slovenskih 
novinarskih hiš (in njihovih na-
jožjih svojcev) j e trnke namaka-
lo 27 najpogumnejših. 

Sodniki Ribiške družine Ptuj, 
ki nam od vsega začetka pridno 
pomagajo pri tehnični izvedbi 
ribiškega tekmovanja, tokrat ni-
so imeli veliko dela. saj so bili 
kriki "ribaaa" zelo redki (pa 
zato izraziti). 

Kljub vsemu pa smo vendarle 
naredili za celih 2800 gramov 
ribiške škode. V ženski konku-
renci je bila najuspešnejša ekipa 
našega Radia in Tednika (v se-
stavi Marija Slodnjak. Majda 
Goznik, Nataša Vodušek) pred 
mešano ekipo radia Maribor, 
Dela in Večera^ (Nevenka Do-
bljekar, Majda Štruc in Slavica 
Pičerko). V moški konkurenci 
je imela največ ribiške sreče 
ekipa mariborskega Večera 
(Borko De Corti, Jože Slodnjak 
in Franci Golob), pred ekipo 
Radia in Tednika (Jože Bračič. 
Martin Ozmec. Jože Šmigoc). 
Tretje mesto si je priborila ekipa 
mariborskega Kaja (Srečko Lo-
gar. / a r e Roje in jure Roje) itd. 

Med posameznicami je največ 
rib ulovila Justina Lah pred Ma-
rijo Slodnjak in Natašo Vodušek 
(vse tri iz Radia in Tednika 
Ptuj), med moškimi pa Ivo Pre-
ac iz Ptuja, pred Brankom Vo-
duškom iz Dela ter Milanom 
Zupancem. dopisnikom iz Ptu-
ja. Vsi prvouvrščeni so seveda 
prejeli pokale in praktične na-
grade sponzorjev. 

Še tri posebne nagrade smo 
podelili: za najtežjo (takooo ve-
liiiiko) ribo je nagrado prejel 
Branko Vodušek (Delo), k i j e si-
cer navajen lova na velike ribe, 
pa se je, začuda. razveselil tudi 
11-centimetrske. Naša mlada, 
šele pred kratkim novinarsko 
zapečena kolegica Marija Slod-
njak je prejela nagrado za naj-
manjšo ribičico, ki jo je bojda 
potegnila kar iz zibelke, saj še 
ni dosegla dveh centimetrov. Iz-
med devetih tekmovalcev, ki so 
jih ribe pustile čisto pri miru, je 
pri žrebu imel največ sreče 
Srečko Logar iz Kaja, ki je bil 
zato še posebej srečen. 

Poleg tradicionalnega novi-
narskega golaža, ki ga je tudi 
letos skuhala naša kolegica Vi-
da Topolovec. smo udeležen-
cem ribičiade pripravili še prav-
cato kulinarično presenečenje. 
Naš gostitelj Vlado Knez je iz 
svojega ribnika nalovil nekaj 
deset sladkovodnih rakov jel-
ševcev, ki so jih "na rabuzo" 
odlično pripravili kuharji gostil-
ne Ribič v Ptuju. Pozno popol-
dne pa smo goste presenetili še 
z dvema odlično pečenima sla-
stnima odojkoma. To, da smo 
vse skupaj sproti zalivali z od-
ličnim haložanom, pa je tako in 
tako povsem logično. 

S/o je za m i H grame ... 
^ 

Ribičiado 1993 so omogočili: generalni sponzor TALUM 
Kidričevo ter: Kmetijski kombinat Ptuj, MIP Ptuj. Mlekarna 
Ptuj, Fmona Merkur Ptuj, Perutnina Ptuj, TIC (Turistični infor-
mativni center Ptuj). Tovarna sladkorja Ormož, Slovenske gori-
ce Ptuj, Jeruzalem Ormož, Droga Portorož — Središče ob Dra-
vi, Pletilstvo Prosenjakovci — konfekcija Ormož, Carerra Op-
tic Ormož, Optiplast — Plastdispenzer Ormož, Gostilna Pro-
snik. Izvršni svet Ormož, Grad Statenberg, Tovarna olja Slo-
venska Bistrica, zasebnik Šoštarič Slovenska Bistrica, Tovarna 
močnih krmil Ptuj, Obrtna zbornica Ptuj, Butik SONJA Ptuj, 
Ljubljanska banka, d. d. — podružnica Ptuj, Mercedes servis 
Dominko, Cesta Ptuj, Papirnica Petlja, Trgovina Piccolo, Ptuj-
ske pekarne in slaščičarne. Sladki butik Ptuj, Graverstvo — 
štampiljke Rosenfeld—Aracki Ptuj, Pokrajinski muzej Ptuj, 
Suha roba Pintar. HIT-HAM Janko Grdiša Ptuj, športna proda-
jalna TRIM Ptuj ter medičarstvo PU/. Ptuj. 

Ptujski kolesarji so prejšnji 
konec ledna tekmovali v Italiji, 
'n sicer na mednarodni dirki v 
'^iamoni, in z reprezentanco 
'"Slovenije, v kateri je nastopil 
'^^'tja Mahorič, na mednarodni 
•^oštveni dirki. Slovenska ekipa 
Ĵ  na tem tekmovanju zmagala-. 

V Giamoni s e j e na težavni pro-
gi v močnem dežju od ptujskih 
tekmovalcev uvrstil najbolje 
Miran Kelner. in sicer je dose-
gel odlično drugo mesto za Ber-
gantom iz Ljubljane in pred Ita-
lijanom Sartoratom. M c / 

Vepbančič in Plibersek ppva na 
mednapodnem peliju 

\ a odprtem prvenstvu Avstrije v 
letenju z motornimi letali sta ptuj-
ska pilota Tomo Vi-rbaiičič iii To-
maž Plibcršek osvojila prvo meslo. 
Tekmovanja, ki je štelo tudi kot 
državno prvenstvo Avstrije, sc je 
udeležilo 25 posadk iz Avstrije, 
Madžarske in .Slovenije. Tekmovali 
so v opazovanju, navigaciji in ča-
sovni točnosti. 

Avstrijci so pričeli tekmovati v 
CJradcu, Madžari in Slovenci pa v 
Marilx-)nj. Tekmovalna mta je nato 
vso vixiila iz Maribura prek Novega 
mesta do Portoroža, nasleiinji dan so 
izvajali tekmovalne naloge do Lesc, 
nato pa od tam prek Celja do Marilx)-
ra. kjer je bil zaključek tekmovanja. 
Zmagovalna posadka Verbančič — 
Plilx;ršek je zmagala tudi v opazo-
vanju in navigaciji, v generalni 
uvrstitvi pa sla se za njo z velikim 
zaostankom v seštevku točk uvrstila 
Avstrijca in Madžara. Na ix.nem me-
stu sta pristala Marilxirčana Robi 
Verbančič in Robi Brumen. na Šestem 

pa njuna klubska kolega Darko Ku-
lar in Darko .Madžarec. 

Naslednja preizkušnja čaka zmago-
valca od 25. do 27. junija, ko bo 
državno prvenstvo v reli letenju. Po 
vsej verjetnosti lx) AK Ptuj nastopil 
na njem z dvema posadkama. M c Z 

V Mo.škanjcih v soboto tu-
di carina • Večina ude-
ležencev odprtega prven-
stva Avstrije .se je v soboto 
pripeljala z letali na ptuj-
sko letališče v Mo.škanjcih, 
kjer so se predstavili do-
mačemu občinstvu, ptujski 
Aeroklub pa mednarodni 
letalski srenji. V Moškan-
jcih so organizirali tudi ca-
rinsko službo, tako da so 
lahko tujci od tod poleteli 
brez vmesnega pristanka 
na kateri drugi carini na-
ravnost domov. 

BavšM Gpintavec, Mangpt, Romlion 
Ptujski planinci pripravljajo ko-

nec junija tridnevni pohoti v plani-
ne, in sicer na Bavški (irintavec, 
Mangrt in Rombon. Izbrali so praz-
nični konec tedna, in sicer 25., 26. 
in 27. junij. Vodi Sandi Kelnerič. 

Prenočili bodo v taboru za mla-
dinske vodnike BavŠČica. hrano je 
treba vzeti s seboj. Dobro bi bilo 
vzeti s seboj tudi planinski gorilnik. 

kdor ga ima. Oprema mora biti viso-
kogorska: cepin, dereza in vrvi ter 
seveda spalna vreča. Prevoz bo z 
osebnimi avtomobili, zato je za vse 
udeležence obvezen sestanek, ki bo 
v torek, 22. junija, ob 18. uri na 
sedežu društva. Vse informacije in 
navodila boste dobili na sestanku. 

Odbor za informacije in 
propagando pri PD Ptuj 

Slovenska r e p r n i a n e a v Beljaku 
Slovenska atletska reprezentanca, 

v kalen so nastopdi tudi ptujski 
atleti Vanja Kotar, Boris Krabon-
ja in Dejan Doki, je na tekmovanju 
za evropski pokal skupine C v Bel-
jaku dosegla celo več. kot so 
pričakovali. Ženska ekipa je z ma-
lenkostnim zaostankom za Avstrijo 
osvojila drugo mesto, moški pa so si 
s Hrvaško delili četrto in peto me-
sto. Ženska štafeta 4 X 400 metrov. 

v kateri so nastopile Gorjupova, Ko-
tarjeva, Langerholčeva in To-
minčeva, je z novim državnim re-
kordom osvojila prvo mesto, moška 
Štafeta 4 X 400 metrov, v kateri so 
tekli Krabonja, Horvat, Marinič in 
Kocuvan, pa je bila prav tako z re-
kordom tretja. Dejan Doki je v su-
vanju krogle postavil najboljši le-
tošnji rezultat (L5,81 m), kar je za-
dostovalo z^ šesto mesto. M c Z 

Moškaî cem ni uspelo 
v soboto in nedeljo, 12. m 13. ju-

nija, so bile v Radečah kvalifikacije 
za vstop v II. državno ligo za roko-
metaše. Udeležile so se jih ekipe 
Avtohit (Novo meslo). Ormož, Po-
let, Radeče in MoŠkanjci. Slednji so 
prvi dan premagali Avtohit, nasled-
nji dan pa so jih čakale tri težke tek-
me, v katerih so bili neuspešni. V 
drugo ligo so se tako uvrstili Or-

mož, Polet in Radeče. Ekipa RK 
MoŠkanjci je bogatejša za nekaj no-
vih izkušenj, a počakati mora na po-
dobno novo priložnost. 

Rezultati kvalifikacij: Avtohit — 
MoŠkanjci 13:16 (6:6), MoŠkanjci 
— Ormož 18:26 (8:13), Radeče — 
MoŠkanjci 20:16 (11:8), MoŠkanjci 
— Polet 30:14 (2:14) M . B . 

Kvalifikacije za tpêo ligo - vziiod 
Nedelja, 20. junija, ob 17.30: 

Bakovci — i)rava. Svoboda 
Brežice — Odranci; sreda, 23. 
junija, ob 17.30: Drava — Ba-
kovci, Odranci — Svoboda 
Brežice. 

V četrtek. 24. junija, bo žre-
banje za drugi krog kvalifikacij. 
Fna zmagovalna ekipa iz prvega 
kroga se direktno uvrsti v 3. 
SNI, vzhod, druga zmagovalna 
ekipa pa igra dve tekmi z ekipo 
Paloma Sever iz Sladkega Vrha, 
ki je bila v prvem kolu prosta. 
Zmagovalec tega srečanja bo 

naslednjo sezono tekmoval v 3. 
SNL vzhod. Tekmi drugega kro-
ga kvalifikacij sta predvideni v 
nedeljo, 27. junija, in v sredo. 
30. junija. 

l(VALiFiKACiJE ZA 
UVRSTiTEV V OBMOČNO 
MLADINSKO LiGO VZHOD 

Sreda, 16. junija: Peca ml. — 
Središče ml.; nedelja, 20. juni-
ja: Središče ml. — Peca ml. 

Branko Lešnik 

iVovo tekmovanje pri nas 
— parabaion 

Na ljubljanskem Barju je bilo 
prejšnji teden prvo slovensko prven-
stvo v disciplini parabaion. Tekmo-
vanje. sestavljeno iz mojstrstva vo-
denja balona in skoka padalca iz ba-
lona. jc pri nas povsem novo. Tokrat 
se ga je udeležilo osem balonov, 
med njimi tudi ptujski. Vodil ga je 
Branko Ambrožič. skočil pa je pada-
lec Igor (ilažar. Osvojila sta 5. do 8. 
mesto. V trenažnih skokih je sodelo-
val tudi ptujski padalec Aleš Debel-
jak. Zmagala sta ljubljanski balonar. 
udeleženec svetovnega prvenstva 

Avi Sorn. in prav tako vrhunska pa-
dalka Irena .Avbelj. M c Z 

ptulski boks v novem zagonu 
v Tedniku že nekaj časa ni 

bilo nobene novice o stanju v 
boksarkem športu. Ker je to 
šport trdih pesti, v njem ni tako 
izražena množičnost. Vendar se 
spomnimo, da je bila ta športna 
disciplina najvidneje in zelo 
uspešno zastopana v ringih biv-
še Jugoslavije in zunaj njenih 
meja. Ptujski boksarji so dose-
gali velike mednarodne uspehe. 
Med njimi sta dolga leta izsto-
pala Tone Novak in Albin Mere. 

Ptujska uspešna generacija 
boksarjev je stopila na pota, ki 
ne zahtevajo večurnih napornih 
treningov. Trener Slavko Doki 
(tudi republiški) in funkcionar v 
boksarskih zvezah ni imel mož-

nosti za ponovno sestavo mlade 
ekipe v nekaterih kategorijah. 
Ptujski ljubitelji plemenite ve-
ščine sii se sestali in izvolili no-
vega predsednika Janka Ga-
brovca, obrtnika iz Ptuja, ki je 
zamenjal dosedanjega predsed-
nika in trenerja Slavka Dokla. 
Novi trener je postal naju-
spešnejši ptujski boksar Albin 
Mere. Sekretar kluba je Sašo 
Omeragič. 

Novo moštvo je prepričano v 
uspeh in še v vidnejše rezultate, 
kot jih je dosegla prejšnja gene-
racija. Mladih, perspektivnih 
boksarjev, ki komaj čakajo na 
trening, j e presenetljivo veliko. 

S. V. 

Slavko Doki predaja predsedniško dolžnost Janku Gabrovcu. V sredini 
je novi trener Albin Mere. 

K R A L J E V I P IKADO 

M j e svetovno prvenstvo 
Ldwen Royal Dartes 

Slovenska reprezentanca na svetovnem prvensti/u (od leve): Mateja 
Mihevc, Silvester Tomanič, Severin Bele in Danica Lozinšek 

Slovenska reprezentanca v 
sestavi Mate ja Mihevc, Dani-
ca Lozinšek, Silvester Toma-
nič in Severin Bele se je 4., 5. 
in 6. juni ja udeležila svetov-
nega prvenstva Lowen Royal 
Dartes v Brigu v Švici. V hudi 
konkurenci sedenina |s t ih drž-
av je Slovenija v moštvenih 
tekmah osvoji la zelo dobro 
11. mesto (za njo .so se uvrsti-
le države s " t radici jo" , kot so 
npr. Velika Bri tanija, Italija, 
Avstrija itd.). Med posamezni-
ki sta sc dekleti odrezali bol-
je: Danica je osvoji la 9., Ma-
teja pa 13. mesto, Severin Be-

le je zasedel 17. mesto, Silve-
ster Tomanič pa 25. 

Dva predstavnika iz Slove-
nije sta se udeležila odprtega 
prvenstva, na keterem je Ivan 
Mat jaš ič iz Dornave osvojil 
13. mesto, Miran Vavtar iz Lo-
gatca pa 25. mesto. 

Povedati je treba, da so naši 
reprezentant i igrali zelo dobro 
in glede na pohvale od drugih 
držav, k jer je Royal Dartes že 
dal j časa razvit (povprečno 
t ekmuje jo tekmovalci 8—10 
let), lahko pr ičaku jemo stik z 
nj imi že v letu ali dveh. 

J U D O 

Damjan Petek na XII. spedozamsKih ipah 
v ponedel jek je z drugimi 

slovenskimi športniki odpoto-
val na s redozemske igre v 
Franci jo tudi judoist Damjan 
Petek iz Gorišnice. Pravico do 
nastopa je dobil predvsem s 
sedmim mes tom na evrop-
skem prvenstvu na Finskem in 

sol idnimi uvrsti tvami na neka-
terih močnejš ih turnirjih. Po-
vedal je, da je dobro pripra-
vl jen, saj se je pred kratkim 
vrnil s priprav v Indoneziji , 
svoje uvrstitve na sredozem-
skih igrah pa ni mogel napo-
vedma i. McZ 

Prestopni rok v fokoietu in nogometu 
v torek s e j e začel letošnji pre-

stopni rok v slovenskem rokome-
tu. ki bo na tem območju verjetno 
zelo zanimiv zaradi treh ekip, ki 
nastopajo v prvi državni ligi. To 

so članice in člani Drave ter čla-
ni Velike Nedelje. 

Prestopni rok v nogometu pa 
bo od 25. junija do 5. julija, j 
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TUDI Z ODPADKI JE MOŽNO GOSPODARITI 

Nas bo projekt Ptuj rešil Iz zagat? 
Odpadki. Neljuba stvar, ki se ji v vsakdanjem življenju ne moremo i/ogniti. Če jih ne bi sproti odvažali, bi se v njih 

zadušili. Tudi v ptujski občini bi bilo sčasoma tako, saj je treba vedeti, da vsakdo od nas ustvari letno od 200 do 300 
kg gospodinjskih odpadkov; prostorninsko to pomeni od 2 do 3 kubične metre in zlahka bi izračunali, v koliko letih bi 
nas prekrili, če jih ne bi odstranjevali. 

Liihko pa si življenje uredimo 
tudi tako, da se jih rešimo na 
koristen načih, kar na zahodu ni 
nič novega, pri nas pa si reci-
khiža odpadniii surovin šele uti-
ra pot. Eno teh poti so ubrali tu-
di v ptujskem podjetju Čisto 
mesto, kjer so se lotili projekta 
gospodarjenja z odpadki in ga 
imenovali Projekt Ptuj. 

V Ptuju, Kidr ičevem in 
Majšperku je Komunalno pod-
jet je Ptuj že do sedaj skrbelo 
za reden odvoz komunalnih 
odpadkov. Žal pa v drugih 
predelih občine za to ni skrbel 
nihče in divja odlagal išča so 
rasla kot gobe po dežju . Dolga 
leta tudi nihče ni resneje po-
mislil na posledice takega 
okolju nepr i jaznega ravnanja . 
Nihče se ni resno zavedal , da 
se med odpadki nabere jo tudi 
mnoge posebne snovi, ki lah-
ko nenadzorovano sproži jo ra-
zlične kemijske reakci je . Te 
so lahko okolju nepr i jazne , 
mnogokrat nevarne in strupe-
ne, za vodne vire pa na jpogo-
steje usodne. 

Zaradi zaščite podtalnice in 
okolja je Izvršni svet občine 
Ptuj sredi leta ' 91 sprejel 
odlok o obveznem zbiranju in 
odvažanju komunalnih odpad-
kov v občini Ptuj. S tem je 
razširil organiziran odvoz od-
padkov na Dravsko in Ptujsko 
polje ter na Haloze in Sloven-
ske gorice. O tem, kako se 
občani odloka (ne) držijo, pa 
tudi o tem, kako Čistemu me-
stu odvoz (ne) uspeva, kdaj 
drugič. Recimo, da vsaka no-
vost za uveljavitev pač zahteva 
svoj čas, kajti za sedaj se poja-
vlja kup najrazl ičnejših težav. 

Frane Mere, vodja razvoja 
v Čistem mestu, se zaveda, 
da je z odpadki treba gospoda-
riti skrbno in s t rokovno, ter ob 
tem zatr juje: "Osnovni pogoj 
za ekološko naravnano gospo-
dar jenje z odpadki je v prvi 
vrsti preprečevanje oz i roma 
zmanjševanje količine odpad-
kov. Ob rednem zbiranju in 
odvozu je izredno p o m e m b n a 
ponovna uporaba odpadkov 
ali reciklaža. Odpadke bomo 
smiselno in učinkovito upora-
bljali le, če jih b o m o načr tno 
zbirali glede na nj ihov izvor. 

Pr izadevamo si, da bi tiste 
odpadke, ki jih ni mogoče 
znova uporabit i , kar na jbo l j 
zmanjšal i . S tem bomo pri-
varčevali tudi deponi jsk i pro-
stor, ki se nam močno krči. V 
ptujski občini imamo na voljo 
le centralno deponi jo za odla-
ganje v Budin i—Brs t ju . Vsa 
druga odlagal išča (in teh je po 
obstoječih podatkih v občini 
več kot 300) so nelegalna, to-
rej divja; in nanje ni dovolje-

no od laganje nikakršnih od-
padkov. 

Da bi zmanjšali količine od-
padkov in s tem privarčevali 
prepotrebni deponijski prostor, 
bomo v podjetju Čisto mesto k 
že obstoječi uvedli še dodatno 
selekcijo odpadkov. Poleg ste-
kla in papirja bomo kmalu 
ločevali tudi biološke odpadke. 
Najprej bomo to storili pri vseh 
stanovanjskih blokih v Ptuju, 
kamor bomo dodatno namestili 
plastične posode samo za zbi-
ranje bioloških odpadkov. Ne-
koliko pozneje bomo to uvedli 
še pri vseh drugih zasebnih 
hišah (gospodinjstvih), kjer bo-
mo namestili sistemske posode 
MKMS, ki so prilagojene potre-
bam sodobnega gospodarjenja z 
odpadki in primerne za večja 
naselja." 

Kak.šna je nova s istemska 
posoda za odpadke? 

"Sistemska posoda je po ve-
likosti sicer podobna navadni, 
le da ima vstavljeno premično 
delitveno steno. Tako se lahko v 
eni posodi ločeno zbirata dve 
vrsti odpadkov: na eni strani 
biološki in na drugi strani preo-
stali. Glede na količino odpad-
kov se lahko delitvena stena 
prilagaja potrebam posamezne 
regije ali letnemu času. Volu-
men posode je 240 litrov in je 
deljiv v razmerjih 30:70, 60:40, 
50:50 ali 70:30. Glede na fleksi-
bilnost dehtve j e mogoče ohraniti 
obstoječi sistem odvoza v občini 
Ptuj. Temu je prilagojeno tudi 
specialno vozilo za transport, ki 
ima prav tako vgrajeno delitveno 
steno. Praznjenje obeh delov po-
teka sočasno, možno pa je tudi 
praznenje vsakega prekata zase. 
Tako je zagotovljeno, da tudi pri 
naslednjem zbiranju ne bo priha-
jalo do mešanja ločeno zbranih 
odpadkov." 

Da bi izboljšali stanje pri go-
spodarjenju z odpadki, so v 
ptujskem izvršnem svetu^ 22. 
aprila letos problematiko Čiste-
ga mesta obravnavali komplek-
sno in poglobljeno. Med drugim 
so-sklenili , da podpirajo izva-
janje odloka o gospodarjenju s 
komunalnimi odpadki, še pose-
bej in v celoti pa projekt Ptuj. 

Lahko v kratkem predstavite 
njegovo bistvo? 

"Projekt Ptuj vključuje v or-
ganizirano zbiranje, odvoz in 
sortiranje odpadkov 51.451 pre-
bivalcev, to je 16.197 gospodin-
jstev občine Ptuj. Da bi iz-
boljšali kvaliteto dela na terenu, 
je nujno potrebno obstoječe 80-
htrske posode in kovinske za-
bojnike za zbiranje odpadkov 
pri blokovnih enotah menjati 
oziroma nadomestiti z novimi. 
Sedanji so tudi zaradi slabega 
stanja že skoraj neuporabni. 
Projekt Ptuj predvideva nabavo 
novih posod v vrednosti 36,86 
milijonov tolarjev. 

Najšibkejše točke omenjene-
ga projekta so trenutno vozila, 
saj je trenutno na razpolago le 
eno popolnoma primerno in 
brezhibno specialno odvozno 
vozilo. Vsa druga obratujejo z 
visoko delovno porabo in viso-
kimi troški popravila ter so na 
ta način ozka grla. Za zagotovi-
tev nemotenega odvoza j e v po-
polnoma izpolnjenem projektu 
predvidenih 5 vozil. Za posodo-
bitev voznega parka je v projek-
tu predvidenih okoli 68 milijo-
nov tolarjev. 

Seveda pa je za doseganje 
kvalitetnega gospodarjenja z 
odpadki nujno potrebno zagoto-
viti tudi nekaj spremljajočih po-
gojev. V prvi vrsti je to deponi-
ja, ki zahteva ogromna investi-
cijska sredstva. V obstoječi de-
poniji v Budini—Brstju je na 
voljo prostor le še za leto dni. V 
tem času je potrebno zagotoviti 
novo lokacijo za odlaganje ko-
munalnih odpadkov, in kar j e 
zelo pomembno, graditi bo po-
trebno po zahtevah, ki jih pred-
pisujejo sodobni tehnološki pro-
jekti in predpisi. Ob tem je se-
veda nujno potrebno sanirati 
dosedanje odlagališče. 

Ob predvideni selekciji od-
padkov sta po projektu predvi-
dena tudi reciklažno dvorišče in 
kompostirnica, s čimer želimo 
doseči predvsem zmanjšanje 
količine končnih in neuporab-
nih odpadkov na okoli 40 od-
stotkov. 

V prvi etapi, v kateri je pred-
videno, da obstoječa deponija 
še obratuje, naj bi kompostirali 
kar na deponiji. Končni produkt 
bi lahko koristno uporabili za 
prekrivanje odlagališča. S tem 
bi privarčevali dodaten nakup in 
dovoz materiala, ki ga bo po-
trebno sicer dovažati. 

Na deponiji je nujno potrebno 
zagotoviti sodoben in nemoten 
delovni proces, zato projekt 
predvideva uporabo kompaktor-
ja, ustrezno ograjo, drobilec, 
nakladalec in podobno. Za to je 
predvidenih okoli 35 milijonov 
tolarjev." 

Kako bo po projektu ure-
j eno f inanciranje opravlje-
nih storitev? 

"Naj še enkrat ponovim, d a j e 
projekt Ptuj v celoti podprl 
ptujski izvršni svet. Sicer pa je 
v njem za odvoz odpadkov 
predvidena ustrezna pristojbina. 

Če bomo želeli ločeno zbirati v 
načrtovanem obsegu, kažejo izra-
čuni, da bo v prvem letu potrebna 
mesečna pristojbina za odvoz od-
pakov 485 tolarjev po gospodin-
jstvu, v drugem letu pa bo pri-
stojbina 540 tolarjev brez 5-od-
stotnega prometnega davka. Spre-
membe cen zaradi inflacije v ta 
znesek seveda niso vključene. 

Poudariti moram, da za ne-
plačane pristojbine v kalkulaciji 
ni rezerv, zato mora vsako gospo-
dinjstvo, k i j e v odvoz vključeno, 
to tudi redno plačevati. 

Ponovno opozar jam na kri-
t ično stanje v deponi j i , zato 

pr ičakujemo, da bodo projekt 
Ptuj č impre j in v celoti pod-
prli tudi drugi občani , saj je 
med drugim naravnan tudi na 
varčevanje z deponi j sk im pro-
storom. Danes znaša strošek 

deponi ran ja odpadkov od 100 
do 150 nemških mark za kva-
dratni meter, kar prav tako 
nu jno narekuje upravičenost 
i zva jan ja programa projekta 
Ptuj!" —OM 

Vsaka vrsta odpadkov vsebuje snovi, ki jih lahko zno-
va uporabimo ter s tem priponiorenio k varčevanju 
energije in surovin, pa tudi k varovanju okolja. Več kot 
tretjina domačih odpadkov je sestavljena iz organskih 
(kuhinjskih in vrtnih) odpadkov; te lahko kompostira-
mo. Naslednjih 40 odstotkov odpadkov so karton, papir, 
tek.stil, stare konzerve, steklenice in pločevinke. Vse te 
materiale je možno predelati in znova uporabiti v indu-
striji. S tem bomo privarčevali čas, energijo in .surovino. 
Tako nam na koncu za odložitev na deponiji ostane le 
približno četrtina vseh odpadkov. 

Franc Mere, vodja razvoja v 
Čistem mestu, od projekta Ptuj 
veliko pričakuje 

Sedanje centralno odlagališče ob novem ptujskem pokopališču bo za-
dostovalo največ za leto dni. Foto: M. Ozmec 

Krvodajalci 
1. JUNI.JA: Lidija Furman, Gorenjski Vrh 30; Janez Ko-

rent, Črmlja 20; Janez Muršec. Trnovska vas 39/d; Slavko 
Arnejčič, Gorenjski Vrh 8; Milan Čuček, Poljska c. 3, Ptuj; 
Janez Krajnc, Korenjak 6; Silvo Furman, Gorenjski Vrh; 
Stanko Pulko. Žetale 52; Terezija Zebec, Hrastovec 26/a; 
Marjan Žižek. Vrazov trg 2, Ptuj; Karel Korošec, Grego-
ričičev dr. 13, Ptuj. 

3. .lUNI.IA: Jože Hentak, Dornava 119; Stanko Petek, 
Moškanjci 61/c; Dušan Grabar, Kicar 140; Stanko Rep, No-
va vas 1, Markovci; Jože Lenart, Žabjak 59, Ptuj; Lidija 
Bauman. Lackova 1, Ptuj; Branko Šegula, Moškanjci 94/a; 
Pavla Kolnik, Kukava 61; Branko Žuran, Ul. 5. prekomorske 
5, Ptuj; Zdenko Šilak, Jadranska 11, Ptuj; Slavko Bedenik. 
Volkmerjeva 30. Ptuj; Stanko Duh. Potrčeva 31, Ptuj; Miran 
Nedog, Lackova 1, Ptuj; Jožica Ratek, Vintarovci 8; Franc 
Kramberger, Placar 69/a; Vlasta Krajnc, Potrčeva 48, Ptuj: 
Jožica Svenšek. Hotinja vas 228/a; Marjan Vrabec. Donja 
Voča 90; Ivica Lukaček. Gornja Voča 116; Branko Skok, Go-
ričak 24; Slavko Jerebič, Juršinci 3; .Ana Kukovec. Loka 19; 
Marjan Horvat. Krčevina pri Ptuju 72; Vlado Majcenovič. 
Markovci 64; Peter Kozel, Skorišnjak 37. 

Napdno Usiflo vprašanje 
Ptujčani in drugi zelo dobro 

poznajo najznačilnejšo podobo 
Ptuja. Fotografija Ptuja, ki smo 
jo objavili pred štirinajstimi 
dnevi, je bila v resnici narobe 
obrnjena. Prejeli smo štirideset 
pravilnih odgovorov. Zanimivo 
je, da jih je bilo veliko iz drugih 
slovenskih krajev — Ormoža, 
Velike Nedelje, Maribora, Lju-
tomera. Ponovno pa se je ogla-
sil naš zvesti bralec in reševalec 
nagradnega turističiiega vpraša-
nja Branko Sitar iz Švice. Tako-
le je med drugim napisal: "Že 
pred stoletja je človek spoznal 
in ugotovil, da lahko svojo le-
poto vidi na gladini reke, poto-
ke — vode. Vodna gladina je v 
takratnih časih služila kot da-
našnje ogledalo. Tako se tudi 
Ptuj vidi in predstavlja kot biser 
nad Dravo z renesančnim mest-

nim stolpom ob Proštijski cerkvi 
na desni strani srednjeveškega 
gradu. Takšen je originalni opis in 
predstavitev Ptuja, v Tedniku pa 
je slika obrnjena na glavo. Pri-
srčne pozdrave uredništvu in Po-
krajinskemu muzeju Ptuj." 

Srečko Lovrenčič in Darinka 
Meznarič iz muzeja, ki sta opra-
vila žrebanje, sta srečo prinesla 
Marinki Vajda iz Velike Ne-
delje 29. Čestitamo! 

Tudi v današnjem vprašanju 
j e v ospredju fotografija Ptuja. 
Na njej je naselil "fotografski 
škrat". Poiskati ga je treba, in 
če boste imeli srečo, boste pre-
jeli za nagrado muzejske publi-
kacije, družinsko vstopnico za 
ogled muzejskih zbirk in spomi-
nek. Odgovore pričakujemo v 
uredništvu Tednika, Raičeva 
ulica 6. do sobote. 26. junija. 

V SADNEM VRTU j e juni ja 
najodločilnejše obdobje za na-
daljnjo rast in razvoj sadnega 
drevja. Takrat pojenjuje najbuj-
nejši del rasti, največje je tre-
bljenje plodov, ki ga zaznamu-
jemo kot junijsko odpadanje, 
pričenja pa se že diferenciacija 
ali tvorba cvetnih brstov za na-
slednje leto. 

V sadni rastlini se dogajajo po-
membne notranje spremembe, na 
katere lahko sadjar z večjim ali 
manjšim uspehom vpliva z ukre-
pi. Že spomladi ali še prej po-
skrbomo za usklajeno prehranje-
nost sadnih rastlin. Rastline naj 
imajo ob pravem času na voljo 
dovolj hranil za razvoj letošnjega 
rodu in diferenciacijo za nasled-
njo leto, pri čemer pa ne sme za-
stati rast. Skrbimo za vlago sad-
nim vrstam in sortam, ki so pose-
bej občutljive na spremembe v 
vlažnosti tal, in jih po potrebni 
zalivamo. V letošnjih sušnih raz-
merah je ukrep namakanja ah za-
livanja v tem obdobju še izredno 
pomemben, saj se nekatere vrste 
koščičarjev, kot so marelice, 
višnje, ki rastejo na pUtvih in gra-
moznatih tleh ali na šibko rastičih 
podlagah, že sušijo. 

V tem času opravljamo polet-
no ali zeleno rez sadnega drev-
ja. Pri poletni rezi odstranjuje-
mo poganjke, ki v drevesni 
krošnji niso potrebni niti za rast 
niti za rod. Pregoste poganjke 
redčimo ali krajšamo, pokončne 
pa, ki naj bi služili za rod. upo-
gibamo. Prebujno rast in preve-
liko zgoščenost vrhov najučin-
koviteje zavremo sedaj tako, da 
s pinciranjem, razpiranjem, 
sproščanjem in redčenjem do-
sežemo njihovo obraščenost s 
kratkimi, pretežno vodoravnimi 
poganjki, ki služijo kot osnova 
za slabo rastoč in roden vrh. 

V BIVALNEM VRTU je 
skoraj nepogrešljiva cvetlica 
portulak ali tolščak. Portulak, 
ki ga po domače zaradi izredne 
skromnosti za rastne pogoje ne-
kateri imenujejo kar posiliživ, 
je vrtna enoletna cvetnica. V 
vrtu dobro uspeva tudi v pusti, 
peščeni in suhi zemlji, izpolni 
stike med vrtnimi talnimi 
ploščami, skalnjakih, škarpah in 
nasipih. Lepo raste na terasah in 
balkonih, posajen v posodah, pa 
tudi za grobove je primerna 
cvetnica. Torej povsod raste do-
bro, cveti pa toliko bolj, kolikor 
bolj je izpostavljen soncu. Cveti 
so namreč odprti samo, ko so 
obsijani s soncem. 

Redko ga vzgajamo v čistih 
nasadih ene barve in čiste sorte, 
ker je prikupnejši v pestri barvi 
mešanici. Portulak je mesnata 
enoletna cvetnica, zato jo na 
prosto sadimo lahko šele sredi 

maja. Sadike vzgajamo v ra-
stlinjakih ali v zaprtih gredah 
pri 16 do 18 toplote. Če pa smo 
ga gojili že preteklo leto, se je 
tam seme osipalo in le štirinajst 
dni ali tri tedne kasneje bo na 
tem zemljišču vzklilo in se za 
presajanje razvilo nešteto sadik. 

Povsod, kjer želimo v bival-
nem vrtu izpolniti prazno mesto 
z živobarvnim cvetjem, presaja-
mo portulak sredi junija. Sadi-
mo ga dovolj redko — 15 cm 
sadiko od sadike, da se bo do-
bro razrastel ob tleh in tvoril 
gost cvetni nastavek. V gostej-
šem nasadu bodo sadike steg-
njene, visoke, le s po enim cve-
tom na steblu, pri čemer lepota 
rastline ne pride do izraza. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
skrbno negujemo sadike para-
dižnika. Stebla vežemo ob opo-
ro. Vez ne sme biti pretesna, da 
se ob debelenju vezivo ne za-
reže v steblo. Paradižnik gojimo 
do 1,5 m visoko. Ob kol ga ve-
žemo vsakih 30 cm višine. Z 
debla sproti odstranjujemo 
stranske poganjke ali zalistnike. 
Ko se iz cveta zvežejo plodovi, 
liste pod prvim grozdom odstra-
nimo, vršiček pa odščipnemo za 
četrtim grozdom, ko steblo do-
seže višino kola 1,5 m. 

Paradižnik škropimo proti 
plesni vse do jeseni v 14-dnev-
nih presledkih ali se ravnamo 
po napovedi prognostične služ-
be za varstvo pred krompirjevo 
plesnijo, ker gre za enako ra-
stlinsko bolezen. Prvenstveno 
uporabljamo proti plesni na pa-
radižniku bakrena sredstva, kot 
so ijordoška brozga, bakreno 
apno ali kupropin ali organske 
fungicide antracol ali dithane v 
predpisani koncentraciji. 

V juniju še sejemo nizek fižol 
sorte top crop, starozagorski ali 
bergold, ki jim traja doba rasti 
do tehnološke zrelosti 50 do 55 
dni. Čeprav nekoliko kasna se-
tev, nam ob normalnih vremen-
skih pridelkih poleti navedenih 
sort do srede septembra da še 
obilen pridelek stročja. 

Izmed korenčnic sejemo v ju-
niju rdeči korenček in rdečo 
peso. Ta posevek da zelo oku-
sne in nežne korene, še posebno 
če j ima je v dobi rasti na voljo 
dovolj enakomerno razporejenih 
padavin. 

Po biokoledarju je 'pripo-
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
od 12. do 15. junija, zaradi 
nadzemnih plodov od 15. do 17. 
ter od 23. do 27. junija, zaradi 
podzemnih plodov Ifi. in 19. ju-
nija ter rastline, ki jih pridelu-
jemo zaradi cveta, in zdravilna 
zelišča od 19. do 21. junija. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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Dva zlata para iz Haloz 
v poročni dvorani mestne hiše na Mestnem trjiu \ Ptuju je bilo v soboto, 12. junija, 

spet slovesno. \ imenu Skupščine občine Ptuj sta bila sloveno ra/^lašena za /latopo-
ročenca dva para, oba doma z območja Halo/.. 

Pred pooblaščenca občinske 
skupščine in matičarko sla prva 
stopila Franc in Koza Ci^lar iz 
Sedla.ška .38, KS Podlehnik. 
Franc je bil rojen 2. 9. 1913 v 
Gruškovju, pred vojno je delal 
doma, po vojni do upokojitve 
pa je bil delavec v livarni. Koza, 
roj. Potočnik, s e j e rodila 17. 8. 
1915 prav tako v Gruškovju. 
Vse življenje j e delala doma in 
skrbela za dužino. Poročila sta 
se 12. junija 1943 v Podlehni-
ku. Imela sta dve hčerki, veseli-
ta pa se ob treh vnukinjah in šti-
rih pravnukih. 

Drugi zlati par sta bila ,Iane/. 
in Ana Majcenovič iz Dolan 
21, KS Cirkulane. Janez je bil 

rojen 1. 9. 1918 v Dolanah. 
Pred vojno se je preživljal s se-
zonskim delom v Podravini, na-
to je prevzel domačijo. Ana, roj. 
Štumberger, je bila rojena 1 .7 . 
1918 v Gradišču. Po poroki sta 
vse življenje delala na domačiji 
v Dolanah, omogočila hčerki, 
da se je izšolala za poklic in 
živi v Ptuju. Vse življenje sta 
rada pomagala sosedom, zato ju 
imajo vaščani radi. Ob zlatem 
jubileju sta jima čestitala dva 
vnuka in pravnuk. 

Obema zlatima paroma tudi 
naše čestitke in dobre zelje! 

Franc in Roza Ciglar v ptujski poročni dvorani. Foto: Langerholc 

Janez in Ana l\/lajcenovič ob zlatem jubileju. Foto: Langerholc 

Kljub namakalnemu sistemu suhe njive 
Simon Valič iz Borovcev je zaskrbl jen, sa j 

pritiska suša, zemlj išča okoli vasi pa kl jub na-
pel janemu namakalnemu sistemu niso namaka-
na. Takole pravi: Kmetijski kombinat j e leta 
1989 napeljal namakalni s is tem na pribl ižno 
100 ha svoje in pribl ižno 50 ha zasebne zem-
lje, saj jc bila napeljava opt imalna, tako so 
rekli, ravno za tol ikšno površino. Za to inve-
sticijo so dobili nepovratna republiška sred-
stva. Kmetijski kombinat j e prispeval le del 
zemljišča za napeljavo, to je bilo, kol ikor 
vem, 10 odstotkov vrednosti investicije. V 
začetku je republika plačevala tudi vse stro-
ške namakanja , sedaj pa plačuje 50 odstot-
kov teh stroškov. Vendar K K namaka le še 
svojo zemljo, privatne pa več ne. Predvsem v 
sušnem času bi namakanje bilo tudi na naši 
zemlji , to je zemlji pribl ižno 30 krajanov, 
izredno dobrodošlo . Pripravljeni smo plače-
vati, tako kot K K, tudi 50 odstotkov stro-
škov, ki z namakanjem nastajajo . Sprašujem 
se, zakaj K K ne namaka več vse zemlje? 

Odf»ovoril je direktor za kmeti js tvo dr. 
Mihael Ledinek: Kmetijski kombinat Ptuj je v 
začetku leta 1990, potem ko je recenzijska komi-
sija pri takratnem Republiškem sekretariatu za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano potrdila pro-
jekt in ko je pridobil potrebna dovoljenja ter so-
glasja, zgradil namakalni sistem v Borovcih. 

Hidravlični vod in pr ikl jučki na namakaln ike 
omogoča jo namakan je 138 ha njiv in zemlj išč , 
ki j ih obdeluje KK Ptuj , ter okoli 20 ha 
kmečkih zetiiljišč ob vzhodnetii delu sisletiia. 
Vzhodni krak hidravl ičnega voda je izveden ta-
ko, da bo mogoče celotni sistem kasne je pri-
ključili na cevovod, ki bo dovajal vodo iz kana-
la Markovci — Fortiiin. 

Takratni Republiški sekretariat za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano je v skladu s tedanjim 
programom usposabljanja kmetijskih zemljišč 
(osuševanje, namakanje, agromelioracija) sofi-
nanciral gradnjo namakalnih sistemov do 80% 

odobrene predračunske vrednosti. Razliko do pol-
ne vrednosti izvedenega projekta je moral zagoto-
viti investitor. 

V tedanji praksi pa je bilo za dokončanje inve-
sticije potrebno zagotoviti vedno več kot 20% la-
stnega denarja, saj je inflacija med oddajo inve-
sticijske dokumentacije in zaključkom del vedno 
opravila svoje, zlasti pri podražitvah materialov. 

Po odobravanju projektne dokumentacije za na-
makanje v Borovcih je recenzijska komisija odo-
brila poleg črpalnega agregata le dva namakalni-
ka za poljščine namesto potrebnih treh in dva za 
hmeljišče. Toliko opreme je investitor takrat tudi 
nabavil. Število namakalnikov pa ne zadošča za 
obstoječo površino njiv, zato mora uporabnik si-
stema v primeru večje potrebe namakalnike pre-
meščati od drugod. 

Glede vzdrževanja namakalnega sistema in po-
krivanja obratovalnih stroškov je bralec napačno 
ali pomanjkljivo obveščen. Stroški namakanja, ki 
vključujejo tudi amortizacijo sistema, bremenijo 
v celoti uporabnika namakalnih naprav oziroma 
pridelek, ki g a j e bilo potrebno namakati. 

Za sofinanciranje obratovalnih stroškov, ki jih 
omenja bralec, doslej ni bilo namenjenih iz jav-
nih virov nobenih sredstev. Tudi letošnja uredba 
o uvedbi finančnih intervencij za ohranjanje in 
razvoj kmetijstva ter proizvodnje hrane v Slove-
niji tega ne prinaša. 

Povedati je potrebno, da nima KK Ptuj do na-
makanja kmečkih zemljišč — pridelkov nobenih 
obveznosti, ki bi izhajale iz sklepov recenzijske 
komisije. Le-ta je namreč ob presoji dokumenta-
cije (1989) preskopo odmerila namakalnike za 
zemljišča KK Ptuj. 

Doslej še od omenjenih trideset krajanov ni bi-
lo pobude ali zahteve za namakanje prej omenje-
nih 20 ha zemljišč. Ta zemljišča so zaradi ra-
zlične proizvodne usmeritve posejana z različni-
mi posevki, od ozimnih žit do koruze in okopa-
vin. Zato jih tudi ni mogoče namakati kar počez. 

Pred uvajanjem racionalnega namakanja je po-
trebno izvesti predpriprave, ki omogočajo smo-
trno rabo opreme in vode. 

Pripravila Milena Zupanič 

Telova 
procesija 
v Ptuju 

v nedel jo je bila v Ptuju te-
lova procesi ja , prva po letu 
1948. Z mol i tv i jo so prisotni 
prosili za dobro letino, zdrav-
je ljudi, za mir, proti toči in za 
splošno blaginjo ljudi. MG Foto: Kosi 

RODII.K SO: Lidija Zabota. M. 
Hrebrovnik 38 — dečka; Slavica 
Horvat. Sp. Velovlek 36 — dečka; 
la t jana Pliberšek, Gladomes 48 — 
dečka; Martina Horvat, Videm 66 
— Jureta; Dragica Sever, .Šalovci 
42 — dečka; fan ja fomazini , Zg. 
Ložnica 62 — Andraža; Milena 
Kosi, Pršetinci 19 — Sama; Vladi-
mira Ropič, Ul. 25. maja 8, Ptuj — 
•fajdo; Vesna Cvedin , Kokxivorska 
1, "Središče — dečka; Jožica Plohi. 
Senik 12 — Kristijana; Marta To-
polovec, Čermožiše 31 — Klaro; 
Metka Jus, Jiršovci 57/a — dečka; 
Simona Žumer, Pleterje 70/a — Sa-
ro; Anica Cafuta, Bukovci 129 — 
Simona; Klavdija Gavez, Abra-
mičeva 7/a, Ptuj — Marka; Danica 
Peršon, Slavšina 20 — Tadeja; Ire-
na Žganjar , Stojnci 89 — Roka; 
Silva 1'orštnarič, Ul. 5. prekomor-
ske 17, Ptuj — Matjaža in Primoža. 

POROKI-; — PTU.1: Zlatko 
Korez in Darja Pridauer, Cirkovce 
67; Prane Vrbnjak in Katarina Vi-

dovič, Hrastje Mota 75; Matej 
Janžekovič, Markovci 33, in lirika 
Kozel. Rimska pl. 11, Ptuj ; Vlado 
Nedeljko, Polenšak 46, in Valerija 
Šoštarič, Polenci 8. 

UM KIJ SO: Ignac Prosen jak , 
Dornava 124, * 1923 — t 9. j un i -
j a 1993; Mar jan Janžekovič , Jir-
šovci 28, ^ 1938 — t 4. j un i j a 
1993; Angela Strižič, Zg. Hajdina 
91, * 1913 — t 9. jun i ja 1993; 
Konrad Hržič, Žigrova ul. 6/a, Or-
mož — * 1906 — t 5. j un i j a 
1993; Andreja Šaf ranko , Zagreb-
ška C. 12, Ptuj , * 1914 — t 5. ju-
ni ja 1993; I ranc Kmetec , Sloven-
skogoriška c. 1, P tu j , * 1947 — t 
6. j un i j a 1993; Ivan Petek, Oslu-
ševci 22, * 1921 — t 8. junija 
1993; Mari ja l i reg, Podlože 77, 
1911 — t 9. junija 1993; Neža 
Horvat , Spuhl ja 100, * 1923 — t 
8. jun i ja 1993; Jožef Cigula . Dor-
nava 13, * 1934 — t 8. juni ja 
1993; Ivan Vidovič, Slovenski trg 
6, Ptuj, * 1941 — t 9. juni ja 1993. 

NA PREHODU ZA PEŠCE 
TRČIL V DEKLICO 

Po cesti od Zgornje proti 
Spodnji Hajdini je v ponedel-
jek, 7. junija, okoli 13. ure vozil 
osebni avto Musa Čukaj iz Rač. 
Na Hajdini je na zaznamova-
nem prehodu za pešce trčil v 
devetletno J. R. s Spodnje Haj-
dine, ki je prečkala cestišče. 
Deklica je padla in se hudo ra-
nila, prepeljali so jo v ptujsko 
bolnišnico. 

V HAJDOŠAH TRČILA 
OSEBNA AVTOMOBILA 
88«8!!8888S88S8888g88̂ ^ 

V torek, 8. junija, nekaj po 7. 
uri je po magistralni cesti skozi 
Hajdoše vozil osebni avtomobil 
hrvaški državljan Ivan Dija-
nušič iz Selnika na Hrvaškem. 
Iz neznanega vzroka je v bla-
gem desnem ovinku zapeljal na 
nasprotni vozni pas in trčil v 
osebni avtomobil, ki ga je na-
sproti pripeljal tudi hrvaški 
državljan Josip Hajdarevič iz 
Čakovca. V trčenju so bile štiri 
osebe, vsi hrvaški državljani, 
hudo ranjene, in to: voznik Di-
janušič in njegov sopotnik An-
tun Zbodulja iz Srečincev ter 
sopotnika v Hajdarevičevem av-
tomobilu Irena in Željko Zdelar, 
oba iz Čakovca. Škodo na obeh 
avtomobilih so ocenili na okoli 
550.000 tolarjev. 

TRČENJE V KRIŽIŠČU Z 
MAGISTRALNO CESTO 

Jože Kureš z Zgornje Hajdi-
ne je v četrtek, 10. juni ja , ne-
kaj pred 22. uro vozil osebni 
avto po lokalni cesti in v 
križišču zapeljal na magistral-
no cesto, po kateri je prav te-
daj z njegove leve pripeljal 
osebni avto, ki ga je vozil 
Mirko Tikvič z Grajenščaka. S 
prednj im delom je trčil v Ku-
režev avto, v trčenju ga je od-
bilo in z avtom je obstal v ob-
cestnetii jarku. V nesreči sta 
se voznik Mirko Tikvič in tije-
gov sopotnik Alojz Mere iz 
Ptuja hudo ranila. Škode na 
obeh avtomobil ih pa je za 
okoli 400.000 tolarjev. 

TRIJE FANTJE HUDO 
RANJENI 

v petek. 11. junija, ob 23.30 
j e po lokalni cesti od Markov-
cev proti Borovcem vozil kolo z 
motorjem 17-letni Matevž H. iz 
Borovcev. Vozil je brez prižga-
nih luči, povrh pa jc imel še so-
potnika. 17-letnega Mirana M. 
iz Dornave. Nasproti je pripeljal 
s kolesom z motorjem prav tako 
brez prižganih luči 16-letni To-
maž T. iz Dornave. Mopedista 
sta se najprej zadela s stopalka-
mi zavor, potem pa še trčila s 
koleni. Vsi trije fantje so padli 
po cestišču in hudo ranjeni ob-
ležali na njivi, od koder so jih 
prepeljali v ptujsko bolnišnico. 

KRATKI STIK V ELEKT 
ZLATOLIČJE 
fsmmmmmmmmmsmmsmsmm 

V četrtek. 10. junija, ob 22.45 
je prišlo v vodni elektrarni Zlato-
ličje do manjše eksplozije. Zaradi 
tega je prišlo do krajšega izpada 
električne energije. Po 20 minu-
tah je bila napaka odpravljena. 
Do eksplozije je prišlo zaradi 
prebijanja 110-kilovoltnega ka-
todnega odvodnika za ozemljitev 
visokonapetnostnega navitja 
zvezdišča transfoiTnatorja. Katod-
ni odvodnik se j e močno segrel in 
eksplodiral, stikala pa so se vne-
la. Ocenjujejo, da je škode le za 
okoli tri tisoč DEM. 

MED OSUMLJENIMI TRIJE 
PTUJČANI 

Zagrebška in varaždinska po-
licija sta 4. junija v koordinirani 
akciji in v sodelovanju z Inter-
polom zaplenila 2.5 kg heroina, 
ki so ga našli v varaždinskem 
hotelu Turist, kjer so osumljen-
ci čakali na kupca. Preiskovalna 
sodnica oki-ožnega sodišča v 
Varaždinu je na podlagi policij-
ske prijave sprejela sklep o 
uvedbi preiskave tudi proti šti-
rim slovenskim državljanom, 
med njimi so trije Ptujčani. in 
sicer: 38-letni Jože Z., 38-letni 
Stanislav M. in 31-Vinko J. Če-
trti osumljenec je iz Gornje 
Radgone. Preiskovalna sodnica 
je novinarjem povedala, da so 
vsi osumljenci že dali svoje iz-
jave, preiskava pa naj bi trajala 
okoli dva tedna. p p 

Kulturni križemkražem 
PTU,I * Danes ob 20. uri bo v dvorani minoritskega samo-

stana koncert pianistke Kdde Graf in violonistke Jalle Feest z 
Dunaja. 

PTU,I * V Mestnem kinu si lahko do 20. junija ogledate 
ameriško melodramo Vonj po ženski (Scent of a Woman). 
Film je dobil oskarja za najboljšo glavno moško vlogo (Al 
Pacino) in za najboljši scenarij. 

PTU,I * Na gradu razstavlja mlada slikarka iz Sarajeva Ja-
smina Kodžaga, ki trenutno živi in dela v Mariboru. 

PTU.I * V Miheličevi galeriji so na ogled dela Franceta 
Miheliča iz ptujskega obdobja. 

PTU,I * V pritličju gradu so razstavljene risbe otrok — 
udeležencev natečaja muzeja Turkerije skozi otroške oči. 

I'TU,I * V Mestni hiši razstavlja Lojze Kirbiš. 
PTU,I * V Ljudski in študijski knjižnici so pripravili spo-

minsko razstavo ob smrti pisatelja Ivana Potrča. 


